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Z IZČRPANJEM CELOTNEGA DELOVNEGA SPOREDA

Zaključilo se je 20. zasedanje skupščine OZN 
Fanfani je poudaril važnost sprejetih sklepov

Med sklepi se zlasti poudarjajo resolucija proti rasni diskriminaciji, resolucija za razvoj 
sodelovanja med evropskimi državami, resolucija proti vmešavanju v notranje zadeve drugih 
držav in sklep o sklicanju svetovne razorožitvene konference - Fanfanijev sestanek z Ruskom

NEW YORK, 22. — Glavna skupščina OZN je danes zaključi
la svoje dvajseto zasedanje, ki se je bilo začelo 21. septembra. 
Zasedanje se je končalo ob dveh (ob osmi po srednjeevrop
skem času) z zaključnim govo-------------------
rom predsednika Fanfanija.

Med številnimi izjavami in 
priporočili, ki jih je skupščina 
odobrila na zadnji seji, je ob
sodba vsake oblike neposredne
ga ali posrednega vmešavanja 
v notranje zadeve drugih dr
žav. Skupščina je odobrila tu
di proračun za prihodnje leto, 
ki določa 121.567.420 dolarjev 
izdatkov.

Soglasno so člani odobrili ro
munsko resolucijo, ki se zavzema 
za razvoj sodelovanja med evrop
skimi državami. Glavni tajnik U 
Tant je izjavil, da Je ta resolucija 
prispevek k zmanjšanju medna
rodne napetosti in da je znak po
stopnega pojemanja hladne vojne.

Na dnevnem redu skupščine je 
bilo 108 vprašanj, ki so jih obrav
navali med sedanjim zasedanjem. 
Značilnosti te skupščine so, da je 
OZN sedaj presegla trajanje Dru
štva narodov, ki je bilo ustanov
ljeno 10. januarja 1920 in je pre
nehalo delovati ob izbruhu vojne 1. 
septembra 1939, čeprav je bilo u- 
radno razpuščeno šele 10. januarja 
1964. Poleg tega se je prvič zgodilo, 
da je neko mednarodno organizaci
jo obiskal papež. Med važne sklepe 
spada tudi sklep, da se določi naj
nižja starost petnajst let za poro
ke ,za ves svet). Odobrila je tudi 
prvo konvencijo, ki poudarja neza
konitost rasne diskriminacije.

Skupščina je odobrila tudi načrt 
za financiranje varnostnih sil OZN 
na Srednjem vzhodu za vse pri
hodnje leto.

Fanfani se Je v svojem govoru 
zahvalil podpredsednikom, predsed
nikom odborov, glavnemu tajniku 
in vsem drugim sodelavcem za po
moč pri njegovem delu, kar je 
omogočilo, kljub njegovi nesreči, 
da se je izčrpal celoten dnevni red.

Zatem je Fanfani omenil obisk 
papeža Pavla VI., pakistanskega 
predsednika Ajuba Kana ter nav
zočnost številnih zunanjih ministrov 
ter prizadevanja vseh delegacij in 
konstruktivnost številnih predlogov.

Omenil je, da se je dvajseto za
sedanje skupščine začelo ob skle
nitvi premirja med, Indijo in Pa
kistanom. čeprav ni bil spor re
šen, se je vsaj preprečilo nadalj
nje prelivanje krvi. Izrazil je upa
nje, da bodo na sestanku v Tašken
tu postavljeni temelji za spora
zumno rešitev.

«Na žalost, je pripomnil, ne mo
remo ugotoviti, da se je povrnil mir 
v jugovzhodno Azijo.» Omenil je s 
tem v zvezi nedavni poziv papeža 
ter izrazil upanje, da bodo priza
devanja tistih, ki se trudijo, za 
mir, uspešna. Poudaril je, da je 
dejavnost sedanjega zasedanja po
tekala med olajšanjem, ki je na
stalo s premirjem med Indijo in 
Pakistanom, ter skrbjo zaradi tra
janja vojne v Vietnamu.

Doda' ie. da je moč nad sto 
vprašanj, ki so jih obravnavah, ta
kole označiti: obramba človeškega 
dostojanstva; gospodarski in social
ni razvoj vseh narodov; mirno re
ševanje morebitnih sporov; prepre
čitev spopadov tudi z organično ak
cijo razorožitve.

Fanfani je nato dejal, da je v 
Zvezi z obrambo človeškega dosto
janstva velike politične in pravne 
vrednosti konvencija o odpravi vseh 
oblik rasne diskriminacije. Ta kon
vencija pomeni, da države članice 
OZN pripisujejo posebno važnost 
borbi proti rasni diskriminaciji. Iz
razil je upanje, da bodo države 
članice naglo odobrile to konven
cijo in da bo prispevala skupno 
z drugimi sprejetimi sklepi k osvo
boditvi milijonov barvastih ljudi 
jarma zaslepljenih manjšin in da 
bo moč odtegniti Južno Rodezijo 
spopadu, ki bi imel pogubne posle
dice za mirno sožitje med narodi 
v Afriki in drugod.

Kr r se tiče gospodarskih vpra
šanj, bodo sprejeti sklepi omogoči
li učinkovito akcijo Združenih na
rodov na področju, ki je zelo važno 
za mednarodno sodelovanje. Prvi 
sklep se tiče združitve razširjenega 
programa za tehnično pomoč in so
cialnega sklada. Druga pa je po
stavila temelje za ustanovitev orga
nizacije za industrijski razvoj, ta
ko da bodo mogli Združeni narodi 
imeti vlogo, ki jim na tem važnem 
sektorju pritiče. Diskusija o inve
sticijskem skladu je ponovno po
kazala pot, ki jo je treba še pre
hoditi, da se s potrebno odločnost
jo in s širokim pogledom načne 
vprašanje nasprotij med imovitim 
in razvijajočim se svetom, kar je 
glavni tajnik v svojem poročilu še 
posebej poudaril. Tudi na tem pod
ročju čas pritiska in bi mentalna 
lenoba, egocentrizem ali navaden 
konservativizem mogli biti usodni. 
Za vlade in narode mora biti glavno 
pravilo čut enotnosti človeške uso
de pri odstranjevanju prepada, ki 
loči dežele na dve kategoriji: bo
gate in revne.

Fanfani je poudaril, da je 
činkovita dejavnost Združenih 
rodov odvisna tudi od dejavnosti 
mehanizma, med katerim je veli
ke važnosti tisti, ki se tiče opera
cij za ohranitev miru. Zato je 
sporazum glede tega nujen. Po
svetovanja med sedanjim zaseda
njem so to jasno p 'kazala, in po
trebno bo povečati napore med 
sedanjim in prihodnjim zaseda
njem, da se preprečijo spori in 
da se najdejo vsa finančna in vo
jaška sredstva, da bo moč učin
kovito in naglo nastopiti.

Kar se tiče splošnih odnosov 
med drža ami, je skupščina spre
jela važen sklep proti vmešava
nju v notranje zadeve drugih dr
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žav ter sklep o odnosih med ev
ropskimi državami z različnim 
političnim in socialnim ustrojem. 
Izglasovanje teh sklepov je jasen 
odraz volje narodov, da za ved
no preprečijo vojno kot orodje 
politike in jo nadomestijo z iska
njem novih sredstev, ki so pri
merna današnjemu času, za reše
vanje sporov in zagotovitev na
predka.

Predsednik je omenil tudi dis
kusijo o dekolonizaciji in pouda
ril, da je bilo glede tega mnogo 
storjenega in to je treba pripisa
ti politični prebuditvi kolonialnih 
dežel. Toda proces dekolonizacije 
je treba v najkrajšem času za
ključiti v interesu miru in kon
struktivnega sodelovanja med na
rodi različnih kontinentov in med 
različnimi plemeni.

Med sedanjim zasedanjem je 
prevladovala diskusija o razoro
žitvi. Obseg diskusije potrjuje, da 
je večina videla v razpravi o raz
nih problemih razorožitve prilož
nost, da poudari nujnost nep> 
srednega dvogovora med velikimi 
državami in na splošno povratka 
k ozračju večjega sodelovanja v 
svetovnem merilu. Ozračje, ki je 
vladalo med diskusijo, je omogo
čilo sprejem važnih sklepov. Kar 
se tiče širjenja jedrskega orožja, 
so se med zasedanjem slišala opo
zorila, da bi leto 1966 moglo biti 
zadnja priložnost, ki jo imajo vla
de. da se sporazumejo za odstra
nitev nevarnosti jedrske vojne. 
Fanfani je še s" svoje strani po
zval vse vlade, naj se trudijo, i; 
ne bodo razočarale pričakovanja 
narodov.

O resoluciji za sklicanje svetovne 
razorožitvene konference je Fanfa
ni izjavil med drugim, da je velike 
psihološke važnosti, in prav tako 
je velikega pomena za nepretrga
nost pogajanj o razorožitvi poziv 
odboru osemnajsterice, naj v naj
krajšem času nadaljuje delo.

Poudaril je tudi skrb, ki so Jo 
posvetili okrepitvi OZN, s tem da 
se je izvedla upravna revizija in 
da so se približali uresničenju na
čela univerzalnosti te organizacije. 
Velike važnosti so bila tudi finanč
na vprašanja, čeprav ni bil primanj
kljaj organizacije še krit. Važni 
sklepi so bili sprejeti tudi glede 
boljše uporabe razpoložljivih sred
stev.

Kar se tiče univerzalnosti, je di
skusija pokazala, da po tej težijo 
vse države, čeprav se to soglasje 
razbije, ko pride trenutek uresniče
nja tega načela. Morda navadno 
glasovanje ne more biti sredstvo 
za sklepe, ki naj bi približali temu 
smotru. Pred glasovanjem bo po
trebna poprejšnja skrbna priprava.

Na koncu je Fanfani izrazil upa
nje, da bo dosedanje delo spodbu
jalo na novo delo v obrambo mi
ru, napredka in pravičnosti med na
rodi.

Fanfani je prišel danes v Wa- 
shlngton z ameriškim letalom, ki 
mu ga je bila dala na razpolago 
ameriška mornarica na zahtevo dr
žavnega departmaja. Takoj z leta
lišča je odšel v državni departma 
na sestanek v Deanom Ruskom. 
Navzoča sta bila tudi italijanski 
poslanik v Washingtonu Fenoaltea

in član italijanske delegacije v 
OZN Tornetta.

Po sestanku z Ruskom je Fan
fani izjavil po televiziji, da je po
ročal Rusku o poteku zasedanja 
skupščine OZN. Rusk pa mu je po
ročal o nedavni medameriški kon
ferenci, o sestankih z državniki 
Avstrije, Pakistana, Anglije in Za
hodne Nemčije.

Fanfani ni hotel odgovoriti na 
vprašanje nekega časnikarja, ali je 
naklonjen božičnemu premirju v 
Vietnamu. Prav tako ni hotel od
govoriti na vprašanje, ali je dobil 
odgovor Hanoja na svoje zadnje 
pismo. Dodal pa je, da se mu je 
Rusk zahvalil za njegovo prizade
vanje.

Predstavnik državnega depart
maja je izjavil, da se je Fanfani

pogavarjal z Ruskom kot predsed
nik skupščine OZN in tudi kot ita
lijanski zunanji minister. Takoj po 
sestanku z Ruskom se je Fanfani 
vrnil v New York, od koder je od
potoval zvečer z letalom v Rim.

Francija napovedala 
odgovor «petim»

PARIZ, 22. — Po današnji seji 
francoske vlade je minister za in
formacije Peyrefitte sporočil, da 
bo francoska vlada v štiriindvajsetih 
urah uradno sporočila svojim pe
tim družabnikom v skupnem trži
šču uraden odgovor na njihove 
predloge. Peyrefitte pa ni hotel po

vedati, ali francoska vlada spreje
ma datum 13. januarja za sestanek 
šestih, kakor predlagajo francoski 
družabniki.

V poučenih krogih domnevajo, da 
bo francoski odgovor vseboval za
dostno število pozitivnih elemen
tov, ki bodo omogočili obnovitev 
pogajanj med Francijo in petimi.

Peyrefitte je dalje sporočil, da je 
zunanji minister de Murville poro
čal na seji vlade o nedavni konfe
renci ministrov NATO ter o Rode
ziji. Končno je Peyrefitte potrdil, 
da bo de Gaulle govoril 31. decem
bra ob 20. uri po televiziji. Kakor 
je dal razumeti Peyrefitte, ne bo 
de Gaulle samo voščil, temveč bo

TUDI PO POZIVU PAPEŽA PAVLA VI.

Johnson se še dalje obotavlja 
glede božičnega premirja v Vietnamu
Relativno zatišje na frontah - Program osvobodilne fronte za nadaljevanje borbe 

Nov poziv tajnika OZN U Tanta za mir v Vietnamu

SAJGON, 22. — Davi je ameriški vojaški predstavnik v Saj- 
gonu izjavil, da ZDA ne bodo ustavile sovražnosti v Južnem 
Vietnamu za božič. Dejal je: ((Vojaške operacije se bodo na
daljevale tudi za božič, prav tako kakor vse druge dni. Za nas 
vojake je božič dan kakor vs; drugi. Plačani smo 365 dni na 
leto in naša naloga je boriti se >;

čeprav je predstavnik Bele hiše 
pred dnevi izjavil, da bodo sklep
o kakršni koli ustavitvi sovražnosti 
sprejele vojaške oblasti v Sajgonu, 
so v Washingtonu precej v zadre
gi zaradi izjav vojaškega predstav
nika v Sajgonu, in sicer ne toliko 
zaradi bistva izjav, kakor zaradi na
čina. Predstavnik Bele hiše Je da
nes ponovil, da se bo morebitni 
sklep o ustavitvi sovražnosti spre
jel v Sajgonu in ne v Beli hiši. 
Vsekakor pa je jasno, da bo more
bitni sklep sprejel predsednik John
son, ki išče način, da bi se izognil 
nadaljnjim napadom, da se ni ozi
ral na poziv papeža. Morda mu je 
ravno papežev poziv prišel kakor 

~„„ nalašč, ker bo lahko trdil, da je 
podal glavne obrise vladne politi-1 sprejel premirje za božič na pape- 
ke med svojim novim predsedni- žev poziv in ne na predlog južno- 
škim mandatom. 1 vietnamske osvobodilne fronte. Po-
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PRVA VOŠČILA PREDSEDNIKU REPUBLIKE NA KVIRINALU

Vlada je odobrila dva petletna načrta: 
za šolstvo 1275,7in za kmetijstvo 900milijard

Posebej je določenih 1210 milijard za šolske stavbe - «Zeleni 
načrt štev. 2» je obrazložil kmetijski minister Ferrari Aggradi

RIM, 22. — Predsednik republike Saragat je začel danes na 
Kvirinalu sprejemati tradicionalna voščila za božične in novo
letne praznike. Prvi bi moral biti na vrsti bivši predsednik 
republike Gronchi, toda zaradi bolezni ga ni bilo, kakor tu
di ne bivšega predsednika Se- 
gnija, iz istih razlogov. Zato sta 
prva Čestitala Saragatu pred 
sednika senata in poslanske
zbornice Merzagora in Buccia- 
relli-Ducci, ki so ju spremljali 
predsedniki parlamentarnih komi
sij in načelniki parlamentarnih 
skupin. Za njimi je sprejel Sara
gat predsednika in člane ustavne
ga sodišča, nato pa predsednika 
vlade Mora in ministre ter pod
tajnike. Sledili so člani vrhovne
ga sodnega sveta, nato predsed
niki avtonomnih dežel med ka 
terimi je bil tudi Jr. Alfredo Ber- 
zanti, nato pa še predsednik in 
generalni prokurator kasacijskega 
sodišča, katerima so sledili naj 
višji vojaški funkcionarji, in si
cer načelnik glavnega štaba ge
neral Rossi, ter načelniki glavnih 
štabov vseh treh rodov orožja: 
generali Aloia, Michelagnoli in 
Remondino. Končno je prejel Sa
ragat še čestitke načelnika poli
cije, popoldne pa je vrnil obiske 
predsednikoma senata in poslan
ske zbornice.

Kot je bilo napovedano, je bi
la danes skoraj ves dan važna 
seja vlade, na kateri so odobrili 
predvsem dva zelo važna načrta 
za prihodnjih pet let (1966-1970), 
in sicer za razvoj šolstva in za 
razvoj kmetijstva ali tako imeno
vani »zeleni načrt št. 2».

Izdatki za načrt o šolstvu zna-
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Nov statut in reorganizacija 
Zveze književnikov Jugoslavije

Proslava 24. obletnice ustanovitve 
JLA - Predlog o razvoju kmetijstva

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 22. — Po sprejemu 

novega statuta in sklepov se je 
končal danes v Beogradu izreden 
kongres Zveze književnikov Jugo
slavije, ki je med drugim raz
pravljal o 20-letnem razvoju ju
goslovanske književnosti Po skle
pu kongresa je za uspešno delo
organizacije potrebna ustreznejša 
oblika združenja in sodelovanja 
od dosedanje. Poudarila se je tu
di potreba, da se pisatelji bolj
vključijo v družbeno delovanje, 
da bi se rešilo vprašanje odnosa 
pisatelj dcnj iga-družba.

Po novem statutu, s katerim se 
glavne odgovornosti prenašajo na 
republiška združenja in društva, 
je Zveza književnikov Jugoslavi
je prostovoljna skupnost republi
ških društev in združenj, ki lah
ko, če to sklenejo, izstopijo iz 
zveze. Sedež zv°ze ne more biti 
samo v Beogradu temveč tudi v 
enem glavnih mest republik. 9kup 
ščina (do sedaj kongres) bo bo
doče telo posvetovalnega in mo
ralnega značaja, ki ima zadnjo 
besedo samo pri izmenjavi statu
ta. Namesto dosedanje uprave se 
ustanavlja koordinacijsk; odbor, 
ki ga sestavljajo zastopništva dru
štev in združenj.

Enote jugoslovanske ljudske ar 
made so danes slovesno proslavi
le s priložnostnimi prireditvami 
24. obletnico ustanovitve te arma
de. Na osrednji proslavi v Rudu. 
kjer je bila pred 24. leti ustanov
ljena prva proletarska brigada, ie 
pred spomenikom I. proletarske, 
pred okrog 3000 prebivalci mesta 
in okolice govoril predstavnik vr 
hovnega poveljnika maršala Tita 
generalni major Milorad Janko
vič. Proslava se je pričela že si 
noči s slovesno akademijo, kate

re so se udeležile delegacije kra
jevne vojaške oblasti, delegacije 
Kragujevca, Ilirske Bistrice in 
drugih krajev.

Dan armade so proslavile tudi 
vse mejne stražnice. Danes so vse 
mejne stražnice na zahodni in se
verni meji obiskali zastopniki dru- 
štveno-pohtičnih organizacij, krajev
nih oblasti in gospodarskih orga
nizacij in izročili graničarjem da
rila. Mejne občine v Sloveniji Ra- 
dovliica, Tržič, Sežana, Koper, Je
senice, Gorica in Tolmin so prire
dile sinoči in danes sprejeme za 
poveljnike mejnih in drugih enot 
JLA.

BEOGRAD, 22. — Predlog o raz
voju jugoslovanskega kmetijstva, 
o katerem je razpravljal danes od
bor za kmetijstvo zveznega sveta 
zvezne skupščine, predvideva okrog 
1300 milijard investicij in poveča
nje kmetijske proizvodnje za 25.5 
odst. v prihodnjih petih letih. Po 
tem predlogu bi se povečala pro
izvodnja pšenice od 3,620.000 ton 
na 4,900.000 ton v letu 1970, koruze 
od 5,930.000 ton na 8 milijonov ton, 
sladkorne pese od 2,430.000 ton na 
4,200.000 ton, mesa od 710.000 ton 
na 965.000 ton. V prihodnjih petih 
letih bo socialistični sektor kmetij
stva (družbena posest in kmetijske 
zadruge) povečal svoje zemljiške 
sklade za okrog 300.000 hektarov, 
in sicer za 175.000 hektarov z od
kupom zemljišča zasebnih kmetov, 
ostalo pa z melioracijami in drugi
mi oblikami podružbitve. Med raz
pravo o predlogu, ki ga je pripra
vil zvezni zavod za načrtovanje, je 
bilo izraženo mnenje, da je po
vprečno 4,6 odstotno letno poveča
nje kmetijske proizvodnje neza
dostno in da ni v skladu s stvar
nimi možnostmi kmetijstva, ki so 
večje.

B. B.

šajo 1275 milijard in 771) milijo
nov dodatnih izdatkov, in sicin 
poleg tistih, ki jih določa iyoit?’i 
čun prosvetnega ministrstva, v 
katerem se predvideva izdatek za 
leto 1966 v znesku nad 13C0 mili
jard, kar predstavlja skoraj 20 
odstotkov vseh državnih izdat
kov. K temu je treba dodati 
še izdatke, ki jih predvideva 
načrt za gradnjo šolskih poslopij 
in za razvoj univerz, kar pa je 
predmet drugega zakona in druge
ga finančnega načrta. Člen 1. zako
na, ki so ga odobrili danes, do
loča tudi, da se bodo predvideni 
izdatki iz leta v leto lahko pove
čali. Tudi za državne otroške vrt
ce je poseben zakon, ki ga sedaj 
proučuje parlament. Za državne in 
nedržavne otroške vrtce je pred
videnih 63 milijard in 365 milijo
nov lir.

Danes odobreni zakon določa 623 
milijard in 950 milijonov lir za po
večanje števila učnega osebja v 
osnovnih in srednjih šolah v pri
hodnjih petih letih. Za telovadnice 
in druge športne naprave v šolah 
znaša izdatek 140 milijard lir, za 
podpore več kot 162 milijard, za 
brezplačne knjige v srednjih šolah 
21 milijard lir, v višjih srednjih 
šolah pa 10 milijard lir, 48 mili
jard za štipendije učencem v viš
jih srednjih šolah, 30 milijard za 
pošolski pouk, 7 milijard za šolske 
knjižnice itd. Za univerzo je določe
nih 26 milijard — samo za štipen
dije potrebnim visokošolcem, na
daljnjih 9 milijard za tisoč dvelet
nih štipendij (vsaka po en milijon 
in pol) za diplomirane visokošol- 
ce, ki se hočejo posvetiti nadalj
njemu študiju. Redni državni pri
spevek za univerze se bo zvišal za 
60 milijard lir.

Vlada je odobrila poleg tega še 
zakonski načrt o gradnji šolskih 
poslopij, ki predvideva predvsem 
znatno povečanje učilnic in razbre
menitev za proračune, občin in po
krajin. Pri ministrstvu za prosveto 
bo ustanovljen študijski center. Za 
nova šolska poslopja in za popra
vilo starih znaša izdatek 1210 mili
jard lir, od teh 210 za univerze in 
znanstvene raziskave. Za osnovne 
in srednje šole bodo zgradili sto 
tisoč novih učilnic. Predvidena je 
tudi gradnja dijaških domov.

«Zelenl načrt štev. 2» je obrazlo
žil kmetijski minister Ferrari Ag
gradi, ki je povedal, da določa ta 
zakon 900 milijard izdatkov v pri
hodnjih petih letih in tudi kredi
te za izvajanje splošnega gospodar
skega programa. Minister Je zlasti 
poudaril, da je ta zakon rezultat 
dolgih pogajanj in razprav, ki so 
se končali pri Nacionalnem svetu 
za gospodarstvo in delo. Po njego
vem mnenju se z ((zelenim načr
tom štev. 2» začenja «nova faza 
italijanske agrarne politike«, ker 
gre predvsem za vključitev italijan
skega kmetijstva v evropsko kme
tijstvo. Zaradi tega mora biti itali
jansko kmetijstvo konkurenčno z 
drugimi državami. Gre predvsem 
za moderno mrežo naprav in za 
komercializacijo pridelkov.

Prvi del načrta določa sredstva 
za eksperimente, za raziskave trži
šča, za tehnično pomoč in za obram
bo proti parazitom. V drugem delu 
se predvideva razširitev zadružnih 
organizacij, oprema javnega trga, 
pobude za racionalno prodajo kme
tijskih pridelkov Itd. V tretjem de
lu so predvidene olajšave za dobi
vanje obratnega kapitala. Predvi
deva se tudi sprememba sedanjega 
((krožnega sklada«, ki bo odslej 
«sklad za razvoj mehanizacije«. V 
četrtem delu so določeni ukrepi za 
sadjarstvo, zlasti za južno sadje, 
oljke, trte itd. V petem delu se go 
vori o bonifikacijah, zlasti o na
makanju in o urejevanju gorskih 
področij, šesti del predvideva poseg 
države v razvoj gozdarstva.

Nato je vlada odobrila še neka

tere druge zakonske načrte, in si
cer o podaljšanju roka za financi
ranje trgovine do 31. decembra 
1967, o zadevah, ki se tičejo neka
terih pristanišč in še dva druga 
manj važna zakonska osnutka.

Vlada je imenovala za načelnika 
glavnega štaba italijanske vojske 
generala Giuseppa Aloja, za načel
nika glavnega štaba kopenske voj
ske je bil imenovan general Gio- 
vanni De Lorenzo, gen. Carlo Ci- 
glieri pa je bil imenovan za glav
nega poveljnika orožnikov, general 
Giuseppe Giraudo pa za generalne
ga tajmka.

Sprejeti so bili tudi nekateri 
ukrepi, ki zadevajo članstvo Italije 
v evropski gospodarski skupnosti.

Več poslancev KPI in MSI je za
htevalo sklicanje zunanje politič
ne komisije poslanske zbornice. Za
hteva je v zvezi s sondiranjem Fan
fanija za dosego premirja in miru 
v Vietnamu. Toda predsednik ko
misije Bertinelli je odpotoval za 
praznike iz Rima in politični opazo
valci so mnenja, da bo zasedanje 
komisije določeno šele po prazni
kih, in sicer prve dni januarja, kar 
je kot možnost omenil že prej Ber
tinelli sam. Na tem sestanku bo 
navzoč takrat verjetno tudi zuna
nji minister Fanfani.

Precej prahu je dvignil odstop 
ing. Terrane, člana vodilnega ko- 
miteta RAI TV. V pismu, v kate
rem je obrazložil vzroke svoje o- 
stavke, je Terrana poudaril, da gre 
za neupoštevanje raznih važnih 
vprašanj v vodilnem odboru zlasti 
kar zadeva nepristranost oddaj 
RAI TV. Poleg tega Terrana po
udarja, da je postal položaj izred
no težaven zlasti po odstopu prof. 
Bassanija. Kot je znano je ing. 
Terrana namestnik političnega taj
nika republikanske stranke.

V zvezi z nameravano združitvi
jo dveh največjih italijanskih mo
nopolov «Montecatini» in «Edison» 
je objavila CGIL izjavo, v kateri 
se zahteva od oblasti, naj združit
ve ne odobri ter predlaga, naj se 
začne v parlamentu razprava o pet
letnem razvojnem načrtu o vpra
šanju ustroja italijanske kemične 
industrije. Medtem pa sta uprav
na sveta obeh podjetij danes že 
sklenila, da se združita, toda ta 
sklep morata odobriti občna zbora 
delničarjev obeh družb.

Nocoj se Je zaključila stavka 
zdravnikov v bolnišnicah, ki je tra
jala 72 ur. Jutri pa se bo začela 
enodnevna stavka nameščencev 
«Banca dTtalia«. Stavka se bo po
novila še dvakrat v tem mesecu.

Politična tajnika PSI in PSDI 
De Martino in Tanassl sta se sesta
la danes in razpravljala o združit
vi obeh strank.

Vojaški udar 
v Dahomeju

COTONOU (Dahomej), 22. — Vr- 
hovni poveljnik dahomejskih obo
roženih sil general Soglo je davi 
osebno prevzel oblast, razpustil na
rodno skupščino in politične stran
ke ter občinske in deželne svete. 
Hkrati je ukinil veljavnost ustave. 
Po radiu je Soglo izjavil, da je to 
sklenil zaradi borbe za oblast med 
politiki, ki so pokazali svojo nespo
sobnost voditi državo k boljši pri
hodnosti. Dejal Je, da je odstrani
tev predsednika Aplthyja in nje
gova nadomestitev s predsednikom 
skupščine še bolj razvnela strasti, 
namesto da bi jih pomirila. Tako 
stanje bi pripeljalo do državljanske 
vojne in do katastrofe. General 
Soglu je sporočil, da bodo uvelja
vili novo ustavo, takoj ko bo mo
goče, in da se zunanja politika ne 
bo spremenila. Poudaril je zvesto
bo afrlškomalgaški organizaciji za 
sodelovanje in organizaciji afriške 
enotnosti.

Takoj po razglasitvi neodvisno
sti Dahomeja leta 1960 so nastale 
velike razprtije med tremi glavni

Ti voditelji so Hubert Maga, Mi
gam Apithy in Justin Ahomadeg- 
be. Spori temeljijo predvsem na 
plemenskih nasprotjih. General So
glo je že dvakrat nastopil. Prvikrat 
leta 1963, da podpre Apithyja in 
Ahomadegbeja, ki sta zrušila Mago. 
Drugič je nastopil lanskega novem
bra, da naprav? konec sporu med 
Apithyjem In Ahomadegbejem, Ki 
pripadata oba demokratični stran
ki in ki je edina stranka v Daho
meju. Vojska je tedaj poverila ob
last predsedniku skupščine, ki je 
takoj napovedal reformo ustave. 
Toda v skupščini so se kmalu zno
va razvneli spori in Soglo je skle
nil prevzeti sam oblast.

Belgijski protest 
zaradi oprostitve 
Verbelena

BRUSELJ, 22. — Belgijska vla
da je uradno obvestila avstrijsko 
vlado, da ne odobrava oprostitve 
esesovskega voditelja Roberta Ver
belena, ki je obtožen, da je med 
drugo svetovno vojno ubil sedem 
Belgijcev Belgijski zunanji mini
ster Spaak je sporočil avstrijske 
mu poslaništvu v Bruslju »prese
nečenje in razburjenje* belgijske 
vlade, ker je dunajsko porotno 
sodišče oprostilo Verbelena. Bel
gijski poslanik na Dunaju pa je 
dobil navodila, naj sporoči av
strijski vladi zgražanje, ki ga ie 
oprostitev Verbelena izzvala v 
Belgiji.

ročila, ki prihajajo iz Vietnama, 
govorijo o zmanjšani vojaški dejav
nosti, kar bi utegnil biti znak, da 
bodo sovražnosti za božič popolno
ma ustavljene. Na vsak način je 
vse odvisno od Johnsonove odlo
čitve.

Ameriški predstavnik v OZN 
Goldberg je na tiskovni konferen
ci v New Yorku izjavil, da sploh 
niso proučevali možnosti uporaD- 
ljanja jedrskega orožja v Vietnamu. 
Pripomnil je, da so po njegovem 
mnenju prizadevanja Fanfanija v 
zvezi z Vietnamom sedaj zaklju
čena.

Predsednik sajgonske vlade gene
ral Ki pa je izjavil, da se vojna 
v Vietnamu ne more končati s po
gajanji, in Je pripomnil, da mora 
osvobodilna fronta položiti orožje.

Predsednik osvobodilne fronte 
Ngujen Hu To pa je ob peti ob 
letnici ustanovitve te fronte govo
ril po radiu in napovedal program 
petih točk za borbo v prihodnjih 
letih za poraz Američanov. Te toč
ke so: 1. Enotnost vsega vietnam
skega ljudstva kakršne koli vere v 
borbi proti Američanom ter zdru
žitev Severnega in Južnega Vietna
ma. 2. Sibitev ameriških sil in saj
gonske vlade s taktiko gverilske 
vojne ter ustanavljanje gverilskih 
enot v vsaki vasi. 3. Organiziranje 
velikih civilnih demonstracij proti 
ameriškim vojaškim operacijam, 
letalskim napadom, vojaški službi 
in draginji. 4. Mobilizacija ljudi in 
sredstev v vsej deželi za podpira
nje osvobodilne vojske, pridelova
nje več živil za osvobodilno voj
sko ter namestitev političnih vodi
teljev v vseh vaseh za akcijo proti 
ameriški propagandi. 5. Okrepitev 
odnosov s prijateljskimi socialistič
nimi, afriškoazijskimi in latinsko 
ameriškimi državami, še posebej pa 
s Kambodžo in s Patet Laom.

Včeraj je 110 ameriških letal iz
vedlo 34 bombnih napadov na Se
verni Vietnam. Davi je enota osvo
bodilne vojske napadla z velikimi 
silami sajgonsko postojanko v do
lini, ki jo obdaja visoko gorovje 
z gozdovi, 300 kilometrov sevemo-

U Tant
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ERHARD SE JE VRNIL IZ WASH1NG TONA

V Bonnu različno tolmačijo 
rezultat kanclerjevega obiska

BONN, 22. — Kancler Erhard se 
je danes vrnil iz Washingtona v 
Bonn. Na letališču je izjavil, da 
je zadovoljen z rezultati svojih 
posvetovanj v Washingtonu. Kma
lu zatem je Erhard poročal čla
nom svoje vlade. Predstavnik vla
de von Hase je na tiskovni kon
ferenci izjavil, da je bistveni re
zultat Erhardovih razgovorov v 
Washingtonu, da so «ZDa prizna
le potrebo iskanja sredstev, da 
se državam NATO, ki nimajo a- 
tomskega orožja, zagotovi primer
na udeležba pri skupni jedrski o- 
bramibi*. Dodal je, da je drugi 
važen rezultat »potrditev nemško- 
ameriškega razumevanja v očeh 
sveta*.

Von Hase je nato dejal, da Er
hard ni šel v VVashington, da bi 
sklenil kakršen koli sporazum o 
posebnih pravicah Zahodne Nem
čije glede jedrskega orožja, tem
več samo da izmenja misli o tem. 
Sporazumeli so se o številnih toč
kah in nadaljevali bodo posveto
vanja prihodnje leto, zlasti v o- 
kviru odbora MoNamara

Von Hase je dejal, da v Washing- 
tonu niso mogli nič skleniti, «ker 
da Zahodna Nemčija ni nikoli ho
tela imeti posebne vloge na jedr
skem sektorju«, ter da Je bil njen 
edini namen «doseči, da se upošte
va njen zemljepisni položaj in po
sebna grožnja, kateri je podvržena«.

Kar se tiče vesoljskega razisko
vanja, je von Hase izjavil, da so 
ZDA ugodile bonskim težnjam s 
proučevanjem dolgoročnega načrta 
za udeležbo Zahodne Nemčije pri 
ameriških načrtih. Spomladi bo pri
šel v Bonn voditelj NASA Webb.

Zahodnonemške stranke pa zelo
mi voditelji in njihovimi pristaši, različno komentirajo rezultat Er-

hardovega obiska. Demokristjanska 
stranka poudarja pozitivno plat raz 
govorov in pravi, da so ti razgovo 
ri «začeli novo razdobje v politiki 
zahodnega zavezništva«. Glede jedr
skega orožja pravijo, da je Erhard 
dosegel v Washingtonu vse, kar je 
hotel. Po mnenju demokristjanov 
pa se ne sme podcenjevati pomen 
bonske podpore ZDA v vietnamski 
vojni, in da bi bilo treba v večji 
meri poudarjati vzporednost «o- 
brambe svobode v Vietnamu in v 
Nemčiji«.

Socialdemokratska opozicija pa 
pravi, da je Erhard dosegel v Wa- 
shingtonu «samo potrditev, da se 
bodo ZDA še dalje izmikale nem
škim zahtevam po dejanski udelež. 
bi pri organiziranju jedrske obram. 
be». To je jasno razvidno iz konč
nega poročila. Podpredsednik so
cialdemokratske parlamentarne sku
pine Schmid pa je obžaloval, da 
je rezultat Erhardovega obiska ta
ko »nejasen*, in da Erhard ni v 
pogovoru z Johnsonom sploh ome
nil «pravice negativnega veta, ki bi 
jo morala Nemčija imeti, kar se 
tiče uporabljanja jedrskega orožja 
na njenem ozemlju«.

Liberalci pa poudarjajo važnost, 
ki se v končnem poročilu daje 
nemškemu vprašanju ter sporazu
mom med Zahodno Nemčijo in 
ZDA o možnosti in mejah Zahod
ne Nemčije v atlantskem zavez
ništvu.

NOVI DELHI, 22. — Indijski zu
nanji minister Sing bo odpotoval 
jutri z letalom v Moskvo na po
svetovanje s sovjetskimi voditelji 
kot pripravo na sestanek Sastrija 
z Ajubom Kanom, ki bo 4. januar
ja v Taškentu.

zahodno od Dananga. Sajgonske če
te so zahtevale pomoč letalstva. 
Na splošno pa vlada precejšnje za
tišje na raznih sektorjih v Južnem 
Vietnamu.

Severnovietnamska vlada je pro
testirala pri mednarodni nadzor
stveni komisiji zaradi ameriškega 
bombardiranja obljudenih krajev 
in industrijskih objektov v Sever
nem Vietnamu.

Pariški sedež «Charitas Intema- 
tionalis« javlja, da je ta organizacija 
dobila oa papeža zneses oco tisoč 
dolarjev za žrtve vojne v Južnem 
in Severnem Vietnamu. Do sedaj 
je papež dal na razpolago za žrtve 
vojne v Vietnamu po tej organi
zaciji 150 tisoč dolarjev.

Glavni tajnik U Tant je objavil 
danes novoletno poslanico, v kate
ri znova poziva na mir v Vietnamu. 
Med drugim pravi: «Leto se zaklju
čuje z vojno v Vietnamu, ki je še 
bolj srdita, bolj surova in uničujo
ča za žrtve in dobrine, bolj škodlji
va za odnose med velikimi drža
vami in nevarnejša za ves svet ka
kor v vsakem drugem trenutku 
vojne, ki je prizadela to državo. 
Naj se konča na podlagi nedavne
ga poziva papeža Pavla VI. s ta
kojšnjim premirjem, kateremu naj 
sledi doba premišljevanja, poga
janj in miru «

U Tant poudarja, da je treba 
pokazati realizem in preučiti per
spektive mednarodnega miru.

Rodezija
LONDON, 22. — Spodnja zborni

ca je preteklo noč odobrila z 276 
glasovi proti 48 dekret o prepo
vedi izvoza petroleja v Rodezijo. 
Analiza glasovanja kaže, da je pet
deset konservativnih poslancev gla
sovalo proti sankcijam, namesto da 
bi se vzdržali, kakor so odredili vo
ditelji stranke. Na drugi strani pa 
je drugih 26 konservativnih poslan
cev prekršilo strankarsko disciplino 
ter so se pridružili laburistom in 
liberalcem in glasovali za vladno 
politiko. Nekateri laburistični po
slanci pa so se vzdržali in se niso 
udeležili glasovanja.

Avtoriteta Heatha se je nekoliko 
omajala, ker je tako veliko šte
vilo poslancev prekršilo strankar
sko disciplino.

Zambijski zunanji minister je da
nes odpotoval iz Londona v Wa- 
shington. Dejal je. da je prišel v 
London z namenom, da obvesti bri
tansko vlado, da se je stanje v 
Zambiji poslabšalo in da bi mora
la britanska vlada storiti kaj več 
proti lodezijski vladi. Po njego
vem mnenju bi morali Angleži upo
rabiti silo.

V Washingtonu se bo minister 
sestal s predsednikom Johnsonom 
in z Deanom Ruskom, nato pa v 
New Yorku. z U Tantom.

SANTO DOMINGO, 22. — Davi je 
bilo v mestu novo streljanje. Po 
noči je na neki radijski postaji eks 
plodirala bomba. Policija je areti 
rala več ljudi. Medtem se nada 
ljuje vladna preiskava o nedelj 
skem napadu vladne vojske na Caa- 
manove pristaše v Santiagu, pri 
čemer je bilo ubitih 25 oseb.

Generalna skupščina OZN je 
včeraj odobrila resolucijo, s kate
ro se obsoja sleherna oblika nepo
srednega ali posrednega vmešava
nja v notranje zadeve drugih dr
žav. Odobrila je tudi proračun za 
prihodnje leto in s tem zaključila 
svoje dvajseto zasedanje, med ka
terim je prevladovala diskusija o 
razorožitvi, ko je vladalo tako 
ozračje, da je omogočilo sprejem 
važnih sklepov, ki se tičejo širje
nja jedrskega orožja. Predsednik 
skupščine Fanfani je pozval vse 
vlade, naj se trudijo da bi se gle- 
de tega vprašanja v prihodnjem 
letu dosegel sporazum.

Glede svojega sondiranja za pre
mirje in mir v Vietnamu pa je po
stal Fanfani zelo previden in ni 
hotel včeraj odgovoriti na vpraša
nje nekega časnikarja, ali je naklo
njen premirju kakor tudi, ali je 
dobil odgovor Hanoja na svoje zad
nje pismo. Značilna je izjava dr
žavnega departmaja, da se je Fan
fani pogovarjal z Ruskom kot pred. 
sednik skupščine OZN in tudi kot 
italijanski zunanji minister. Arne- 
ršiki vojaški predstavnik v Saj- 
gonu je izjavil, da ZDA ne bodo 
ustavile sovražnosti za božič, pred
sednik sajgonske vlade pa je dejal, 
da se vojna v Vietnamu «ne more 
končati s pogajanji, ker da mora 
osvobodilna fronta položiti orožje«.

V Dahomeju je vrhovni povelj
nik oboroženih sil vzpostavil oseb
no diktaturo: razpustil je narod
no skupščino in vse politične stran
ke in deželne svete ter ukinil ve
ljavnost ustave.
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OB OSEMDESETLETNICI

Dr. Mirko Vratovič
Njegovo delovanje za Istro med obema vojnama

Dr Mirko Vratovič Je velik, kre
pak človek, kakor so veliki In moč
ni ljudje v Čičariji, od koder (e 
prišel njegov oče Grgur v Pulj. 
Hrvati ln Slovenci v Istri so bili 
pod Avstrijo velika večina, še več
ja kakor Jo prikazuje zadnje av 
sirijsko ljudsko štetje leta 1910. 
Italijani so bili po mestih, Hrvati 
ln Slovenci po vaseh. Poklicno in 
socialno so tudi bili razdeljeni: 
Hrvati kmetje ali pa kmečki de
lavci. Italijani mestni ljudje po 
službah, v trgovini in na velepo
sestvih, v ribištvu.
Dr. Vratovič je spadal med red

ke izjeme, kakor Je bil sploh iz
jema, nekoliko drugačen od dru
gih Istranov. Njegov oče je doča
kal globoko starost in je v vsem 
življenju s slino pridnostjo spravil 
skupaj znatno premoženje, tako 
da bi se dr. Vratovič lahko posta 
vil nasproti Italijanom kot popol
noma enakopraven po svojem so
cialnem stanju, po položaju v ta
kratni družbi, po svojih univerzi 
tetnih študijah na avstrijskih u- 
niverzah. Ni še! za očetom, da bi 
se gnal za premoženjem m je bil 
do denarja precej brezbrižen 

Seveda je doživljal tudi dr. Vra
tovič preporod Istrskih Hrvatov v 
letih do prve vo ne, toda ni silil 
v prve vrste, kje jo stali Laginja. 
Mandiči, Zucoon m drugi.

Politični boji so bili pred prvo 
vojno med Hrvati in Slovenci ze
lo hudi, toda niso presegali ostrin, 
ki so razumljive v zaostalih pokra
jinah, kakor je bila takrat Istra 
Italijani niso dali, da bi Hrvati, 
ki so pronicali v mesta. Kjerkoli 
zavzeli kakršen koli položaj.

V prvi svetovni vojni so imeli 
Italijani nekaj zelo svetlih osebno
sti, iredentistov, ki so vse žrtvo
vali, samo da bi prišli pod Italijo 
Nazario Sauro je bil eden izmed 
najpožrtvovalnejših ln poznanih 
že po svoji tragični junaški smrti. 
Italijanske ljudske mase pa so 
ostale med vojno pasivne. V Pu 
lju, kjer Je bilo v razmeroma ve
likem mestu precej zavednih Hr 
vatov ln pa tudi mornarjev iz ti
soč kilometrov dolge obale nase
ljene s Hrvati, sta bila kar dva 
upora avstrijske mornarice, kate
ra so vodili Jugoslovani. Italijani 
se niso zganili. Pri obeh uporih 
je zavzemal dr. Vratovič vidno 
mesto. Pri drugem uporu, okto
bra 1918, je bil podpredsednik Na
rodnega odbora, kateremu so po
verili posebno nalogo komisarja 
nad vsem trdnjavskim in morna
riškim kompleksom Pulja. Dr. 
Vratovič se Je z drugimi člani od 
bora in vidnimi istrskimi politiki 
trudil, da bi Izkoristil upor in po 
stavil v Pulju oblast, ki bi bila 
izraz volje večine ljudstva v Istti. 
Preveč Je bilo pričakovati, da bi 
Narodno viječe v Zagrebu hitro ln 
učinkovito ukrepalo v duhu istr
skega ljudstva, ker se Je moralo 
preveč otepati z ustanavljanjem 
nove države.

Nato se je z Istro zgodilo nekaj, 
česar ni nihče pričakoval: ne Hr
vati in tudi ne velik del istrskih 
Italijanov. Italijanska vojska je 
zasedla Istro in seveda predvsem 
Pulj. Postavila je komisarje, kakor 
vse vojske na tem svetu. In tu 
se je začelo tisto, kar je odločilo 
usodo dr. Vratovlča za vse živ
ljenje.

Vojaška komisarska uprava nad 
Julijsko krajino je prinesla po
plavo nezakonitosti na Goriškem 
ln Tržaškem, predfašistlčno pre- 
lektovsko dobo, pretepe ln požige 
narodnih domov, fašistična doba 
pa preganjanje vsega hrvatskega 
ln slovenskega in končno še po
skuse kolonizacije. Toda strahovi
ti bes proti vsemu, kar je hrva
škega in slovenskega v Istri, Je že 
od prvih ur vojaške zasedbe Istre 
začel divjati in se ni umiril tja do 
propasti fašističnega režima v dru 
gi vojni. V Pulju je bil morda ad 
miral U. Cagni v zasebnem ziv 
ljenju dostojen človek, njegov na 
čelnik političnega urada, zname
niti pisatelj Sem BeneJli, priz:ian 
v svetu (v Zagrebu in Ljubljani 
so že pred vojno prevedli njegova 
dela), toda oba sta po prvih dveh 
tednih postala naclonadsr.ično ste
kla in je Benelll že 13. decembra 
1918 priporočil admiralu, naj raz
pusti čitalnice po vseh hrvaških 
vaseh. Kot vojaška vsebnost, je 
Cagni ne le ukazal lazpuaCti vse 
čitalnice, ampak odredil vojakom 
delati preiskave in vse člane za
preti. Za Cagnijem in Beneilijem 
so zdivjali vsi po vsej Istri.

Dr. Vratovič ni mogel čakati, 
da ga dohiti podobna usoda kot 
škofa dr. Mahniča, ki je bil ven
darle najvdanejši škof vsaj duhov
nega Rima ter se Je skril in po
begnil za krajši čas v Ljubljano. 
Vrnil se Je pa kmalu, toda v Pulju 
mu ni bilo obstanka. V Istri Je 
bilo prehodu divjanje proti vsako
mur, ki se je pokazal zaveden 
Hrvat ali Slovenec, kaj šele proti 
Intelektualcu, ki je hotel pomaga
ti in voditi svoje ljudi. Oditi je 
moral v Trst ln pustiti svoje sta
novanje ln hiše v Pulju, ker bi 
bilo smrtno nevarno, da bi sploh 
začel najnedolžnejše prosvetno gi
banje. V njegovi pisarni v ulici 
Lavatolo v Trstu je bilo pribeža
lišče pogumnih ljudi, ki so tvegali 
svojo bodočnost in osebno var
nost, da bi spravili vsaj nekaj pre
prostih listov, revij in koledarjev 
funkcij, jih Je moral dr. Vratovič 
sprejeti in opravljati, kolikor se 
Je pač dalo v tistem divjem kon
centracijskem taborišču, ki Je bila 
Istra v prvih povojnih letih.

Bil je predsednik pododbora za 
Istro v okviru političnega društva 
«Edlnost» v Trstu in podpredsed
nik političnega društva «Edlnost» 
za vso deželo, podpredsednik Za
družne zveze v Trstu, podpredsed
nik družbe sv. Cirila in Metoda za 
Istro. V njegovi pisarni v Trstu 
so se pisali in sestavljali listi 
»Istarska rlječ», «Narodnl gospo
dar«, «MIadi Istranln«, ženski me
sečnik «Vez», koledar «Franina 1

Jurina«, Zbirka istrskih narodnih 
pesmi, razne prigodne knjige. V 
»Lavatolo« so hodili ljudje iz vse 
Istre, skrivaj po ovinkih, kakor na 
svoje zastopništvo, iz nje so spet 
odhajali odposlanci, kurirji, zaup
niki. Na vratih pisarne so se spet 
obrnili, a dr. Vratovič jim je ohra
brujoče pomigal. Ni bil noben he
rojski tip, ali pa se vsaj ni takega 
delal. Norčeval se je iz sebe in 
svojega dela in mu odvzemal vsa
ko slovesnost, toda v najbolj koč
ljive stvari se je mešal vse živ
ljenje, da so ga taki režimi, kot 
je bil fašistični, morali preganjati.

že prve volitve v rimski parla
ment 1. 1921, ko dr. Vratovič še 
ni prevzel vseh funkcij, so bile ne
kaj strahotnega. Rjoveč in strelja
joč so po vseh vaseh hrvaških in 
slovenskih krajih divjale tolpe fa
šistov, in sicer domačih. O zbo- 
rovalni pravici Hrvatov seveda ni 
bilo niti govora. Volitve so bile za 
pobesnele italijanske istrske na
cionaliste samo ugodna prilika, da 
so se izdivjali. Gorela so župnišča 
in kmečke hiše. Na pragu Trsta, 
na Koprskem je bilo prav tako kot 
v srednji in južni Istri. Ko so 
ljudje doživeli te voltive, so prosili 
eno samo: nikdar več nobenih vo
litev!
, Lahko je nam sedaj delati ana
lize, čemu se Je določeni mestni 
nacionalistični del istrskih Itali
janov tako divjaško obnašal do 
Hrvatov in Slovencev v Istri, ta
ko da je celo prekašal nasilne me
tode fašizma: češ šlo je za osnov
ne materialne razlike med gospo
darskim mestnim Italijanskim raz
redom in med kmečko socialno iz
koriščeno rajo. Zakaj je bil po
krajinski fašistični tajnik RelU 
tisti, ki je hujskal celo samo cen
tralo fašizma v Rimu, naj se po
polnoma iztrebijo Hrvati in Slo 
venci? Marezike in Krniška vsta
ja ter Labinska republika sta le 
dva značilna poizkusa samoobram
be Istrskega hrvaškega in sloven
skega ljudstva, da bi jih pobesne
li italijanski istrski nacionalistični 
elementi ne potolkli do smrti.

Dr. Vratovič Je dobro občuti! 
nemoč slehernega demokratičnega 
delovanja, spoznal je tudi, da ho 
čejo nasledniki nekdanje narodno- 
liberalne italijanske stranke do
seči z metodami fašizma, česar 
niso mogli napraviti v času demo
kratičnega dialoga pod Avstrijo 
proti Hrvatom. To, kar je delal 
na prosvetnem polju s širjenjem 
tiskane besede, je toliko zadržalo 
zavednost hrvaških in slovenskih 
ljudi, da so šli leta 1924 spet na 
volitve in oddali glasove za sloven- 
sko-hrvaško 'listo, pa čeravno so 
volitve sprožile na vseh voliščih 
splošno divjaško ofenzivo proti 
volivcem. Okoli njega so se* zbirali 
redki hrvaški dijaki, ki so še ostali 
v Istri in študirali na italijanskih 
univerzah. Poleg njega Je delal 
mirni in tihi Ante Iveša, a Ivan 
Stari, nekdanji delavec v puljskem 
arzenalu, Je neprestano krožil po 
Istri in padal v zasede, a za njim 
so se vlekli kot krvosledni psi po
licijski agenti in fašistični špljo- 
nl. Mihovilovič Je odkrival že v 
prvih poskusih dela pri ljudskem 
pisanju silo svojega novinarskega 
genija, Miro Žmak, Ivan Lazarie 
in Miro Bradamante so kot mladi 
ljudje širili narodno zavest v mla
dinskih in dijaških krogih. Kuka
nja in drugi Slovenci so Jim po
magali.

Leta 1927 ln 1928 Je fašizem 
zdrobil vse oblike prosvetnega 
združevanja in izdajanja listov v 
slovenskem in hrvaškem Jeziku. 
Dr. Vratovič Je pa vseeno ostal na 
svojem mestu v svoji pisarni in 
z njim preostali njegovi sodelavci. 
Se pred bazoviškim procesom so 
priredili dr. Vratoviču in njego
vim sodelavcem proces. Zaprli so 
jih oktobra 1929 in 10 mesecev 
kasneje jih je obsodil specialni 
tribunal na razne zaporne kazni: 
dr. Vratovlča na 10 let pod obtož
bo, da je deloval proti fašistični 
Italiji in izvajal sabotažne akcije 
ter nadaljeval delo razpuščenega 
društva «Dijaška Matica« v Tr
stu. V marcu 1933 so ga izpustili 
iz zapora in ga poslali v Pulj pod 
strogim policijskim nadzorstvom.
V 1. 1935 je prešel v Jugoslavijo 
in se nastanil v Beogradu, kjer so 
ga kmalu izvolili za podpredsedni
ka Zveze istrskih emigrantov. Pet 
let Je delal v socialno korist emi
grantov iz Istre, ki so se nanj 
obračali, a ko je bila Zveza v po
letju 1940 na zahtevo fašistične 
Italije in nacistične Nemčije raz
puščena, Je dr. Vratovič, spet po 
svoji navadi, prevzel ilegalno vod
stvo Zveze v njenem protifašistič
nem delovanju. Ko so Nemci apri
la zasedli Beograd, so ga kaj kma
lu zaprli in ga držali več mesecev 
zaprtega. Med vojno mu je bom
ba uničila stanovanje in je živel 
z ženo v največji revščini ter je 
prodajal srajce, da je mogel ži
veti.

Takoj po osvoboditvi Beograda
fiiiiimiimiiiiiiiiiiimiiimitiiiiiiiiiniMiiiiMMiiiiiiii

je stopil v vodstvo istrskih emi
grantov za organiziranje pomoči 
fronti, ki je tekla takrat še v bli
žini Beograda v Sremu. Aprila 
leta 1945 so ga že imenovali za 
člana »Instituta za medjunarodna 
pitanja« pri ministrstvu za zuna
nje zadeve v Beogradu, kjer je de
lal do ureditve najvažnejših vpra
šanj v zvezi z ureditvijo meja 
Istre. Ne dolgo potem je odšel v 
Pulj, v silno skromno stanovanje, 
ki je ostalo še deloma celo po voj
nem bombardiranju Pulja, a kjer 
se mu ni bilo več bati, da pridrvi 
kakšna rjoveča tolpa, da ga spet 
izžene iz domovine starih «seljač- 
kih» Vratovičev.

Ob osemdesetletnici mu Istrani, 
raztreseni po vsej Jugoslaviji in 
tržaški Slovenci, ki so ga šteli v 
najtežjih trenutkih za svojega, že
lijo da ohrani vedrino svojega du
ha kljub tegobam starosti, ki ga 
že dolgo priklepajo na posteljo.

ALBERT REJEC----------- —-----  Igralka Vima Lisi z možem na premieri filma «Made in Itaiy» v Rimu
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DRUŽINSKA ZALOIGRA V ZAPADNI NEMČIJI

Zaradi igračkanja z vžigalicami 
so 4 otroci izgubili življenje

Ko sta oce in mati opravljala zadnja dela na novozgrajeni 
hiši, je petletni deček zažgal barako, kjer so stanovali

I E3 Hle k""č tr-aS:
ko sta oče in mati dokončavala 
dela na novi hiši, ki sta jo sama 
zgradila kakih 500 metrov proč. 
Tragični dogodek se je pripetil v 
Wittduenu, Požar je povzročil naj- 
starejši deček Harry, kateremu 
je bilo komaj pet let. Fantek Se 
je igral z vžigalicami ter je po
vzročil nesrečo. Enajstmesečna se
strica in bratca, ki sta bila stara 
2 oziroma 3 leta, so skoraj tanoj 
izdihnili, ker jih je zadušil dim. 
Mali Harry pa je skušal odpreti 
okno, da bi prišel do zraka. Vsi 
njegovi poskusi pa so bili zaman.

Ko sta oče in mati opravila svo
je delo, sta se vrnila v barako, 
kjer sta našla Harrvja pri oknu. 
Bil je že mrtev. Nihče ni slišal 
klicev o k na pomoč.

Spor med od v. Rosinijem 
in občino Longarone

PADOVA, 22. — Civilno sodišče 
je davi odložilo nadaljevanje civil
ne pravde med občino Longarone 
in odvetnikom Rosinijem na 14. 
januar prihodnjega leta. Kot je zna
no, Je odv. Rosini, ki je svojčas 
zastopal koristi občine, katero je 
hudo prizadejala katastrofa v Va- 
jontu, zahteval naj se mu izplača 
54 milijonov lir za usluge. Sodnik 
dr. Santoro bo 14. januarja sklenil, 
če je zahteva umestna ali ne.

Občina Longarone je takoj po 
katastrofi 9. oktobra 1963 zaupala 
dr. Rosiniju nalogo, da ščiti njene 
koristi v pravdi proti družbama 
SADE in ENEL. Sedanja občinska 
uprava, pa je odvetnika razrešila 
te naloge. Zato je odvetnik tožil 
občino ter zahteval najprej 102 mi
lijona lir odškodnine. Pozneje je 
odvetniška zbornica v Padovi zni
žala to vsoto na 54 milijonov.

bil parkiran na osrednjem Trgu 
Matteotti. Vojak se je nato odpe
ljal proti pristanišču, toda ker je 
bil pijan, je izgubil smer v za

terburyjske stolnice. Kraj, kjer 
zdaj ppčivajo posmrtni ostanki 
velikega angleškega pisatelja, je 
za «King’s school* blizu zunanje
ga zidu knj;čnice, ki jo je Mau-

kotnih uličicah, kjer se mu je u ! gham podaril ustanovi pred ne
stavil motor. Dohitela ga je pa
trulja letečega oddelka, ki ga je 
potem izročila ameriški vojaški 
policiji. Alan bi moral priti na 
krov ladje že vsaj pet ur prej.

Maugham počiva 
pri chanlerburyjski stolnici

LONDON, 22. — Davi so s pre
prosto ceremonijo zakopali pepel

kaj leti.

Svetovni rekord 
radijskega napovedovalca

LIMA, 22. — Napovedovalec pe
rujskega radia Hose Cabrejon Mo- 
scol je neprekinjeno govoril pred 
mikrofonom kar 148 ur. S tem je 
prekosil prejšnji svetovni rekord, 
ki pa je bil že itak njegov.

Huda kriza 
v belgijskih 
premogovnikih

BRUSELJ, 22. — Predsednik bel
gijskega ministrskega sveta Pierre 
Harmel Je izjavil danes na tiskovni 
konferenci, da bo vlada prisiljena, 
da bodo zaprli šest premogovni
kov v prihodnjem letu ker ne bo
do dajali več državne pomoči. Za
radi zaprtja teh šestih premogov
nikov, se bo proizvodnja premoga 
znižala za dva milijona 400 tisoč 
ton letno. Sedanja letna proiz
vodnja znaša 20 milijonov ton.

Harmel je še dejal, da je polo
žaj v premogovnem sektorju po
stal katastrofalen, ker je belgijski 
premog zelo dražji od vsakega dru
gega. Zaprtje premogovnikov bo 
prizadejalo. 10.000 rudarjev. Pravi
jo, da jih bodo s pomočjo Evrop
skega odbora za premog in jeklo 
usposobili za druga dela ter jih 
zaposlili v drugih rudnikih, ali pa 
v industriji.

Ministrski predsednik je še pri
pomnil, da je od 32 premogovnih 
družb ki še delujejo, kar 25 zabe
ležilo letos primanjkljaj. Lani jih 
je bilo 17, a predlanskim samo 
šest. Harmel je še poudaril, da bi 
drugačno ravnanje najbolj priza
dejalo železarne, če bi vlada pre
prečila, da pridejo do premoga po 
najnižjih cenah.
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IZBRANA PROZA BOGOMIRA MAGAJNE

Življenje in sanje
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NESREČA PRI DELU V EMILIJI

Električni tok ubil 
dva delavca in gasilca
Tok visoke napetosti se je sprožil med žico in kovinsko lestvijo

Ukradel je rešilni avto
GENOVA, 22 — Da bi prišel

hitro na krov svoje ladje, se je 
mladi mornariški strelec Maurice

REGGIO EMILIA, 22 — Danes 
popoldne se je v naselju Monte- 
cavolo, kakih 10 km od Reggio E- 
milia, pripetila strahovita nesre
ča pri kateri so tri osebe izgubi
le življenje. Dva delavca, ki sta 
prenašala kovinsko lestvo sta se 
preveč približala električnemu vo
du s 15.000 volti napetosti ter po
vzročila preskok toka. Neki gasi
lec, ki je bil v bližini in ki je 
hotel preprečiti nesrečo, Je prav 
tako izgubil življenje 

Gasilec Luigi Bertoldi, star 24 
let, je bil pravkar pripeljal z av
tom svojega predstojnika pred 
neko novozgrajeno poslopje, kjer

Grška narečja 
v južni Italiji

BRINDISI, 22. — Skupina stro
kovnjakov, med katerimi sta pro
fesor Anastasios Kiranastasis, ki 
je član atenske akademije znano
sti in profesor Parlangeli. se je 
sestala v Brindisiju, da bi pripra
vila program za raziskovanje gr
ških narečij v salentskem okrož
ju (Puglie). Kot je znano, je na 
tem področju več skupnosti (naj-, 
bolj znana je tista, ki živi v Ca- 
limeri), ki govorijo narečja gr 
škega izvora. Gre za etnične sku 
pine, ki so se priselile v Puglie 
iz Grčije ter ohranile jezik in sta 
re navade. Raziskave o teh na 
rečjih bodo opravljali prihodnji 
leto pod pokroviteljstvom vsedr
žavnega odbora za raziskave.

Živinozdravnik Renzo Ferrari, ki je bil predvčerajšnjim obsojen od 
prizivnega porotnega sodišča v Genovi na dosmrtno ječo zaradi umo
ra moža svoje ljubice, se bo pritožil na kasacijsko sodišče. Na 

sliki: Ferrari odhaja iz porotne dvorane v Genovi

bi moral gasilski častnik kolav- 
dirati neke naprave. Ko je čakal, 
da se poveljnik vrne, je Bertoldi 
opazil 39-letnega električarja Dan 
teja Branchettija iz Reggio F.mi- 
lie in 54-letnega zidarja Enza Cor- 
radinija, ki sta prenašala veliko 
kovinsko lestvo. Ko je mladenič 
zaslutil, da se bosta preveč pri-1 
bližala električnemu vodu visoke 
napetosti, je skočil iz avta ter; 
skušal potisniti estvo navzdol. I 
Menil je verjetno, da bi ustno 
opozorilo ne zaleglo. Zal pa se je 
lestva že toliko približala elek
tričnemu vodu, da je zaradi viso
ke napetosti tok preskočil zračni 
prostor med njo in žico, se spro
stil ter oplazil vse tri nesrečne
že. Izdihnili so še predeč so jih 
pripeljali do bolnišnice

«BrezposeIna»
zbornica
in parkirna mesta

DUNAJ, 26, — Dunajski odvetnik 
Theo Petter trdi, da poslanska 
zbornica nima pravice do rezervira
nih parkirnih mest, za avtomobile, 
ker Je »brezposelna«. Zbornica je 
namreč razpuščena, a nove volitve 
bodo v marcu prihodnjega leta.

Spričo tega je odvetnik dalj ča
sa parkiral svoj avto na parkir
nem mestu, ki je bilo rezervirano 
za poslance. Na šipo avtomobila je 
prilepil listek, kjer je bilo napi
sano: «Zbornica, ki ne dela, ne 
potrebuje rezerviranih parkirnih 
mest«. Prometniki se nekaj časa ni
so zmenili .za listek, toda v teh 
dneh Je eden izmed njih kazno
val odvetnika z globo. Petter pa Je 
zatrdno sklenil, da bo šel pred 
sodnika, ker noče plačati globe.

«Središče» 
za masohiste

NEWARK (New Jersey), 22. — 
Policija je odkrila včeraj zvečer iz
redno dobro opremljeno «središče» 
za masohiste (spolne sprevržence). 
Središče je Imelo svoj sedež v neki 
luksuzni hiši sredi mesta, kjer sta
nujejo premožnejši ljudje. V hiši, 
ki ima 17 sob, je lastnica lokala 
Monique Van Cleef, ki je stara 39 
let ter Je bila nekoč manekenka, 
postavila vrsto mučilnih strojev. 
Skupaj z Monique so aretirali tudi 
njenega pomočnika Alberta Bear- 
da. Van Cleefova se je pri svojem 
delu zelo posluževala časopisne re

klame. Njeno geslo je bilo: »Znam 
se ukvarjati z ljudmi, katerim uga
ja disciplina«. Na reklamnih tiskovi
nah, ki jih je razdeljevala med 
kliente, je bila slikana v črnih hla
čah, škorenjčkih z visoko peto in z 
bičem v roki. Policija Ji je prišla 
na sled prav zaradi te pretirane re
klame. Agenti so našli v njenem 1 
arhivu imena več kot 10.000 abo
nentov iz vseh krajev Združenih 
držav. Med njimi so baje tudi ze
lo znane osebnosti. Policija je za
plenila v hiši tudi veliko število 
pornografskih knjig in slik.

Založba Lipa v Kopru je že pred 
leti nameravala izdati izbor proze 
Bogomira Magajne, ki naj bi iz
šel za pisateljevo šestdesetletnico 
žal pisatelj tega jubileja ni do 
čakal in tako je založba ob ob 
letnici Magajnove smrti zdaj po 
častila njegov spomin s knjigo 
ki je pravkar izšla. Knjiga skuša 
podali prerez Magajnovega dela 
in zajeti tako vsebinsko kot tudi 
slogovno raznovrstnost, od prav
ljičnih in romantičnih zgodb do 
realističnih spisov. Od tod tudi 
njen naslov življenje in sanje. 
Zdaj je ta skrbno pripravljena 
knjiga, ki jo je uredil pisateljev 
prijatelj France Vodnik, z ured
nikovim uvodom in Magajnovo 
bibliografijo izpod peresa Marija
na Breclja, knjiga v okusni opre
mi, ki jo je zasnoval Zvest Apol- 
lonio, na knjižnem trgu. Z izbra
nimi deli, krajšim a jedrnatim 
uvodom in bibliografijo nam bo 
ta knjiga Magajnove raznovrstne 
proze obudila spomin na sloven
skega pisatelja, na partizanskega 
zdravnika in na primorskega člo
veka, ki je tako v svojem življe
nju kot v svojih literarnih delih 
ostal zvest svojemu primorskemu 
ljudstvu in kraški zemlji, ki mv' 
je bila tako pri srcu.

Bogomir Magajna pripada tiste 
mu pisateljskemu krogu med dve
ma vojnama, — je zapisal Fr-.nce 
Vodnik v uvodni besedi, — ki je 
nastopil šele po vojni. Toda med
tem ko se je lirika mladih, tako 
imenovanih ekspresionističnih li
rikov uveljavila ob poeziji starej
še generacije in se pojavila takoj 
ob začetku dvajsetih let, se je 
proza tega rodu začela javljati in 
oblikovati šele proti koncu tega 
desetletja. Sele proti koncu dvaj
setih in ob začetku tridesetih let 
so se začela uveljavljati nova ime
na, med njimi Bogomir Magajna, 
Ludvik Mrzel, Rudolf Kresal, Slav
ko Grum, Miran Jarc, Vladimir 
Bartol in drugi. A značilno je, 
da v njihovi prozi prevladujeta 
ne le črtica in novela, oziroma 
krajša povest, ampak tudi izpo
vedni in avtobiografski element, 
tako da so pogosto bliže liriki 
kot epiki... Toda ob pesnikih no
vega rodu se je kot prozaist prvi 
uveljavil Bogomir Magajna, ki je 
bil nekaj let najvidnejši med mla
dimi pripovedniki. Sprva je pisal 
pesmi, močneje pa je začel opo
zarjati nase s črticami in nove
lami, ki jih je priobčeval najprej 
v Finžgarjevi Mladiki, nato pa v 
Križu na gori, Domu in svetu pa 
tudi drugod, zlasti v nekaterih 
primorskih listih, dokler niso dru
ga za drugo začele izhajati nje
gove zbirke: Primorske novele
(1930), Bratje in sestre (1933), Le 
hrepenenja (1937), Zaznamovani 
(1940) in Oživeli obrazi (1943). 
Poleg omenjenih zbirk črtic in 
novel je napisal Magajna v času

med obema vojnama daljši po
vesti Gornje mesto in Graničarji 
ter vrsto mladinskih spisov, ki so 
prav tako izšli v samostojnih knji
gah: Brkonja Celjustnik, Čudo
vita pravljica o Vidu, labodu in 
belem ptiču ter Račko in Lija. 
Po vojni, ki jo je preživel v in
ternaciji m kot zdravnik partizan, 
je tem zbirkam pridružil še vrsto 
novih. To so: V deželi pravljic in 
sanj, Odmev korakov, Zgodbe o 
lepih ženah, Na valovih srca.

Izbor iz vsega tega obširnega 
pripovednega opusa zajema knji
ga Življenje in sanje. To ne po
meni, da izbor prinaša vse, kar 
je pisatelj napisal. Marsikaj bi 
bilo mogoče še dodati, prav tako 
to in ono izpustiti ali zamenjati. 
Tako bi, pravi France Vodnik, v 
Primorskih zgodbah takim pretres
ljivim dokumentom fašističnega 
nasilja in trpljenja naših ljudi, 
kot je Zora, ki je prvotno imela 
naslov Regina coell in spada med 
najlepše, kar je bilo napisanega 
v spomin bazoviškim žrtvam, lah
ko postavili ob stran Pismo, ki 
govori o izgnancih na kiparskih 
otokih. Morebiti najbolj proble
matičen je cikel z naslovom Na 
bregovih srca, a je za pisatelia 
nadvse značilen, tako da ga v iz
boru ni bilo moaoče prezreti. Si
cer pa take zgodbe kot sta Go
spod general in Transfuzija, tvo
rijo zanimiv prehod od romantič
nih povesti k realističnim svi- 
som. Prav tako je urednik uvrstil 
v izbor mladinsko delo, zgodbo o 
Račku in Liji, v kateri je Maji
na znal z velikim poznavanjem 
otroškega sveta v povezavi samo
stojnih zgodb, združiti sanje in 
resničnost: vse pa povezati z ne
prisiljenim otroškim naukom.

Knjiga življenje in sanie obsega 
sicer pet delov. Za uvodno bese
do so uvrščene Primorske zgod
be, nato zgodbe Na bregovih srca 
in nato one iz cikla Zaznamovani. 
Sledi izbor partizanskih črtic in 
novel Odmev korakov in na koncu 
še Račko in Lija. če upoštevamo 
obsežen Magajnov pisateljski o- 
pus, izbor ni ravno preobsežen. 
Toda skupaj z uvodom, ki prika
zuje- pisateljevo življenje, njegovo 
delo in njega značaj, je skrbno 
sestavljeni izbor Magajnovega de
la vendgr zadosten, da dostojno 
predstavlja avtorja, počasti nje
gov spomin in odkriva resničen, 
preresničen svet tragično lepih 
zgodb, s katerimi je postavil Bo
gomir Magajna trajen spomenik 
sebi in svojemu nepremagljive
mu ljudstvu. si. Ru.

• * *

MOSKVA, 20. — Objavljena so 
bila imena kandidatov za Leni
novo nagrado s področja literatu
re in umetnosti. Nagrade bodo 
podeljene aprila 1966. Imena ne 
presenečajo razen dveh:. Jevtušen- 
ka in Voznesenskega,

KJE BOM« SILVESTROVALI?

Nova služba 
rimskega ACI

RIM, 22. — Glavni odbor rim
skega ACI (italijanski avtomobil
ski klub) je sklenil, da uvede no
vo službo v korist svojih članov, 
in sicer »avtomobilski kredit*. Na 
podlagi tega sklepa bodo člani 
kluba lahko prejemali pod ugod
nimi pogoji kredite za nakup sta
rih in novih avtomobilov,

Umrl je predsednik 
italijanskih slepcev

RIM, 22. — V 72. letu starosti 
je davi umrl v Rimu vsedržavni 
predsednik italijanske zveze sle
pih Paolo Bentivoglio. Pokojni 
predsednik je oslepel že v svojih 
otroških letih ter je potem posve
til vse svoje življenje napredku 
slepih v Italiji.

J Hotel LEV 
LEV Ljubljana, Vošnjakova 1

prireja veselo in prijetno silvestro
vanje v VELIKI RESTAVRACIJI 
in STEKLENI DVORANI, v DAN 
CINO BARU, v BARU TISOČ IN 
ENA NOC, v KLUBSKI SOBI 
ROULETTA. Silvestrovski topli in 
mrzli bife na voljo brez omejitve 
vso noč — darilo za vsakega gosta
— orkestri — pevke — program.
— Cena Din 6 700 — Informacije 
tel 310-555

V gostilni «PRI GR0JNI» Gorica
I — boste lepo In prijetno silvestro
vali. — Silvestrovska večerja — 

I godba — postrvi.

Gostinsko podjetje «GALEB*
KOPI4R vas vabi na tradicionalno 
silvestrovanje, ki ga priredi z bo
gatim menujem v obratih HOTEL 
GALEB in RESTAVRACIJA «RIBA» 
Rezervacije se prodajalo od IS 
t. m. dalje. — Igrata dva prizna
na orkestra - GALEB tel 21605; 
RIBA tel 21182

Hotel «ILIRIJA>, Ljubljana
Prijetno silvestrovanje boste preži
veli v našem hotelu ob preseneče
njih in priznanih kulinaričnih iz
delkih - Cena Lit. 3.000 - Pred
naročila do 20 decembra pri šefu 
strežke odnosno v recepciji hotela

Zdravstveno stanje 
prof. Dogliottija

ŽENEVA, 22. — Profesor Achille 
Dogliotti, ki je bil včeraj operiran 
v nevrokirurški kliniki zueriškega 
vseučilišča na lobaniji, je prebil 
mirno noč. Davi je znanega italijan
skega kardiologa pregledal profesor 
Krayenbuhl, ki ga je opreriral. Pre
gledu je prisostvoval tudi pro\ 
Fasano. Za sedaj ne sme nihče obi
skovati bolnika, razen svojcev in 
najožjih prijateljev.

KAMPALA, 22 — Ser George 
Rukidi III., ki je bil »orukama* 
(kralj) majhne deželice v Zapad 
ni Ugandi, je umrl včeraj v staro
sti 61 let v svoji palači v Fort 
Portalu. Rukidi III., ki je bil e- 
den izmed štirih suverenov Ugan 
de, je kraljeval 36 let nad svoji 
mi 250 tisoči podaniki.

V hotelu «ADRIA» Ankarai
(San Nicolb) - Bogat menu - 
Igra znani orkester - Pravočasn 
rezervirane na tel 74112 - Hote 
ie ogrevan

PARK hotel-Gorica, Kova Gorica
priredi veliko sllvestrovame v vseli 
prostorih — Silvestrovski menu 
din 6 000 —, kavarna din 2.000.— 
Pohitite z rezervacijami, ki jih 
spreiema recepcija hotela, tel. 
21442 - 21462

Hotel «KRAS» Postojna, tel. 100
vabi na prijetno in veselo silve
strovanje. Silvestrovska večerja — 
godba in ples

damska restavracija« Postojna j Hotel «Sabotin» Gorica,N. Gorica
(Solkan) priredi tradicionalno sil
vestrovanje v vseh prostorih — 
Igra orkester GALEB

Veliko tradicionalno silvestrovanje 
v vseh prostorih restavracije. — 
Godba in ples — Rezervaci je tel 68

Hotel «JAVORNIK» Postojna
priporoča silvestrovanje z bogato 
večerjo in plesom - Rezervacije 
tel. 84.

Hotel «TRIGLAV» Koper prire
Ja veliko silvestrovanje v vseh re 
stavracijskih prostorih hotela, v 
nočnem baru in v hotelu «GIU- 

- Ig^jo trije priznani 
orkestri — Cena sllvestrovskega 
™a"uia z rezervacijo je 4.000.- do 
4.500.- din. - Rezervacije se spre
jemajo v recepciji hotela Triglav 
in v recepciji hotela Giustema od 
15. t. m dalje

Hotel <?BELLEVUE» Ljubljana
vabi na prijetno silvestrovanje, 
bo v vseh prostorih hotela Bogat 
silvestrovski menu Zabavala vas 
bosta dva priznana ansambla UP0' 
števaio se vrilačan“ rezcvnoUfl

Hotel (MANTOVA* Vrhnika
priredi veselo silvestrovanje s su 
vestrovsko večerjo. Igral bo pri
znani plesni orkester TONE STA
NOVNIK — Priporočamo rezerva 
cije.

Hotel «TRIGLAV» Sežana prire.
di tradicionalno silvestrovanje s 
silvestrovsko večerjo — Igral bo 
priljubljeni orkester — Priporoča 
se rezervacija.

Restavracija 4JRŠKA* Ljubljana
Privoz St 11, tel 22260 priredi ve
liko silvestrovanje - bogat silve
strovski menu — igra priznani or
kester «RONY» - Rezervacije 
sorejemamo do 2.6 t m

Hotel «SL0N» Ljubljana pr
ja veselo silvestrovanje v vseh ( 
štorih hotela — Prijetno vas bi 
zabavali štirje plesni ansambli 
BAR - KAVARNA - Silvestrov 
menu - Sprejemamo rezervac

«MARINELLA» Trst Miramarski
drevored št. 323, tel 36366. V pri
jetnem razpoloženju boste priča
kali novo leto. Bogat silvestrovski 
menu. Igra »CAROSEL QUARTET». 
Priporočamo pravočasne rezerva
cije.
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«**». NESREČNO 
NAKLJUČJE

— Pravim ti, da je to tista žena, 
o tem ni dvoma!

Kapitan Haydock se je zazrl v 
resno, jezno lice svojega prijate
lja in vzdihnil. Želel si je, da bi 
njegov prijatelj ne bil prevet za
verovan sam vase. V svoji karieri, 
ki jo je preživel na morju, se je 
kapitan naučil, da se ni vmešaval 
v zadeve, ki se ga niso tikale. Nje
gov prijatelj Evans, bivši policijski 
inšpektor, je imel drugačno živ
ljenjsko geslo: delati po prejetih 
poročilih... Njegova policijska za
vest je bila še vedno budna.

— Minilo je devet let! — je de- 
, jal Evans in točno kakor vedno 

dopolnil: — Devet let in tri me
sece Se spominjaš tega primera?

— Kakor skozi meglo...
— Ugotovili so, da je Anthong 

jemal arzenik, — je dejal Evans,
— zato so njegovo ženo izpustili.

— A zakaj naj bi je ne bili iz
pustili?

— To je bil edini ukrep, ki so ga 
mogli storiti na podlagi pričeva
nja. Povsem pravilno...

— Torej je vse v redu, — je 
dejal Hagdock, — zato ne vidim 
razloga za naše vmešavanje.

—■ To je minilo in je končano,
— je nadaljeval kapitan. — Pro
sim te, Evans, bila je nedolžna, 
saj si sam tako rekel.

— Nisem rekel, da je bila ne
dolžna. Rekel sem samo, da so jo 
izpustili!

— To je isto.
— Ne vedno...
— Misliš, da ni bila nedolžna?
— Tega nisem rekel, temveč sa

mo to, da tega ne vem. Anthong 
je jemal arzenik. Zena mu ga je 
nabavljala. Nekega dne ga je po 
pomoti vzel nekaj preveč. Je bila 
to njegova napaka ali napaka nje
gove žene? Nihče tega ni mogel ve
deti. Porota ji je povsem upravi
čeno dala možnost, da odvrne sum 
od sebe. To je v redu in tu ne 
vidim nobene napake. Hotel bi le 
vedeti...

— Ni razloga za domnevo, da 
gospa Merroiodene ni nedolžna.

Bivši inšpektor je za trenutek 
umolknil. Nato je počasi dejal:

— Povedal sem ti, da smo raz
iskovali njeno preteklost in da ni
smo našli ničesar. A to ni čista 
resnica. Imela je- očima. Kot dekle 
osemnajstih let se je zagledala v 
nekega mladeniča, toda njen očim 
je to zvezo razdrl. Nekega dne je 
z očimom odšla na izlet. Pot ju 
je vodila mimo neke precej nevar
ne skale. Po nesrečnem naključju 
je očim prišel preblizu njenemu 
robu, omahnil in se ubil.

— Saj menda ne misliš...
— To je bilo nesrečno naključje. 

Tudi pri Anthonyju je bila preve
lika doza arzenika nesrečno na
ključje. Pravim ti, Hagdock, kadar 
je govor o tej Zenski, se pač vedno 
bojim še enega nesrečnega na
ključja!

Ko se je poslovil od prijatelja, 
se je bivši inšpektor odpravil na 
pošto, da bi kupil znamke. Pred 
pošto je srečal Georgea Merrovv- 
dena. Bivši profesor kemije je bil 
majhne postave, sanjav, blag in 
ljubezniv ter nenavadno raztresen. 
Spoznal je inšpektorja, ga prija
teljsko pozdravil in se pripognil, 
da bi pobral pisma, ki so mu pad
la na tla.

Evans se je tudi pripognil, hi
treje kakor profesor in prvi segel 
po pismih, da bi jih vrnil profe
sorju. Medtem je naglo pogledal na 
pisma. Tisto na vrhu je takoj zbu
dilo njegovo pozornost. Bilo je na
slovljeno m zavarovalnico.

Evans je brez težave izvedel, za 
kaj gre. Merroiodene se je zava
roval v korist svoje žene.

— Ali ni bila proti tej nameri?
— je vprašal Evans neprizadeto. — 
Nekatere žene so proti temu, ve
ste. Menijo, da prinaša nesrečo.

— O, Margareth je praktična

Zenska, — je dejal Merromdene 
smeje se. — Sploh ni praznoverna. 
Pravzaprav se je ona na to spom
nila.

Malo pozneje se je Evans poslo
vil od profesorja. Njegove ustanice 
so se raztegnile v čuden nasmeh. 
Pokojni Anthony je nekaj tednov 
pred smrtjo prav tako zavaroval 
svoje življenje v ženino korist. E- 
vans je sklenil, da bo preprečil 
nov zločin.

Bivši inšpektor je zagledal svo
jega prijatelja Haydocka v razgo
voru z gospo Merromdene, lepo 
Zensko širokih obrvi in rjavih oči 
ter s pogledom madone na slikah 
italijanskih slikarjev. Poslovila se 
je od Haydocka in stopila k E- 
vansu.

— Mislil sem. da ste to vi, gospa 
Anthony oziroma gospa Merrom
dene..., — je dejal.

Namenoma se je zagovoril. Opa
zil je, kako so se ji zenice raz
širile in je začela težko dihati.

— Iščem moža, — je povedala 
tiho. — Ali ste ga morda kje vi
deli?

— Ni dolgo, kar sem ga videl.
Skupaj sta odšla za profesor

jem.
— Se ne bi hotel vrniti domov, 

da popijeva čaj skupaj z gospodom 
Evansom? — je vprašala gospa 
Merromdene svojega moža, ko sta 
ga dohitela.

Profesor je poslušno pritrdil svo
ji ženi.

* * *

— Imam poseben kitajski čaj,
— je pojasnila gospa Merromdone.
— Vedno ga pijemo po kitajsko, to 
je s krožnika, in ne iz skodelice.

Umolknila je, pogledala posodo, 
jo zamenjala z drugo in vznemir
jeno vzkliknila:

— George, to je strašno od tebe. 
Ze spet si vzel te krožnike!

— Zal mi je, draga, — je dejal 
profesor — Imajo prav tako veli
kost, ki jo potrebujem. Tistih, ki 
sem jih naročil, še nisem dobil.

— Nekega dne se bomo vsi za
strupili, — je rekla profesorjeva 
žena in se smehljala. — Zares, 
George, to je sila nevarno.

Profesor je mrmrajoče odšel v 
svoj laboratorij.

Evans je bil vznemirjen. Ali naj 
bi bilo tudi to mesrečno naključ
je«? Ali je tako govorila, da bi si 
že vnaprej zagotovila alibi? Ko bi 
nekega dne res prišlo do mesreč- 
nega naključja«, bi moral pričati 
v njeno korist. A morda niti ne 
bo treba tako dolgo čakati? M,orda 
se bo to zgodilo še ta popoldan 
pred njim kot pričo!

Ko je gospa Merrowdene nato
čila čaj, je Evans hitro vstal in za
menjal krožnika; tistega, iz kate
rega naj bi pil njen mož, je po
stavil pred njo.

— Želim, da bi pili s tega krož
nika!

Iztegnila je roko in dvignila krož
nik k ustnicam, toda v zadnjem 
hipu ji je roka zadrhtela in vlila 
je čaj nazaj v lonček.

— Zelo sposobna ženska ste! — 
je dejal Evans tiho in zbrano. — 
Mislim, da me razumete. To se ne 
sme ponoviti! Ali veste, na kaj 
mislim?

— Vem. — Njen glas je bil brez
izrazen. Evans je zadovoljno pri
kimal. Bila je to zares sposobna 
ženska, ki ni želela biti obsojena 
na smrt.

— Pijem na dolgo življenje vas 
in vašega moža! — je dejal Evans 
pomembno in dvignil krožnik k 
ustnicam...

Njegovo lice je dobilo čuden iz
raz. Skušal je vstati, zakričati. Telo 
se mu je skrčilo, njegov obraz je 
postal rdeč ko škrlat. Padel je na 
tla in udje so se mu krčili.

Gospa Merromdone se je nagnila 
nadenj. Ustnice so se ji nakrem- 
žile v hudoben nasmeh.

— Ben, Mihec, zdej si 
vidu kej če reč se ustra- 
šet vsake sence. Ti si mi- 
slu, de si furb.ast, če pod
pišeš tisto od Lege jn de 
boš lep n zapisan na vse. 
strani. Invece si se zameru nam, in Legi pej 
vselih nisi neč pomagau, ke so njeh podpisi 
pogoreli.

— Ma ja, ja, kej zmigam tu ihlateš! Kej 
ti nisi nikoli falu?

•— Ne rečeni, de ne. Ma nisem delan taš- 
neh šempjasteh rabunov, ku ti. Jest se samo 
troštam, da ti bo ta šula kej nucala. Jn de 
boš zastopu de vsak narbol spoštova tistga, 
ke se pokaže mož. Kej misleš, de te pr Legi 
kej spoštavajo zastran tega? Znaš, kej si mi- 
slejo? .Ara, ara el ščaveto, ke ga čapd pau- 
ra!» Taku govorijo od tebe, bodi brez skrbi. 
Jn pr Primorskem so bli pej, lahko rečemo, 
jorte dobri s tabo. Tisto, ke so te šošpendirali 
za ano številko, tisto ni neč. Tu je blo ku 
ana šula. Glih tolko, de te zmislejo, de si tudi 
ti odgovoren za tisto, kar na rdiš. Sej te je- 
majo vselih radi, ke znajo, de nisi sam jn de 
je pr nas tušneh teličkov dosti.

— Ma kej prou nimaš druzga za govort? 
Ke se tolko reči godi po sveti. Denmo reč 
listo, ke je bla u Beogradi tista mešana ko
misija.

— Ja, prou ne znam al mešana al zmešana.
— Pej zakej zmešana?
— Ma ne videš, kej delajo? So začeli de

lat ku na rninistrstvah: proučujejo, razprav
ljajo, izmenjavajo misli jn pole nardijo še 
nove komišjone.

— Kašne komišjone?
— Znaš, dougo, dougo govorijo in pole ko- 

štetirajo, de ne zastopajo neč. In taku nar
dijo komišjon, ke bo vsestransko proučil kaš
no reč. Jn zberejo kašno reč, ke nanka nima 
pomena. Tisto pej, ke be blo potrebno, den
mo reč našo šulo, na tisto se pej nanka ne
zmislejo. Al' pej nardijo kašen komišjon.

— Jn kej dela tašen komišjon?
—- Tašen komišjon narprej štedira.
— Jn pole?
— Jn pole pije kafe, de se zbrihlajo mo

žgani.
— Jn pole?
— Pole spet štedira.

— Jn pole?
— Jn pole pogrunta, de 

nuca pomuč, ku be reč, 
strokovnjakov.

— Jn pole?
*— Pole nardijo an pod- 

komišjon strokovnjakov Jn ti pridejo vkep 
jn štedirajo.

-*“ Jn pole?
—J Jn pole naročejo kafč, de se zbrihtajo.
— Jn pole?
— Pole, če res kej pogruntajo, povejo tu 

tistemi komišjoni. Jn ta komišjon prebere po
ročilo, štedira, pije kafe jn pole da vse vep 
nazaj strokovnjakom, de namalo popravejo. Jn 
pole ti strokovnjaki spet štedirajo, pijejo ka
fe jn pole dajo spet nazaj. Jn pole komišjon 
spet pregleda jn če se mi zdi, de je prou, da 
vso reč ta glavni mešani komisiji.

— Hvala Bogu!
— Jn ta mešana komisija, ke bo pršla vkep 

šele čez ano leto, bo spet vse preštedirala, 
pila kafe, šla na kašen banket jn pole bo 
dala svoje predloge obern vladam.

— Aha, smo pršli.
Ja, jn kadar bojo vlade tu dobile, bojo 

narprej preštedirali ministri...
— Pili kafe.

Tudi kafe. Jn pole, če bojo ministri de- 
kordo jn če ne bojo vse vkep poslali nazaj 
mešam komisiji, de še bulše preštedira, bojo 
poslali vse vkep pred parlament, de požegna. 
Ma parlament bo jemu druge skrbi jn bo 
treba čakat, de bo jemu kej cajta. Jn par
lament bo preštedirau jn odloču, de je treba 
naredet an komišjon.

— Jn pole?
— Jn pole bo pršu ta komišjon vkep, bo 

začnu štedirat...
— Bo naroču kafe.
i— Tudi kafe.

Znaš Jakec, de mene se zdi, de me je- 
maš za norca.

Ne Mihec, jest te nimam prou neč za 
norca. So drugi, ke jemajo ledi za norca

Ma Primorski je pasano nedelo nekaj go
voru od anga duha.

— Ja, od duha je govoru. Ma mene se zdi, 
de je smrad.

— Ma tudi mene.

IZ UMETNOSTNIH GALERIJ

Sedemdeset olj 
v «La Bora»

Vodstvo galerije s La Bora« se 
je po pričetku nove razstavne de
javnosti prenovilo. To se dobro 
vidi na sedanji drugi razstavi, kjer 
visi 70 olj malega formata najraz
ličnejših slikarjev. Med temi lah
ko naštejemo polovico takih, ka
terih imena že nekaj pomenijo za 
bolj zahtevnega zbirateljae Tako 
sta tu dve olji De Pisisa, cvetje 
in lesenjače, Gentilinijev lev z an
tilopo, belo izgreben iz črne pod
lage, za Guidija tako značilna žen
ska postava ter še tista Sironije- 
va, kakor je pristan za Carraja. 
Vedovo sKrižanje» je le bežna 
skica iz leta 1941. Se starejše, ozi
roma tu najstarejše delo je Ro- 
sajevo iz leta 1927. Sledita jima 
olji Goričanov Cralija ter Spazza- 
pana Lojzeta iz 37. oz. 38. leta O 
vrednosti omenjenih slikarjev, iz- 
vzemši Cralija, lahko sodimo po 
tem, da se ceni Spazzapanov bra
dati mož s klobukom šeststo tisoč 
lir. Za to ceno gotovo ne zaostaja 
Semeghinijevo apartno tihožitje iz 
51. leta, Toši jeva pokrajinica in 
morda Cassinarijeva kompozicija 
ter olje nagrajenca beneškega bie
nala za abstraktno slikarstvo Li- 
cinija. To so pač že slavni pokoj
niki. Približujejo se jim v vsem 
Campiglijeve doprsno značilno iz
oblikovane žene, Cantarijev žen
ski akt, Birollijeva sedeča žena 
in Mafajevo olje. Med tržiškimi 
slikarji te vrste ni nobenega, to
da kmalu se bo začel morda med 
nje prištevati Bergagna, ki ima 
tu dve nežni olji gorskih naselij 
iz leta 53. So pa tu še pokojni 
Lupierijeva, Brumatti, Renato Da- 
neo s prefinjeno barvitostjo, De- 
vetta. Pisani, Ponte, Rosignano, 
Tamarova z zanjo značilnim zna
kovnim reliefom v bronu, Walcher

in Sormani, ki se tudi v malih 
merah slikarsko odlično postav
lja, ter Comachin. Od Furlanov 
so tu Zigaina s sličico znanih ko
les in komad iz leta 53, Celiberti, 
De Cillia, Amil, Coletti, Mochiut- 
ti in Fred Pittino. Seveda ne sme
mo pozabiti znamenitega moder
nista Friedlanderja, Sutherlanda, 
Licato ter še Sassuja, ki ima tu 
najmanjše olje, manjše od raz
glednice. Fantinijeva, Bacci, Bo
na, Biason, Corsi, Ciussi, Fran- 
cese, Kostoris, Patelli, Pendini so 
ostala imena, ki se jim pridru
žujejo še tista izven kataloga. So 
to Spacal, Bertini in znani Pao- 
lucci. Večina slik je figurativnih, 
čeprav so mnogi izmed tu pri
sotnih krenili v nasprotno smer. 
Od takih so tu Fulgenzi s sliko 
nalepljenih izrezkov, reliefni Ja
ponec Nakai in njegov bolj obli
kovni rojak Oramas ter Benečan 
De Luigi z informalnim oljem.

MILKO BAMBIČ

Vedno manj tuberkuloze
Po podatkih, ki so Jih pred 

kratkim objavili na 18. medna
rodni konferenci za tuberkulozo 
v Milnchnu, se je v letih od 1951 
do 1964 zmanjšala smrtnost zara
di tuberkuloze v Evropi in ZDA, od 
400 primerov (na 100 tisoč pre
bivalcev) na 14. Gotovo je ta po
membni uspeh predvsem posle
dica modemih zdravil, kot sta 
streptomicin in isonlacid. Ker so 
bacili tuberkuloze medtem posta
li v 10 odstotkih primerov od
porni proti tem zdravilom, upo
rabljajo danes v borbi proti tu
berkulozi večkrat že nova sred
stva z drugačno kemično sestavo. 
Tudi uspehi s temi zdravili so 
zadovoljivi.

...................."............................ ................. ....... ............................... ...... ............ .......... .............. ............... ...... ...„.... ......... ...........
NOV ROMAN MLADENA OLJACE

O veliki bitki 
na Kozari

Jugoslovanski književnik Mla
den Oljača bo v kratkem predal 
založniškemu podjetju «Prosveta» 
svoj najnovejši roman, posvečen 
kozarski epopeji, predvsem veliki 
bitki, do katere je na Kozari (hri
bovje, ki se razteza med Banja
luko in Savo) prišlo poleti 1. 1942.. 
Roman, v katerem se — kot pra
vi njegov pisec — izpopolnjujeta 
in prepletata zgodovina in domiš
ljija, bo skušal prikazati podobh 
življenja partizanov in ljudstva 
na Kozari tri mesece pred ome
njeno bitko in dogodke okrog nje. 
V to svoje delo, sedmo po vrsti, 
bo Oljača vnesel tako zgodovin
ske kot izmišljene osebnosti. Ena 
od glavnih bo legendarni namest
nik komandanta kozarskega od
reda, narodni heroj Josip Mažar- 
šoša, o čigar junaštvih pojejo 
še danes domala vse krajiške par
tizanske pesmi, a je 1. 1944 pa
del kot komandant divizije. Po
leg njega so v romanu našli me
sto tudi Slovenec Branko Babič, 
takratni sekretar okrožnega ko
miteja, nadalje španski borec in 
komandant odreda Obrad Stišovič 
in drugi. Med zgodovinskimi ose
bami je tudi sekretar okrožnega 
komiteja SKOJ Hrvat Vladimir 
Nemet, ki ga je ljudstvo imeno
valo Braco Kozarčanin, ter ko
misar odreda, narodni heroj in 
španski borec Ratko Vujovič-Coče 
iz črne gore. Od Bosancev Je med 
glavnimi osebnostmi Črni Lazar, 
Kozarčan, ki pade v boju, a ome
njajo se še številni drugi junaki,

ki so se vtisnili v spomin pisca, 
zakaj ta se je kot šestnajstleten 
fantič tudi sam udeležil vseh teh 
bojev. V romanu nastopa tudi ne
ki Avstrijec, dunajski grafični de
lavec Georg Schendeler, ki se Je 
bil predal partizanom, kasneje pa 
je bil zadet od nemškega letala, 
ki je nanj streljal. Danes je po
kopan na partizanskem pokopali
šču vrh Kozare.

ČETRTEK, 23. DECEMBRA 1965
Radio Trst A

7.00 Koledar; 7.30 Jutranja glas
ba; 11.30 Šopek slovenskih; 11.45 
Ansambel Los Marimberes; 12.00 
Za smeh in dobro voljo; 12.30 Za 
vsakogar nekaj; 13.30 Glasba po 
željah; 17.00 Ansambel «Teen-A- 
gers»; 17.20 Italijanščina; 17.35 
Glasbeni kaleidoskop; 18.15 Umet
nost in prireditve; 18.30 Honegger: 
Simfonija o Treh kraljih; 19.00 
Pisani balončki; 19.30 Parada or
kestrov; 20.00 Šport; 20.30 Z ital. 
festivalov popevk; 21.00 .(Kristal
ni otroci«, drama; 22.15 Harfistka 
P. Uršič-Petrid; 22.35 Pesmi in 
plesi; 23.00 Nežno in tiho.

13.25 Ital, popevke; 14.55 Vreme 
na ital. morjih; 15.15 Glasbena 
beležnica; 15.45 Gospodarska ru
brika; 16.00 Spored za najmlajše; 
16.30 V diskoteki; 17.25 Lahka 
glasba; 18.10 Skladatelj G. Ros
sini; 18.55 Mali koncert; 20.00 Pa
peževa poslanica; 20.30 Južnoame
riška glasba; 21.20 Odkritje Azije; 
21.50 Orkestri; 22.05 Božič v Stock
holmu; 22.15 Koncert.

II. program

beni vedež; 15.30 V ritmu korač-: 
niče; 15.40 Literarni sprehod — 
M. Crnjanski: Apoteoza; 16.00
Vsak dan za vas; 17.05 Turistična 
oddaja; 18.00 Aktualnosti; 13.20 
Odskočna deska: klarinetist Anton 
Kozole; 18.45 Jezikovni pogovori; 
19.05 Glasbene razglednice; 20.00 
Domače pesmi in napevi; 21.00 
Večer umetniške besede: France 
Presetnik; 21.40 Glasbeni noktur
no; 22.10 Debussyjev večer; 23.05 
Plesna glasba.

12.05 Plošče; 12.25 Tretja stran; 
13.15 Orkester Safred; 13.55 Simf. 
koncert; 14.30 Furlanski glasbe
niki; 19.30 Knjižne novosti.

Koper

7.30 Jutranja glasba; 9.35 Pisan 
spored; 10.40 Nove pesmi; 11.05 
Vesela glasba; 12.00 Romantično 
potovanje; 14.05 Pevci; 14.45 Nove 
plošče; 15.15 Kolesa in motorji; 
15.35 Schubert in Chopin; 16.00 
Rapsodija; 17.15 Zapojmo jih sku
paj; 17.35 Poljudna enciklopedija; 
17.45 W. Thackeray: «Le memorie 
di Barry Lindon«; 18.35 Vaši iz
branci; 20.00 Filmske novosti; 21.40 
Glasba v večeru; 22.15 Jazz.

Ital. televizija
8.30 Sola, 17.00 Tvoja prihod

nost; 17.30 Spored za najmla.jšef 
18.30 Nikoli ni prepozno; 19.00 
Dnevnik; 19.30 Športne vesti in 
ital. kronike; 20.00 Papeževa po
slanica; 20.30 Dnevnik; 21.00 Med
narodni festival klovnov; 21.55 TV 
priredba: »Načelno vprašanje«;
22.45 Narciso Parisi; 23.00 Dnev
nik.

7.15 Jutranja glasba; 11.00 Otro
ški kotiček; 11.30 Ritmi; 11.40 
Uspele melodije; 12.00 in 12.55 
Glasba po željah; 13.40 Melodije 
za godala; 14.00 Glasba po željah; 
15.00 Iz operetnega sveta; 15.45 Iz

III. program II. kanal

domačih logov; 16.20 «20 let jug. 
filma«, 16.40 Simf. koncert; 17.45

18.30 Angleška kultura; 19.30 
Koncert; 20.30 Revijski program; 
20.40 Beethovnova sonata opus 57; 
21.20 Z glasbenih festivalov; 21.50 
Zahodna Nemčija: tisk; 22.30 Hen- 
zejeve skladbe.

21.00 Dnevnik; 21.15 Giorgio Ga
ber v «Naših večerih«; 22.30 Dis- 
neyland.

Jug. televizija

Plošče; 18 00 Prenos RL; 19.00 
Športne vesti; 19.30 Prenos RL; 
22.15 Orkester Welk; 22.35 Nočni 
motivi

Nacionalni program
8.30 Jutranji pozdrav; 9.10 Schu

bert in Debussy; 9.45 Pesmi; 10.05 
Verdi in Musorgski; 10.30 Sola; 
11.00 Sprehod skozi čas; 11.15 
Ital. narodni plesi; 11.30 Vivaldi
jev Koncert za violino in godala;

Slovenija
10.00 TV v šoli; 11.00 Anglešči

na; 16.10 TV v šoli: O skupščini 
SRS; 17 10 Od zore do mraka

8.05 Glasbena matineja; 8.55 Ra
dijska šola: Vasco da Gama; 9.25 
Pravljica o Mozartu; 9.40 Stari in 
novi znanci; 10.16 Iz oper starih 
mojstrov; 11.00 Turistični napot
ki; 11.15 Nimaš prednosti!; 12.05 
Dve Lisztovi skladbi; 12.30 Kme
tijski nasveti; 12.40 Na kmečki 
peči; 13.30 Priporočajo vam...; 
14.05 Albeniz: Iberia; 14.35 Glas-

oddaja za JLA; 17.40 Združenje 
radovednežev — odd. za otroke; 
18.25 Obzornik; 18.45 Reportaža 
studia Sarajevo; 19.10 Koncert; 
19 .0 TV pošta; 20.00 Dnevnik; 
20.30 Na konicah prstov — balet
na oddaja; 20.45 Medicina — svet 
in mi: Možganska operacija; 21.45 
Poezija Laze Kostiča; 21.55 Pol 
ure z Dukom Ellingtonom; 22.20 
Zadnja poročila.

Govoreč o romanu in zgodbi, 
ki jo je polni dve desetletji nosil 
v sebi, omenja Oljača tudi raz
govore s šolsko mladino na knji
ževnem večeru v Višegradu, kjer 
mu je bilo postavljeno vprašanje, 
ali ima njegovo delo kako zvezo 
z Bulajičevim istoimenskim fil
mom. On sam je mnenja, da obeh 
del ne gre primerjati, ker je film 
odlično prikazal vojaško plat bit
ke, ni pa mogel dati odgovora na 
nekatera druga vprašanja, kar 
morda niti ni bil avtorjev namen. 
V zvezi s kozarsko epopejo Olja- 
čo zanimajo drugi momenti, pred
vsem usoda ljudstva od trenutka, 
ko partizani zapuste Kozaro in 
sovražnik prodira skozi gozdove, 
kjer naleti na ogromne množice 
pobeglega ljudstva in jih z orož
jem uniči ali pa odpelje v uniče
valna taborišča.

Zanima me, kdo so ti legen
darni Kozarčani, od kod so prišli, 
kdo je ta borbeni element, pre
žet z ogromno ljubeznijo do svo
bode — pravi pisatelj. In napo
sled si zastavlja še vprašanje, 
kdo je ta sovražnik, ki se tako 
noro bori na tujem ozemlju, in 
kaj ga pri tem vodi 

Za svoj roman Je Oljača opra
vil tudi ogromno pripravljalno de
lo: prečital je nad 50.000 strani 
raznih zgodovinskih dokumentov, 
govorov, dnevnikov, poročil, uka
zov, sodnih zapiskov ter zbral 
spomine številnih udeležencev te 
bitke, ki sodi med najslavnejše, 
največje in najbolj krvave v vsem 
osvobodilnem boju.

PO AMERIŠKIH USPEHIH V OKVIRU cNAČRTA GEMINI)

Je ameriška astronavtika 
res prehitela sovjetsko?

Obseg najrazličnejših poskusov • Po krožnih poteh in urah letenja imajo ZDA 
prednost • Kaj pa rakete in vesoljske kabine? • Luna bo zelo trd oreh

Sedaj, ko se je upravičeno nav
dušenje nad ameriškim vesolj
skim podvigom že nekoliko pole- 
gl6; ne*bo odveč napraviti maj
hen obračun in morda tudi ne
kakšno primerjavo med dosežki 
ZDA in SZ na področju astronav
tike. Takoj bomo poudarili, da je 
v članku nemogoče podati popoln 
obračun in dosledno s tem do
končno primerjavo, kajti umet
nih satelitov ali umetnih teles, 
ki so jih ZDA in SZ poslale in 
jih še pošiljajo okoli Zemlje 
m še globlje v vesolje, je toliko 
in so po obsegu in nalogah tako 
različna, da bi za celoten obra
čun m primerjavo bila potrebna 
dolga študija. Omejili se bomo le 
na nekaj osnovnih elementov.

Najprej nekaj besed o »vesolj
skem sestanku« ladij «Gemini 6» 
in «Gemini 7» Osnovna pomena 
tega podviga sta dva in sta »per
spektivna«. Kaj to pomeni?

Osnovni cilj ljudi, ki se ukvar
jajo l astronavtiko, je priti nai- 
prej na Luno, nato na iViars in 
nato kdove kam v vesolje. Toda 
same sonde ne zadošča,o, na Lu
no, pozneje na Mars in še globlje 
v vesolje hoče priti č.ovek o- 
sebno. Zato je treba najprej po
skusiti. ali more človeški organi
zem zdržati dolgo pot tja in n* 
zaj v tako -imenovanem breztež
nostnem stanju Rolet kab.ne 
((Gemini 7» je dokazal da člo
veški organizem zdrži v orezteo 
nostnem stanju 14 dni, kolikor je 
potrebno za potovanje na Luno 
in nazaj.

Drugi ppmen ((vesoljskega se
stanka« je v tem, da so Ameri
čani dokazali, da se moreta dv» 
vesoljski kabini tako rekoč se
stati " v vesolju. To zares ni 
majhna stvar, kajti približati 
dve telesi, ki drvita z brzino 
450 kilometrov v minuti na raz
daljo poldrugega metra zares ni

Eva Gabor (na levi) je v Hallywoodu filmska Igralka z najmanj 
predsodki, Greer Garson pa najbolj romantična Kljub različnosti 

značajev sta prav dobri prijateljici.

lahko. Cernu to? Ce bo človek 
hotel nekoč globlje v vesolje, 
si bo moral postaviti na določe
ni razdalji od Zemlje svoje ba
ze, s katerih bo pošiljal na dalj
šo pot rakete in kabine. Ce hn 
hotel človek nekoč stopiti na 
Luno, bo moral poslati na krož
no pot okoli Lune dvojno ka
bino, od katere se bo manjša lo
čila, pristala na Luni in se na
to čez dan dva vrnila spet k 
matični kabini, da bi se z njo 
astronavt, ki je obiskal Luno, 
vrnil na Zemljo. Vse to se bo 
dogajalo v gibanju in pri veli
kanskih brzinah, ki so potreon* 
za zdržsvanje ravnotežja med 
centrifugalno in centripetalnu si
lo, namreč med brzino rakete in 
privlačnostjo Zemlje odnosno 
Lune.

Kakor vidimo so ZDA s tem 
svoj.m podvigom napravile Kre
pak Korak naprej Kašo je bil 
ta korak možen? Ts uspeh je 
treba pripisati dejstvu da sta 
tako »Gemini L>. kot »Gemini 7» 
zelo vodljivi kabini da so to
rej kozmonavti že malo manj 
kot piloti letal, ne pa več le 
»pas.vni tovor« ladje ki bi io 
vodili z določenega centra na 
ZemlM.

K ko je g.ede lega v Suv.etski 
zvezi? v uoeb letenja »gieuu- 
ni lu in srečanja z »Gemin 6» 
so se slišali g asovi da au /..DA 
g.ede ttga Krepko pred SZ ke. 
da se sovjetske kabine ne mo
rejo voditi. Toda sovjetski »Ro- 
ljot« je že pred časom spremi
njal svo.o smei po vesul.u in že 
tedaj so ameriški s- aovnjaki 
ugotovili, da je to veuk uspeh 
Poleg tega je tu še dejstvo, da 
so sovjetski piloti sami mane
vrirali svoje kabine prj prista
janju. To se pravi, da so tudi so
vjetske vesoljske ladje vodlji
ve, pa čeprav doslej niso tega 
nrazito dokazale, kot sta doku 
zali ameriški kabini «Gemini 6» 
in «Gemini 7«.

V tem obračunu je treba do
dati še nekaj drugih konkretnih 
podatkov. SZ je bila do pred 
zadnjim ameriškim podvigom gle
de ljudskih poletov pred ZDA. 
Najdaljši sovjetski polet je tra
jal 81 krožnih poti, najdaljši a- 
merlški pa 204 krožne poti. Ame
ričani imajo torej prednost, ven
dar tudi drži, da so Sovjeti svoj 
najdaljši polet 81 krožnih poti 
napravili že pred dvema le
toma.

Nekaj podobnega velja tudi 
kar zadeva celotno število krož
nih poti okoli Zemlje. Ameri

čani štejejo sedaj že 439 krož
nih poti. vtem ko jih imajo So
vjeti 292. Prav tako so Ameri
čani sedaj pred Sovjeti, kar 
zadeva ur, ki so jih njihovi 
kozmonavti prebili v vesoljskih 
kabinah na poti okoli Zemlje. 
Ameriški kozmonavti so opravili 
1320 ur letenja, sovjetski pa 507. 
Vendar velja tudi za to ugotovi
tev, da so Sovjeti to opravili 
pred časom, pred Američani. Ne 
gre tu za podcenjevanje razlike 
v dosežkih in poletih, pač pa za 
dejstvo, da imajo Sovjeti glede 
tega starejše izkušnje, da torej 
njihovi strokovnjaki že dolgo 
lahko računajo pri svojih na
daljnjih pripravah za bodoče po
skuse z izkušnjami, ki so jih 
Američani zb-ali šele sedaj.

Sedaj še neka podatkuv, ki so 
bolj Konaietni: Ce smo doslej 
navajali neKater* prednosti, ki 
su jih na teni pudročju doseg.e 
v giavnem ZDA, bomo v nasled
njem navedli dosežse, s kateri
mi prednjači sovjetska asiruridV- 
tika V tem primeru gre pred
vsem puudanti udloei.no pred 
nost Sz glede teže in obsega ve
soljskih ladij nadalje prednost 
v potisni sili sovjel.sk h raket tet 
veltko prednost sov etske astro 
navtike, da je našla način da 
njene vesoljske ladje pristanejo 
na kopnem vtem ko morajo a 
meriške *e vedno pristajati na 
morju Kar zadeva poslednje je 
to velika prednost in mnogi me
nijo. da so v tem ZDA še dokaj 
za SZ.

Gornje navajanje bomo pod 
krepil; z nekaterimi številkami: 
Ameriške vesoljske ladje »Geme- 
m« tehtajo od 2 do 3 tone in 
pol Sovjetske vesoljske ladje 
«Vzhod» so težke nad 7 ton So
vjetski vesoljski postaji, ki so ju 
poslali v vesolje brez posadke, 
sta tehtali 10 odnosno 12 ton 
Tudi Američani se preizkušajo 
na tem podiočju toda njihov 
»Molž bo veliko lažji.

Temu ustrezno logično sledi 
da je sovjetska raketna tehnika 
pred ameriško kar zadeva po
tisne sile raket. Trenutno naj
močnejše ameriške rakete »Titan 
2» so mnogo bolj šibka od naj 
močnejših sovjetskih, ki imajo 
potisno silo pol milijona kilogra
mov Američani so to svojo šib
kost pravočasno opazili in za 
načrt pristanka na Luni izdelu
jejo raketo »Saturn«, ki bo ime
la šestkrat močnejšo potisno si
lo od sedanjih najmočnejših so-

(Nadaljevanje na 6. strani)

Modni kotiček

Uveljavitev zlate 
in srebrne barve 

v kozmetiki

Moda svetlih, bleščečih in celo 
čisto belih oblek je napotila tu
di izvedence za razna lepotna 
sredstva, kot tudi lastnike tovarn 
kozmetičnih pripomočkov, pa tu
di lastnike lepotnih salonov, da so 
takoj uskladili svoje proizvode z 
zahtevami nove mode ter jih pri
lagodili tipu ženske, ki jo prav 
omenjena moda narekuje, oziro
ma zahteva. Nič čudnega torej, 
če so se na tržišču takoj pojavile 
povsem nove barve rdečil za ust
nice, nove barve pudrov, svinčni
kov za senčenje in šminkanje oči, 
kot tudi povsem nove dnevne, noč
ne in še druge kreme. Glavna na
loga teh je bila spremeniti kolikor 
se da hitro zunanjost ženske ter 
jo napraviti bolj «vesoljsko», kar 
pomeni v glavnem to, da mora 
modema ženska s svojo zuna
njostjo predstavljati idealen Up 
ženske, ki se bo lahko v bližnji 
bodočnosti sprehajala po Luni in 
drugih planetih. In prav o tej 
novi modi kozmeUčnih pripomoč
kov hočemo napisati vsaj nekaj 
besed.

Zlate in srebrne obleke so pri
vedle do nove mode pudrov in 
krem z zlatim, ali srebrnim na
dihom. Taki pudri in kreme ni
so seveda za dnevno uporabo, 
temveč so primerni le za večer
ne priložnosti, ko prihaja njihov 
blesk do posebne veljave. Privo
ščiti si jih seveda ne sme vsaka 
(in tu ni niti tako važna starost, 
kot je važen tip kože oziroma ce
lotna zunanjost). Bleščeči pudri 
in kreme, ali «fondo tinta«, kot 
jih do italijansko imenujemo, so 
namreč primerni le za zelo svetle, 
nežne kože, brez globokih gub, za 
obraze z lepimi, pravilnimi pote
zami, kot tudi za obraze z zelo 
lepimi, izrazitimi očmi. Tehnika 
mazanja s takšnimi kremami in 
pudri ja seveda povsem drugačna 
od one, ki jo uporabljamo za na
vadne pudre, ter mora biti izred
no diskretna in prefinjena, tako 
da obraz res »pozlati, ali posre- 
bri«, ne pa, da bi bil videti zaradi 
tega kot nekakšna maska. Tem 
pudrom in kremam so lepotni 
eksperti prilagodili tudi rdečila 
in šminke, ki imajo tudi rahlo 
zlat, ali srebrn nadih.

Ne zgražajte se, če bomo rekle, 
da so lahko tako naličeni obrazi 
zelo efe.ttnl in celo lepi, če so se 
seveda upoštevala že prej navede
na navodila o diskretnosti m 
zmernosti pri uporabi teh lepotnih 
sredstev

K taksnim pudrom in kremam, 
kot rdečilom, spadajo seveda tu-M 
nov«em drugače poudarjene oči, 
ki n° smelo biti fatalne ln žago- 
netne. temveč oči ženske, ki la 
vajena videti vedno nove znan
stvene dose ke in se ne čudi ‘e 
tako dT-71-iim podvigom in pole
tom Vsi pripomočki za oči so to- 
rei usmerteni v to, da dajo o*em 
globok, res m, a tudi daljnoviden 
lz-»z torej — 'rti, ki pristaja 
»Jonski iz leta 2000«.

Cenrav so navedeni pripomočki 
izredno drzni in resnično novi, 
ni mogoče trditi, da bi b*la moda 
lenotnih sredstev odstnpila od svo. 
tega načela, da mora ženska iz
gnati negovana m vedno mlada, 
a tv^i čim boli nRravna in prlst- 
na Zato so tudi nove barve dnev. 
nih kozmetičnih pripomočkov iz
redno ne'ne in fine tako, da si
cer poiHarMo kožo in poteze obra
za, vendar tako, da ostane ta čim 
boM naraven in enostaven.

Ce torei izbirate večerne pu
dre, kreme ln rdečila, potem ne 
pozabite, da boste zpIo po modi, 
če bodo ti upoštevali načelo, da 
morajo imeti vsat malo zlatega, 
ali srebrnega nadiha. Ce pa boste 
kupovale dnevne kreme ln pudre, 
potem vedite, da ne boste gre
šile, če boste izbrale čim bolj 
diskretne in čim bolj enostavne 
barve in če boste pri uporabljanju 
teh bolj «skope».

In še neka(! Pozlačen ali posre
bren obraz ne bi bil popoln, če 
tudi las le ne bi bili pozlačeni, ali 
posrebreni. Zato so v prodaji tu
di posebni srebrni in zlati prelivi, 
pa tudi laki, ki lase v hipu po
zlatilo in jih tako uskladijo s ce
lotnim videzom, ki bo tako res
nično od peta do glave »zlat ali 
srebrn«.

................................................................................................................................................. .
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Da bi 

dosegli trajnejše uspehe, se skušaj
te bolj osredotočiti na svoje delo. 
Živčna napetost v družini.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Ne spu
ščajte se v tvegane špekulacije. 
Sladke besede še niso dokaz lju-

HOROSKOP
bežni.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) Pre
nagljenost v ukrepanju vam ne bo 
zagotovila nobene koristi. Ogibajte 
se obrekovalcev.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Povsem 
se lahko zanesete na nekega svoje
ga sodelavca. Prejeli boste od ne
koga darilo, ki ga boste zelo veseli.

LEV (od 23.7. do 22.8.) S svojim 
razumom si boste danes odlično 
pomagali in zagotovljen vam Je lep

uspeh. Prehodna zaskrbljenost.
DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Z 

vztrajnostjo in pogumom boste že 
v kratkem popravili poslovno na
pako, ki ste jo storili. Vzpostavite
tesnejše vezi z nekim sorodnikom. 

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) 
Udeležili se boste sestanka, ki bo 
zelo koristil vašemu delu. Manjša 
kriza med zaljubljenci.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 21.11.) 
V primerjavi z včerajšnjim, bo da
našnji dan poslovno uspešnejši. Bo
dite do drage osebe bolj ljubeznivi.

STRELEC (od 22.11. do 20.12 
Pokazali boste v svojem delu i 
redno dejavnost ln spretnost. C 
hočete uveliavlti svoje čustvene pi 
bude, bodite bolj taktični.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1 
Plodno sodelovanje med vsemi z: 
interesiranimi. Skušajte razširi 
svoje razumsko obzorje.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Ugi 
tovili boste, da je bil nasvet nekeg 
neznanca izredno dragocen. Več« 
bo najbolj primeren za poglobite 
nekega čustvenega odnosa.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Vaše mo; 
nos ti so odlične, vendar samo o 
izredno pogumnem nastopu. Og 
bajte se sporov zaradi nepomem! 
nih stvari.



PRIMORSKI DNEVNIK 4 23. decembra 1965

Vreme včeraj: najvišja temperatu
ra 10, najnižja 5.8, ob 19. url 6.7; 
zračni tlak 1015.8 raste, vlaga 52 
odst., veter 14 km severovzhodnik, 
nebo 8 desetin pooblačeno, morje 
razgibano, temperatura morja 13 
stopinj, padavine 1.8 mm. Tržaški dnevnik Danes, ČETRTEK, 23. decembra

Vlasta
Sonce vzide ob 7.44 in zatone ob 
16.24. Dolžina dneva 8.40. Luna 
vzide ob 8.26 in zatone ob 16.42

Jutri, PETEK, 24. decembra
Adam in Eva

KAJ JE POVEDALA <rOKROGLA MIZA»?

Bistvene razlike v pogledih na značaj 
in vlogo tržaške pristaniške ustanove

Te razlike v predloženih nažrtih gredo pogosto globoko v samo strukturo 
pristaniške ustanove in pot do enotnih pogledov bo še dolga in naporna

Na prvi «okrogll mlzi», posveče
ni vprašanjem, ki zadevajo tržaško 
pristanišče, smo imeli priliko slišati 
mnenje več kvalificiranih ljudi z 
našega področja v zvezi z napove
dano uresničitvijo pristaniške usta
nove. Tudi ob tej priložnosti pa je 
bilo jasno, da se gledišča posamez
nih govornikov povsem ne strinja
jo in da so si v nekaterih prime
rih celo diametralno nasprotna. 
»Tot capita, tot sententiae»: z vpra- 

! šanjem pristaniške ustanove so se 
doslej bolj ali manj temeljito u- 
kvarjali komunisti, demokristjani 

- in socialdemokrati; vsaka politič
na skupina Je pripravila ustrezen 

| načrt ter ga poslala v odobritev 
I osrednji vladi. Tem načrtom pa se 

bo kmalu, po vsej verjetnosti še v 
[ Januarju prihodnjega leta, prldru 

«1 še vladni načrt, ki ga zdaj pri 
I pravljajo na ministrstvu za trgo

vinsko mornarico.
Omenjeni načrti se med seboj v 

marsičem razlikujejo, razlike pa 
gredo včasih prav globoko v struk
turo bodoče pristaniške ustanove. 
Po pregledu, ki ga je podal dr. 
Caidassi. lahko navedemo nasled
nje poglavitne razlike: ministrski 
načrt ne postavlja površinske ome
jitve za bodočo pristaniško ustano
vo; načrt demokrščanskih poslan
cev predlaga, naj bi se raztezala 
od Tankega rta do Barkovelj, po 
načrtu poslanca Zanniera (PSDI) 
pa naj bi se območje ustanove raz
tezalo od Tankega rta do Rta Zdo- 
ba ob izlivu Soče; po načrtu, ki 
sta ga že aprila lanskega leta pred 
ložila komunista senator Vidali 
in poslanka Bernetičeva, pa naj bi 
delokrog ustanove obsegal področje, 
ki gre od Sv. Bartolomeja pri Mi
ljah do štivana. Iz tega pregleda 
je razvidno, da želijo določeni krogi 

i vključiti v pristaniško ustanovo tu
di Milje, drugi zopet Tržič, tretji 
pa bi zopet radi skrčili njeno raz- 

| sežnost na samo tržaško pokrajino.
Druga poglavitna razlika med 

gledišči posameznih političnih sku
pin — gospodarstveniki imajo manj 
priložnosti, da nevezano spregovo
rijo v zvezi s takšnimi vprašanji — 
Je v tem, v čem naj bi pravzaprav 
bilo bistvo pristaniške ustanove. 
Ministrski načrt predvideva, da bo 
nova organizacija neposredno u- 
pravljala Javna skladišča in torej 
vse pristaniške dejavnosti, socialde
mokratski in komunistični načrt pa 
predvidevata razpustitev Javnih 
skladišč in Industrijskega pristani
šča v žavljah. Tudi gledišča o davč
nih in finančnih olajšavah, ki Jih 
Je treba zagotoviti industrijskemu 
pristanišču in pristaniški ustano
vi so si močno različna, načrt sena
torja Vidallja pa naglaša v tej zve
zi tudi potrebo, da bi pristaniškim 
delavcem, ki bodo opravljali delo 
v okviru ustanove, dali na voljo 
možnost za najetje dolgoročnih po
sojil za nakup mehaničnih naprav 
s katerimi bi si olajšali in hkrati 
tudi pospešili pristaniško delo.

številni govorniki, ki so se ogla
sili k besedi med razpravo po po
ročilu treh strokovnjakov za ((okro
glo mizo«, so naglasili potrebo po 
temeljiti razpravi in uskladitvi raz
ličnih gledišč v lokalnem okviru, 
preden bi poslali osrednjim obla
stem končen in skupen načrt za 
pristaniško ustanovo. Take razpra
ve bodo res zelo potrebne, sicer ne 
bo mogoče priti do enotnega nasto
pa vseh prizadetih tržaških in tu
jih operaterjev, koristnikov prista
nišča ter gospodarskih in političnih 
krogov. Kako potrebna bi bila te
meljita razprava že zaradi jasnosti 
problemov naj pove dejstvo, da je 
gen. Battaglierl, ki začasno uprav
lja Javna skladišča in ki Je hkra
ti tudi pristaniški poveljnik pri
znal, da mu zgoraj opisani načrti 
o pristaniški ustanovi še niso zna
ni. Med razpravo pa je tudi posta- 

i lo jasno, da gledajo tržaški špedi
terji, industrije!, trgovci in politi
ki na pristaniško ustanovo po eni 
strani kakor na rešilno bilko v da
našnjih težavah, po drugi jih je 
strah, da bi bili njihovi posamezni 

i interesi z njeno uresničitvijo ogro- 
ženi. Tudi krivda za nekompetitiv- 

I nost manipulacijskih tarif v trža
ški luki naj bi ležala enkrat na 

; delavcih, ki zahtevajo visoko plačilo 
za delo, ki ni več težaško, temveč 
mehanizirano, drugič na špediter
jih, ki ne popuščajo niti za liro 
pri svojih zahtevah, tretjič zopet 
na zastarelih napravah, ki ne dovo
ljujejo hitrejše manipulacije blaga, 
ali na pomanjkanju prometnih 
zvez z zaledjem, na Rimskem spo
razumu iz leta 1957 itd., pač po 
tem, kateri interesni sferi pripada 
posameznik, ki se loti tega vpraša
nja. Predstavniki tržaških indu- 
strijcev so na primer proti vklju
čitvi žaveljske industrijske luke v 
pristaniško ustanovo, in to najbrž 
zaradi tega, ker se boje, da bi mo
rala Industrijska podjetja kriti 
sprotni primanjkljaj Javnih skla
dišč. Predstavniki pristaniških de
lavcev zahtevajo primerno zastop
stvo pri vodstvu novega organizma 
itd. Po mnenju nekaterih, bi v šir
šem pristanišču, ki bi obsegalo tu
di Tržič, lahko lažje in bolje kori
stili razpoložljivo delovno silo, po 
mnenju drugih pa bi širše prista
nišče pomenilo le odločno poslabša
nje na tem področju.

Po vsem tem Je na dlani, da če 
je bila prva «okrogla miza« o prista
niški ustanovi koristna in iz orien- 
tatlvnega vidika tudi uspešna, zato 
pa ni prinesla nikakršnega poeno
tenja v glediščih posameznih ude
ležencev. Sele na prihodnjih sre
čanjih, v kolikor jih bo novinarski 
krožek še organiziral, bo mogoče 
zvedeti, ali obstajajo možnosti za 
skupen nastop vseh prizadetih kro- 
kov na Tržaškem in v deželi Furla
niji — Julijski krajini glede tega 
važnega problema. Ce do tega po
enotenja različnih prizadevanj ne 
bo prišlo, potem bo pristaniška u- 
stanova, kakor Jo bodo ustvarili v 
Rimu, pač sad neizbežnega kom
promisa med posameznimi težnja
mi, izpovedanimi v predloženih na
črtih To pa bo zopet kompromis
na rešitev za tržaško pristanišče, 
ki ne bo mogla nuditi zaželenega

optimalnega uspeha za krajevno go-. niča, ločena od vsedržavne sindi- 
spodarstvo. | kalne stvarnosti, opravljati te na-

E. F. loge, katere smoter je sindikalna 
enotnost, vseh delavcev.

Stališče socialistov 
do sindikatov

V zvezi s sklepom sindikalnega 
sveta Delavske zbornice, objavlje
nem v mestnem tisku, poudarjajo 
v socialističnih sindikalnih krogih, 
da vsebuje izražena želja po zdru
žitvi vseh sindikalnih sil, ki se 
prištevajo k demokratičnim, ome
jitev perspektive in akcij, ki (ih 
imajo socialisti v načrtu, da se do-

Socialisti bodo čimprej 
proučili to vprašanje.

globlje

Razdelitev nagrad 
starim delavcem CRDA

V kulturnem krožku CRDA so 
razdelili včeraj nagrade 187 usluž
bencem CRDA, med katerimi tudi 
dvema vodjema. Ceremonije so se 
udeležili predsednik CRDA inž. Vi-

seže enotnost vseh delavcev v edi-1 gniuzzi, pooblaščeni upravnik inž. 
nem sindikatu, ki bo neodvisen od | Carnevale in drugi voditelji. Pred- 
vseh strank in vlade. Socialisti se ] sednik Vignuzzi je najprej izrekel 
v tem pogledu močno zavzemajo delavcem in uradnikom priznanje 
za uresničenje tega smotra v okvi- - družbe za njihovo zvesto delo, na- 
ru CGIL. Po mnenju socialistov pa | to pa razdelil nagrade in častne 
ne more tukajšnja Delavska zbor- značke.

SINOČI PREMIERA SG V KULTURNEM DOMU

Dve uri napetosti in negotovosti 
z dramo-detektivko «Marie-Octobre»
Vzorna režija in odlična igra sta bistveno prispevali k uspehu uprizoritve . Pri- 
jetno srečanje z bivšo članico SG in sedanjo članico ljubljanske Drame Štefko Drolčevo

Sinoči je Slovensko gledališče francoskih rodoljubov, izpove, da 
v Kulturnem domu uprizorilo svo- je bil Castille ustreljen zaradi iz- 
jo tretjo premiero v novi sezoni
dramo ‘Marie-Octobre» francoskih 
avtorjev J. Roberta, J. Duviviera 
in H. Jeansona. To delo, ki je v 
Franciji, pa tudi v Zahodni Nem
čiji in na Poljskem, doživelo iz
reden uspeh (po njem so posneli 
tudi film v Franciji in v Nemči
ji), je na odru našega gledališča 
doživelo svojo krstno predstavo 
v slovenščini v tekočem prevodu 
Bruna Hartmana in v režiji Bran
ka Gombača. V bistvu gre za ne
ke vrste detektivko na tematiko 
francoskega odporniškega gibanja.

V času nacistične okupacije 
vdrejo Nemci v stanovanje R»- 
nauda-Picarta, kjer se zbira na 
svoje sestanke skupina ilegalcev 
in pri tem pade pod strelom vod
ja ilegalne skupine Castille. 15 
let po vojni bivši gestapovski o- 
Oficir Miller, ki je povsem slučaj
no v poslovnih odnosih z Marie- 
Octobre (ilegalno ime), bivšo čla
nico omenjene ilegalne skupine
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SKLEPI TRŽAŠKEGA OBČINSKEGA ODBORA

Nove razlastitve za razširitev 
tržaškega pokopališča pri Sv. Ani
Za razlastitvene odškodnine in za druga dela bo občina porabila 
890 milijonov lir, 434 milijonov [»a za novo cesto za pokopališčem

Tržaški občinski odbor je na svoji [ razširitev pokopališča pri Sv. Ani. I Danes ob 15.30 uri bo seja dežel- 
zadnji seji sklenil kupiti novo čr-1 Po že izdelanih načrtih bodo za raz- nega odbora.
palko za dvigalno postajo na Gre
ti, ki bo stala 9 milijonov lir. Z 
novo črpalko bodo lahko z večjim 
pospeškom potiskali vodo v mestfio 
vodovodno omrežje in s tem omogo
čili dobavo večje količine vode me
stu.

Odbor je v nedeljo sklenil predloži
ti občinskemu svetu v odobritev 
sklep za gradnjo novega otroškega 
vrtca v Rojanu, za katerega bodo 
porabili 59 milijonov lir. Za te stro
ške bo občina dobila 19 milijonov 
lir državnega prispevka, 40 milijo
nov pa bodo porabili v okviru go
spodarskih načrtov, ki Jih financi
ra vladni komisariat; nadalje sklep 
o gradnji nove osnovne šole v Kja- 
dinu, za katero bodo porabili 190 
milijonov lir. Občina bo za ta dela 
zaprosila državno upravo 40 mili
jonov lir prispevka. &3fttalijr 150 
milijonov pa bo najela posojilo.

Nadalje je občinski odbor skle
nil začeti uresničevati načrte za

Opozarjamo naše či ta tel je, 
da bomo v božični številki ob
javili program našega prihod
njega tradicionalnega izleta.

Nalezljive bolezni
Med 13. in 19.12 so prijavili nas

lednje primere nalezljivih bolezni; 
davice 1, škrlatinke 23, tifuzne 
mrzlice 2, ošpic 3, noric 39, priuše- 
sne slinavke 2, rdečic 1, vnetja je
ter 7.

Predsednik deželnega odbora dr. 
Berzanti se je včeraj zjutraj v Ri
mu udeležil tradicionalnega spre
jema, ki ga je priredil predsednik 
republike Saragat na Kvirinalu 
predstavnikom visokih oblasti, po
litičnega in kulturnega življenja in 
drugim.

V Rimu je tudi odbornik Cocian- 
ni, ki se je razgovarjal z osred
njimi voditelji CONI.
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Zadnje slovo od pokojnega 
Valentina Švaba s Kolonkovca

tvom, nato Pa vedno bolj z vrt
narstvom. S prihranki si je na
kupil še druga zemljišča in vse 
marljivo obdeloval. Tudi pokojni 
Valentin je bil prizadet zaradi 
razlaščevanj za industrijsko pri
stanišče, a ni zapustil zemlje. Zgu
bil je zemljišče, pa je kupil dru
go in ga izboljšal. Pri delu mu 
je vedno bolj pomagal sin Valen
tin, ki je od svojega očeta pode
doval ljubezen do kmetijstva in 
vrtnarstva.

Zena Ana mu je umrla leta 
1953, prav na njegov rojstni dan, 
sin Karlo je padel v zadnji vojni, 
ena hčerka je poročena na Ko- 
lonkovcu, druga pa v Skednju, 
medtem ko sin Valentin nadalju
je delo svojega očeta na domači
ji.

Naj bo dragemu Valentinu, ki 
je bil zaveden Slovenec in zvest 
čitatelj našega lista, lahka doma
ča gruda.Včeraj popoldne je bil pogreb 

pokojnega Valentina Švaba s Ko
lonkovca, ki je umrl po dolgi bo
lezni v starosti 79 let. Kljub sla
bemu vremenu je pokojnika spre
milo na njegooi zadnji poti, iz 
mrtvašnice glavne bolnišnice na 
škedenjsko pokopališče, poleg 
svojcev in predstavnikov organi
zacij naših kmetov, tudi lepo šte
vilo njegovih prijateljev in sose
dov. Pokojni Valentin Švab je 
bil namreč dobro znan ter cenjen 
kot napreden in marljiv kmet- 
vrtnar. Bil je predsednik Zveze 
malih posestnikov nepretrgoma 
vse od njene ustanovitve in e- 
den izmed ustanovnih članov 
Kmetijske zadruge. Dobro se je 
namreč zavedal, da bodo kmetje 
lahko napredovali in branili; svo
je življenjske interese le, če se 
bodo organizirano borili. Njegov 
dom je bil zbirališče kmetov s 
Kolonkovca. Valentin je bil ne
kakšen njihov Župan ali stareši
na. Dobro se spominjamo, kako 
je na pr. aktivno sodeloval in or
ganiziral sestanke vrtnarjev na 
Kolonkovcu predlanskim, čeprav 
le že bolehal in težko hodil, ko 
je šlo za ohranitev vrtov pod Ko- 
lonkovcem. Dobro je poznal vse 
vrtnarje in njihove probleme, da
jal tehtne predloge in nasvete, 
ki so jih vsi upoštevali Bil je 
marljiv delavec in sposoben, za
ljubljen v zemljo, kot smo lani 
napisali v našem listu, ko je pra
znoval svoj rojstni dan in god.

Rodil se je leta 1886 na Kolon
kovcu iz kmečke družine. Leta 
1914, prav na dan poroke, je mo
ral v vojsko. Vojna vihra ga je 
zanesla v Galicijo, nato pa na do- 
berdobsko fronto m na Tirolsko. 
Ko se je leta 1918 vrnil domov, 
ga je čakalo težko delo. Dogradil 
si je hišo in Se krepko lotil de
la na kmetiji, ki je bila zapušče
na. Ukvarjal se je z vinogradniš-

dajstva enega izmed pripadnikov 
ilegalne skupine. Marie-Octobre 
sklene zadevo razčistiti, saj gre 
vendar za čast ilegalnega giba
nja, in maščevati Castilla Spora
zumno z Renaudom-Picartom po
vabi pod pretvezo družabnega sni
denja starih soborcev, na Picar- 
tov dom vse bivše člane ilegalne 
skupine in tu se drama tudi zač
ne z razkrinkavanjem izdajalca.

To odkrivanje krivca za Castil- 
lovo smrt med bivšimi ilegalci 
poteka po vseh klasičnih zakoni
tostih dobre detektivke s polari
ziranjem indicijev zdaj na enega, 
zdaj na drugega člana skupine. 
Nihče ni izvzet. Vsi pridejo na 
vrsto, celo služkinja Victorine, pa 
tudi sama Marie-Octobre je o- 
sumljena. Končno je izdajalec s 
pomočjo klasičnega trika razkrin
kan in Marie-Octobre maščuje pa 
dlega voditelja Castilla.

Torej dokaj izrabljena, prav nič 
originalna tema in tudi tekst sam 
ne predstavlja nobene posebne li
terarne vrednosti, saj ostaja vse
skozi neproblemski in površinski 
ter prav gotovo zaostaja za neka
terimi drugimi teksti na podobno 
tematiko, ki smo jih v zadnjem 
času gledali ali brali Kakšne pri
merjave s Sartrovimi «Umazani
mi rokamit sploh ne vzdrži. Je 
pa drama grajena dovolj spretno 
m napeto z odličnim poznavanjem 
odrskih zahtev in zakonitosti to
vrstne literature, da lahko ob do
bri režiji in ob dobri igri gledal
ce pritegne in drži v napetost i 
vse do razkrinkanja izdajalca.

Za našo tržaško uprizoritev lah 
ko rečemo, da je svoj namen do
segla. Režiserju Branku Gombaču 
je uspelo dejanje dovolj napeti 
m mu dati primeren tempo, če
prav je tu in tam, zlasti v prvem 
dejanju, Ig ostalo malce razvleče
no, igralci pa so svoje vloge po
dali izdelano in Zlasti v najbolj 
dramatičnem razpletu medseboj
nega osumljanja, na moč preprič
ljivo. Tudi napetost se je logično 
stopnjevala in dosegla višek v 
trenutku — ko je Marie-Octobre... 
No, konca pa res ne smem pono
viti da bo presenečenje ostalo tu
di Še za vse druge gledalce, ki si 
bodo delo ogledali.

V' naslovni vlogi je kot gost na
stopila članica ljubljanske Drame 
in bivša članica našega tržaškega 
gledališča Štefka Drolčeva. Sreča
nje s to priljubljeno in odlično 
igralko je bilo po petih letih nje
ne odsotnosti, zelo prijetno Odli
kovala se je s premišljeno zadr
žanostjo v kreiranju osebnosti, ki 
je sprožila dramski zaplet in po
osebila v Marie-Octobre neizpro
sen Značaj in zavestno odločenost 
priti stvari do kraja. Njena Ma
rie-Octobre je kljub preteku pet
najstih let od konca vojne, ohra
nila še nekaj tistega posebnega 
čara, ki je obdajal ženske v ile
gali: treznost, hladnost, pogum,
doslednost in navezanost na ide
jo, kateri so se predale. Prav go
tovo je Štefka Drolčeva naredila 
iz svoje vloge vse, kar ji je nu
dila in morda še več, a vendarle 
bi si tq veliko igralko želeli vide
ti v kakšnem drugem delu in v 
kakšni drugi psihološko in pro
blemsko bolj zahtevni vlogi, ki 
bi ji mogla nuditi večje možnosti 
Za uveljavitev vseh njenih dra
matično ekspresivnih sposobnosti.

V ostalih vlogah so nastopih 
Leli Nakrstova kot Victorine, pa 
skoraj celotni moški ansambel 
gledališča: Silvij Kobal, Stane
Starešinič, Jožko Lukeš, Adrijan 
Rustja, Laci Cigoj (kot gost), Sta
ne Raztresen, Edvard Martinuzzi, 
Alojz Milič in Rado Nakrst. U- 
stvarili so _ galerijo zanimivih o- 
seb in Značajev in si s kolektiv
no zaokroženo ter uravnovešeno 
igro v enaki meri delijo zasluge 
Za lep uspeh uprizoritve.

Scena mladega Demetrija Ceja 
je bila v stilu konvencionalnega 
salona, vendar nekoliko preskrom
na (toda scenarista ne Zadene za 
to nobena krivda) Za čas in oko
lje, v katerem se dejanje na njej 
odvija.

Premiersko občinstvo je igro 
spremljalo s stopnjujočo se pozor
nostjo in napetostjo in na koncu 
nagradilo vse nastopajoče in re
žiserja Z dolgim in zasluženim a- 
plavzom.

j. k.
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Nova javna kopalnica in pralnica v Lonjerju

lastitev zemljišč in za ostala dela 
porabili 890 milijonov lir; hkrati 
pa bodo za pokopališčem zgradili 
novo cčstb, ki bo stala 434 milijo
nov lir. Tako za odkup razlaščenih 
zemljišč kot tudi za vsa ostala dela 
pri razširitvi pokopališča ter grad
nji nove ceste, bo občina najela 
posojilo.

Odbor je tudi sklenil dati avto
mobilskemu klubu v Trstu (ACI) 
v zakup odstranitev vozil na prepo
vedanih parkirnih mestih. Pogodba 
bo veljala za dve leti. Na osnovi 
pogodbe ne bo imela občina nobe
nega dobička, kakor tudi nobenih 
stroškov.

Dejavnost dežele

Obvestilo lastnikom 
javnih lokalov in trgovin

Tajništvo Slovenskega gospodar
skega združenja obvešča vse lastni
ke javnih lokalov in trgovin, da je 
tieba plačati letno pristojbino za 
licence Javne varnosti PS, higien
sko licenco (sanitaria) in za hladil
nike do 31. decembra. Zato naj se 
prizadeti zglasijo v tajništvu Slo
venskega gospodarskega združenja.

Umestitev organov 
ustanove za razvoj obrti

Danes ob 9. uri bo v Vidmu v 
prostorih trgovinske zbornice ume
stitev vodilnih organov ustanove za 
razvoj obrti v deželi Furlaniji-Julij- 
ski krajini. Predsednik Berzanti je 
v preteklih dneh s svojimi odloki 
imenoval predsednika cav. Diega 
Di Nataleja, 15 članov upravnega 
sveta in pet članov nadzornega od
bora.

Odložena seja 
pokrajinskega sveta

Pokrajinska seja, ki je bila do
ločena za 28. t. m., je odložena na 
U. januar 1966 ob 18.30. Seji bo 
predsedoval najstarejši svetovalec. 
Na dnevnem redu je izvolitev pred
sednika pokrajinskega odbora, iz
volitev štirih odbornikov in dveh 
namestnikov.

SVET
SLOVENSKE SKUPNOSTI

želi vsem Slovencem na Trža
škem, Goriškem, v Beneški 
Sloveniji in v Kanalski dolini 
vesel božič in veliko uspehov 
v letu 1966.

Silvester Godina 
razstavlja v foyerju 
Kulturnega doma

Od svoje zadnje razstave v pasaži 
Rossoni slikar Silvester Godina ni 
ostal s prekrižanimi rokami, pač 
pa krepko delal. To zgovorno pri
ča trideset večjih in manjših olj, 
ki jih je sinoči razobesil na tri 
stene fogerja v Kulturnem domu. 
Tu se ne bomo spuščali v strokov
no oceno razstavljenih del, pač pa 
hočemo poudariti, da ostaja slikar 
Godina sebi zvest tudi kar zadeva 
motive, ki jih izbira v glavnem v 
svoji neposredni okolici, v rojstnem 
Skednju in v mestni okolici, pred
vsem v vaseh našega Brega in Kra
sa. Nekaj motivov pa je Silvester 
Godina ujel tudi v času letnega 
oddiha v južni Damaciji v Dubrov
niku in na Lokrumu.

Ker je te dni na programu v Kul
turnem domu več predstav in prire
ditev, si bo razstavo moglo ogle
dati veliko ljudi. Toda tudi tistim, 
ki bi ne prišli v Kulturni dom za
radi kake prireditve, bi radi sve
tovali, da si predstavo ogledajo.

Urnik trgovin 
ob bližnjih praznikih

Tajništvo Slovenskega gospodar
skega združenja sporoča, da bo 
veljal v trgovinah za praznike na
slednji urnik;

Petek, 24. decembra;
Vse trgovine lahko podaljšajo de

lovni umik do 21. ure, tiste s pre
hrambenimi izdelki, lahko odprejo 
popoldne uro prej.

Sobota, 25. decembra;
Vse trgovine so zaprte, razen 

cvetličarn od 8. do 13. ure in slašči. 
čarn od 8. do 21.30 ure.

Nedelja, 26. decembra:
Vse trgovine bodo zaprte, razen 

pekam, ki bodo odprte od 7.30 do
12. ure, mlekarn od 7. do 12. ure, 
cvetličarn od 8. do 13. ure, slašči
čarn od 8. do 21.30 ure.

Petek, 31. decembra:
Vse trgovine lahko podaljšajo de

lovni urnik do 21. ure.
Nedelja, 1. januarja:
Vse trgovine bodo zaprte razen 

cvetličarn, ki bodo odprte od 8. do
13. ure in slaščičarn od 8. do 21.30.

Izžrebanje loterije
Zaradi božiča bodo tokrat izžre- 

kali loterijo dan prej, in sicer v 
petek. 24. t. m. Namesto 1. januar
ja pa bodo izžrebali loterijo 3. ja
nuarja.

Silvestrovanje na Opčinah
Partizanska zveza na Opčinah 

priredi 31. t. m. silvestrovanje v 
Prosvetnem domu. Vstop z vabi
lom. Igrala bo godba «Iskra» iz 
Sežane.

Kam na silvestrovanje? 
V Kulturni dom seveda!
Rezervacija miz vsak dan v Tr
žaški knjigarni od 18. do 19. ure

Sintetične preproge
in preproge za nodnlke iz pia 
stike «BALATUM» in «MERA- 
KI/JNa. Moderno pokrivanje 
podov z gumo «MOyUETTE» 
in ploščice »RIKETT* m 
((ARMSTRONG* Bežna vrata 
((ROLLPORTi), beneške zavese 
(tende veneziane) Hitra uredi
tev s specializiranim osebjem 
A. R. P. ITALPLAST, Trst, 
Trg Ospedale št. 6 Tel. 95-919

Nocoj ob 20.30 
bo v Slovenskem 
klubu v Ul. Gep- 
pa 9 otvoritev 
umetniške likov
ne razstave. Na 

njej razstavljajo: Bambič, Čer
nigoj, Faganel, Hlavaty, Mi
helčič, Saksida, Spacal in 
Palčič.

Vljudno vabljeni!

Slovensko gledališče v Trstu
Jubilejna sezona 1965-66

V KULTURNEM DOMU 
V TRSTU

J. Robert — J. Duvivier — 
H. Jeanson

rMarie - Octobre A
igra v dveh dejanjih

Režija: BRANKO GOMBAČ 
Scena: DEMETRIJ CEJ 
Prevod: BRUNO HARTMAN 

Osebe:
V naslovni vlogi 

ŠTEFKA DROLČEVA (kot gost)
DANES, 23. dec. ob 21. uri 

(ABONMA PRVA PONO
VITEV)

V soboto, 25. dec. ob 16. uri
(OKOLIŠKI ABONMA)

V nedeljo, 26 dec. ob 16. uri
(ABONMA NEDELJSKI 
POPOLDANSKI)

V torek, 28. dec. ob 20. uri 
(ŠTUDENTSKI ABONMA)

V sredo, 29. dec. ob 21. uri 
(SINDIKALNI ABONMA)

V četrtek, 30. dec. ob 21. uri
(INVALIDSKI ABONMA)

Prodaja vstopnic vsak dan od 
12. do 14. ure ter eno uro pred 
pričetkom predstav pri blagaj
ni Kulturnega doma.

Odhodi avtobusov za okoliški 
abonma SG v soboto, 25. t.m.
Avtobus št. 1: Praprot ob 15, 
Mavhinje ob 15.05, Sesljan ob 
15.10, Nabrežina ob 15.20. 
Avtobus št. 2: Zgonik ob 15, 
Repen ob 15.10, Col ob 15.15, 
Opčine ob 15.25.
Avtobus št. 3: Sv. Križ ob
15.15, Prosek ob 15.20, Konto- 
vel ob 15.20.

Prednost za sedež na avtobu
sih imajo abonenti. V kolikor 
bodo v avtobusih še razpolož
ljiva mesta se lahko pridruži
jo tudi drugi obiskovalci SG.

MLADINSKI DELAVSKI 
KROŽEK
SEKCIJA BORŠT

priredi danes, 23. t. m. 
ob 20.30 v srenjski dvorani 
v Borštu predavanje

O SLOVENSKEM ŠPORTU 
V ZAMEJSTVU

Predaval bo
prof. Bojan Pavletič

Razstave
V foyerju Kulturnega doma v Ul. 

Petronio Je slikarska razstava, ki jo 
Je pripravil tržaški slovenski slikar 
Silvester Godina.

Mali oglasi

Gledališča
VERDI

Danes ob 20.30 za red B v parter
ju in ložah ter za red A na galeri
jah in balkonih zadnja predstava 
Verdijeve opere «Rigoletto» z Istimi 
nastopajočimi kot pri prejšnjih pred
stavah. Pri blagajni gledališča je 
nadaljuje prodaja razpoložljivih 
vstopnic.

Jutri pa se pri gledališki blagajni 
začenja prodaja vstopnic za prvo 
predstavo Straussove opere-operete 
«Netopir», ki bo v sredo 29. dec.

Opero do dirigiral Hans VValter 
Kaempfel, peli pa bodo Edda Vin- 
cenzi. VValter Artioli, Carlo Franzi- 
ni, Alvinio Mlsciano, Renato Cesar:, 
Olaudio Giombi, Guido Mazzini, Om- 
brette De Catlo, Enrico Dezan. Re
žija Vito Molinari, koreografije Gi- 
sa Gert, scene in kostumi Giorgio 
Veccia. Zborovodja Giorgio Kirsch- 
ner. Orkester, zbor in balet gleda
lišča Verdi. Prvi plesalci Ombretta 
De Carlo. Loredana Furno, Ciro Di 
Pardo in Adriano Vitale.

Naziooale 15.30 «La grande corsa* 
Technicolor. Panavision 70 mm. To- 
ny Curtis, Jack Lemmon, Natalie 
Wood.

Arcobaleno 16.00 aPeter Pan* Walt 
Disneyjeve risanke. Sledi «11 ca- 
vallo tatuato*.

Excelstor 16.00 «La Mandragola* Ro- 
sanna Schiaffino, Philippe Leroy. 
Prepovedano mladini pod 18. le
tom.

Fenice 14.30 ((Agente 007 Thunder- 
ball (Operazione tuono)» Technico
lor, Sean Connery.

Grattacielo 15.30 «Tuttl lnsieme ap- 
passionatamente* Todd AO. Barve 
De Luxe, Julie Andrevvs (Oscar 
1965).

Alabarda 16.00 «Due marines e un 
generale* Technicolor, Franco Fran- 
chi Oiccio Ingrassia,

Filodrammatico 16.30 »James Tont o- 
penazione UNO* Technicolor. Lan- 
do Buzzanca.

Aurora 16.00 «Ipcress».
Cristallo 16.00 ((Casanova 70» Tech

nicolor. Marcello Mastroianni, Pre
povedano mladini pod 18. letom.

Garibaldi 16.00 ((Veneri proiblte* — 
Prepovedano mladini pod 18. letom.

CapHol 15.30 «Se non avessi pili te* 
Glannl Morandi. Laura Efrlkian, 
Nino Taranto

Impero 16.30 «11 compagno don Ca- 
millo*.

Vittorio Veneto 16.00 «Una moglie 
americana* Ugo Tognazzi. Techni
color. Prepovedano mladini pod 14. 
letom.

Moderno Danes počitek. Jutri ob 
16.30 revija «11 traviso deli e idee» 
Na platnu (cEsame di guida* Al
berto Lupo.

Astra 16.30 »Le tre sfide dl Tarzan*.
Astorla 16.30 (tPippo trippa, Gonza

les e compagnl* Barvne risanke.
Abbazla 15.30 «1 due violentl* Tech

nicolor. (Vestern. A. Scott.
Ideale 16.30 «Due mafiosi contro 

Goldginger* Technicolor. Franchl- 
Ingrassla.

Včeraj-danes
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
Dne 22. decembra se je v Trstu 

rodilo 12 otrok, umrlo pa je 11 oseb.
UMRLI SO: 86-letna Antonia Pis- 

sach vd. Žvab, 79-letna Stefania Zor- 
zenon, 8(Metna Mercede Bonant vd. 
Lischl, 83-letna Maria Hrovatin vd. 
Kolarich, 53-letni Giuseppe Bobul, 
78-letni Gastone Bellen, 77-letna Car
la Miani por. Palermo, 75-letna Ol
ga Dolenti por. Prodan, 76-letna Ma
ria Bartolotto vd. Abate, 1-letna Bar
bara Imperto. 80-letna Giuseppina 
Magalna.

ZLATE predmete, ure, prodaja tudi 
proti vrednosti starega srebrnega de
narja pri komislonarju DARVVIL. 
Trst, Piazza S. Giovanni 1.
VESPE, LAMBRETE, vse potrebšči
ne in nadomestne dele za vse vrste 
motornih koles po zmernih cenah do
bite pri A.M.A R., Trst, Ul. de) Bo- 
sco št. 6 — tel, 41946.
STROJA za obdelavo lesa: kombinir- 
ko in cirkularno žago po izredno u- 
godni ceni prodaja Bevilacqua, Via 
della Tesa 12. tel. 93071.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(30. 12. — 26. 12.)

Crevato, Ul. Roma 15: INAM At 
Cammello, Drevored XX. Settembre 
4; Alla Maddalena, Ul dellTstria 43; 
dr. Codermatz, Ul. Tor S. Piero 2; 
dr. Gmelner, Ul. Giulia 14. Pizzul- 
Cignola, Korzo Italia 14; Prendinl. 
Ul. T. Vecellio 24; Serravallo, Trg 
Cavana l.

Od 13. do 16. ure
Crevato, Ul. Roma 15; INAM Al 

Cammello, Drevored XX. Settembre 
4; Alla Maddalena, Ul. dellTstria 43: 
dr. Codermatz Ul. Tor S. Piero 2.

NOČNA SLUŽBA LEKARN
Dr Gmeiner, Ul. Giulia 14: Pizzul- 

Cignola, Korzo Italia 14; Prendinl, 
Ul. T. Vecellio 24; Serravallo, Trg 
Cavana 1.

Ob prisotnosti župana dr. Fran- 
zila, občinskih odbornikov in sve
tovalcev, predstavnika vladnega ko
misariata in občinskih funkcionar
jev, so včeraj dopoldne v Lonjerju 
odprli javno kopalnico in pralnico. 
Ob otvoritvi je imei župan dr.

Franzil priložnostni govor, v kate
rem je poudaril skrb občinske u- 
prave tudi za vprašanja in potrebe 
predmestnega in okoliškega prebi
valstva.

Potem ko je omenil, da je za 
novo Javno kopalnico in pralnico,

ki je stala 18 milijonov 200.000 
lir, ki jih je dala občini dr
žavna uprava, je župan dr. Fran
zil voščil Lonjercem vesel božič in 
srečno novo leto.

(Na sliki stavba javne kopalnice 
in pralnice v Lonjerju).

NON STOP 7.30 - 19.30 

OB NEDELJAH 7.30 - 11

m MARKET
SEŽANA m BAZOVIŠKA ULICA

BOGATA ZALOGA IN IZBIRA
živila, delikatese, sveže meso, perutnina, divja
čina, kruh, mleko in mlečni izdelki, sadje, ze
lenjava, pijače, gospodinjske in osebne potreb
ščine, pripomočki in aparati, šolske potrebščine, 
steklenina, porcelan, keramika, perilo, pletenine 
in konfekcija, izdelki domače obrti, darila in 
spominki
BIFE: express kava, pijače, topla in hladna 
jedila
10% POPUST NA BLAGO ŠIROKE POTROŠ
NJE PRI PLAČILU S TUJO VALUTO 
MENJALNICA

Darovi in prispevki
Namesto cvetja na grob pok. Ste

fana Bardizzlja darujeta Angela in 
Karlo Gec 2000 lir za Dijaško Mati- 
čo.

Namesto cvetja na grob v počasti
tev spomina svojega ustanovnega 
člana Valentina Švaba daruje Kme
tijska zadruga v Trstu 6000 lir za 
Dijaško Matico.

Po kratki bolezni nas Je za ved
no zapustil naš dragi

Marko Kranjc Borivoj
Po pogrebu sporočajo žalostno 

vest
žena Amata, hčerka Cristina, 
starši in vsi sorodniki

Prosimo za tiho žalovanje.
P.1,7 Ul. Torreblan^a 28

mmmKNMAifNi
tUttrmAU NA IZBIRO
tekmo

■
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<UNIVERSALTECNICA»
RADIO - TELEVIZORJI - AVTOMATIČNI IN SUPERAV 
TOMATICNI PRALNI STROJI - HLADILNIKI - ELEK 
TROGOSPODINJSKI PREDMETI: CANDV - REX - CC1E

izredne cene za zvoz — Dostavljamo na dom 
brez posebnih stroškov v vse Kraje Jugoslavije

(JNIVERSALTECNICA T nesle - list 
Corsi) Garibaldi St. 4 tel 41-24.1 in I'rg Goldoni St. I

VESTI Z ONSTRAN MEJE

ZLATARNA IN URARNA SEDMAK
■ j::::;:::::::::::;:::::

SESLJAN in NABREŽINA 
NUDI LEPA ZLATA IN SREBRNA DARILA 
• Izredne cene za nakup ob božičnih praznikih •

OBIŠČITE NAS!

ALTA MODA
ELEGATNE MOŠKE IN 

ZENSKE ČEVLJE DOBITE 
V TRGOVINI ČEVLJEV:

TRST, Ul. G. Gallina, 3 — tel. 31822 
ČEVLJI NAJBOLJŠIH ZNAMK — CENE UGODNE

Himna uirmrmk-
predvaja danes, 23. t. m., z začetkom ob 18. uri pustolovski 
barvni film:

TAGGART
I 5.000 DOLARJEV ZA ŽIVEGA 

ALI MRTVEGA

(Smrtni dvoboj na osamljenih 
stezah divjega zapada)

Igrajo:
TONY YOUNG 
DAN DURYEA 
ELSA CARDENAS 
JEAN HALE

K1MO «IKIS» PROSEK
predvaja danes, 23. t. m., z začetkom ob 19.30 pustolovski film:

BILLY KID FURIA SELVAGGIA
(B1LLY KID DIVJI BES)

Igrata: PAUL NEWMAN — LITA MILAN

IDTTERIA Dl
povezana z «LA PROVA DEL NOVE

11.000 Tomosovih mopedov 
prihodnje leto na Holandsko

Tri tisoč učenk in učencev slovenskih 
šol na Koprskem se uči italijanščine

Tovarna Tomos v Kopru bo pri
hodnje leto izvozila v tujino okrog 
II tisoč mopedov, oziroma četrtino 
celotne svoje proizvodnje. Glavni 
izvoz je namenjen Holandski, kjer 
je tudi največje povpraševanje po 
Tomosovih izdelkih. V mestecu Epe 
v bližini Hilversuma so zdaj zgra
dili tudi tovarno, za katero krijeta 
stroške v razmerju 50:') tovarna To
mos in holandski zasebnik, ki že 
več let uspešno vodi prodajo To
mosovih izdelkov, na Holandskem. 
V tej tovarni, ki je sodobno oprem
ljena (ima tudi montažo na teko
čem traku), bodo med drugim tudi 
barvali mopede po željah holand
skega trga.

* * •

Svet za šolstvo v Kopru je raz
pravljal o pouku italijanskega je
zika na slovenskih šolah koprske 
občine. Iz gradiva je bilo razvid
no, da pouk dobro napreduje, saj 
skoraj ni nezadostnih ocen v tem 
predmetu. Pri tem je zelo pomemb
no dejstvo, da učenci sami kaže
jo veliko zanimanje za pridobiva
nje znanja iz italijanskega jezika. 
Udeleženci posveta so naglasili, da 
bi lahko dosegli še kvalitetnejšo 
raven pouka, če bi imeli na raz
polago več audio vizuelnih sred
stev. Položaj v tej smeri se bo iz
boljšal že prihodnje leto. Govorili 
so tudi o specializaciji kadrov za 
poučevanje italijanskega jezika in 
sklenili organizirati za učitelje po
seben seminar med zimskimi po
čitnicami. Predstavniki sveta za šol
stvo bodo skušali dobiti nekaj 
sredstev, ki jih bodo uporabili za 
izboljšanje pouka italijanščine, tudi 
od republike.

• * *

V informacijo naj povemo' da se 
uči italijanščine na koprskem pod
ročju nad 3 tisoč učencev in u- 
čenk Stroški, ki jih pokriva v ta 
namen občinska skupščina, znašajo 
okrog 17 milijonov dinarjev letno.

V Kopru se je mudil znani grški 
turistični strokovnjak Andreaz Lon- 
dos. S predsednikom občinske 
skupščine Dušanom Barbičem in z 
domačimi turističnimi delavci se 
je razgovarjal o možnostih izgrad
nje pristajališč za jahte ob kopr
ski obali. Izmenjali so tudi mne
nja o raznih vprašanjih sredozem
skega turizma.

vanju v Beogradu. Priznanja so 
prejeli razen pionirskih odredov na 
obeh šolah še posamezniki: Jer
nej Maruško, Dušan Kuhar in Lu
cijan Miklavčič. Koprski in piran
ski pionirji so tekmovali v Beogra
du v slovenski ekipi in mnogo pri
pomogli, da je ta ekipa osvojila 
prvo mesto v tekmovanju v tehnič
nem znanju.

Predstavnik tovarne Mehanoteh- 
nika inž. Matjaž Bratovž je v na
govoru pionirjem poudaril, da je 
tovarna močno zainteresirana za 
razvoj ljudske tehnike v pionirskih 
organizacijah in da prav iz teh 
organizacij dobiva vrsto idej za svo
jo proizvodnjo.

SKLEP SESTANKA DELEGACIJ OBMEJNIH PODROČIJ

Za pričetek industrijskega sodelovanja 
bodo odprli dve informacijski pisarni

V pisarnah, ki bosta v Gorki in Novi Gorici, bodo 
operaterji dobili koristne napotke za svoje delo

Avtomobilist jo je povozil
65-letna Antonia Petronio vd. 

Contento iz Ul. Roncheto 71/2 je 
še predvčerajšnjim popoldne posta
la žrtev prometne nesreče, vendar 
se je komaj včeraj zjutraj odloči
la in v bolnišnici zaprosila za 
zdravniško pomoč. Sprejeli so jo 
na ortopedski oddelek, kjer se bo 
morala zdraviti dva meseca zaradi 
verjetnega zloma leve stegnenice in 
ran po desnem gležnju. Ponesren- 
ka je povedala, da je predvčerajš
njim okrog 16.45 pod mostom Ul. 
Soncini prečkala Istrsko ulico. Te
daj je v smeri proti Trgu Baiamon- 
ti z avtom TS 67977 privozil Nata- 
le Romani iz Ul. Grandi 2 in žen
sko podrl. Najprej je Petronlova 
mislila, da ne bo hudega, toda za
radi bolečin ni mogla zaspati in 
včeraj zjutraj se Je zatekla v bol
nišnico.

V torek so se na sedežu trgovtn- 
| ske zbornice v Gorici sestali pred
stavniki oblasti, zastopniki goriškin 
industrijskih obratov ln trgovskih 
podjetij, predstavniki občinske u- 
prave Nove Gorice ter nekaterih 
industrijskih obratov na njenem 
območju.

Nadaljevali so pogovore o mož
nostih industrijske kooperacije med 
gorlško pokrajino in obmejnim ob
močjem sosednje republike.

Skupno s predsednikom trgovin
ske zbornice inž. Rigonatom so bi
li prisotni predsednik pokrajine dr. 
Chientaroli, goriški župan poslanec 
Martina, predsednik Zveze indu- 
strljcev Caselgrandi ter ravnatelj

V prostorih izolske Mehanotehni- 
ke je bila v soboto prisrčna slo
vesnost namenjena pionirjem To
varna Mehanotehnika, podjetje So
ča Koper ter občinski odbor Ljud
ske tehnike v Kopru so razdelili 
vrsto priznanj in praktičnih nagrad 
najboljšim pionirskim organizaci
jam in posameznikom na osnovni 
šoli Piran in na osnovni šoli Janka 
Premrla Vojka v Kopru za dose
žene uspehe na nedavnem tekmo-

TRIJE MLADOLETNIKI PRIJAVLJENI SODIŠČU

Tri osebe ranjene 
pri trčenju avtov

Tri ranjene osebe je, obračun 
hude prometne nesreče, ki se Je 
pripetila včeraj zjutraj na voga
lu Ul. Pieta in Ul. Canova. Navzdol 
po Ul. Pietk Je 27-letni industrijski 
jjv-i-noc Gianfranco Rossetti iz Ul. 
San Cilino 142 vozil svoj fiat 500 
TS 55917, v katerem se je peljala 
tudi njegova 25-letna žena Mirella 
Turina. Ko je privozil na omenje
ni vogal, je prišlo do trčenja s 
fiatom 600 TS 31092, ki ga je nroti 
središču vozil 42-letni skladiščar 
Umber*o Marchese iz Ul. P. P. Ver- 
gerio 24.

Zaradi močnega sunka so se vsi 
triie potniki v obeh avtih ranili 
in pobili. Z zasebnim avtom so vse 
tri odneliali v bolnišnico, kjer so 
jih sprejeli na nevrokirurški odde
lek. Vsi trije se bodo morali zdra
viti po en teden. Rossetti se je po
bil po levem sencu, njegova žena 
po zatilju, Marchese pa po čelu in 
desni strani obraza. Na kraju ne
sreče so potrebne formalnosti o- 
pravili agenti cestne policije.

Henriqpezove vojne starine 
so spet zamikale tatove

Odnesli so dva raožnarja, puškomitraljez in še eno neuporabno strojnico
Kraj, kjer ima profesor De Hen- 

riquez razstavljene svoje vojne o- 
Stanke in zgodovinske predmete, 
je zelo izpostavljen in raznim ta
tičem ni težko priti v notranjost in 
odnesti orožje in železje, ki ima si
cer majhno trgovsko toda znatno 
zgodovinsko vrednost. V petih le
tih, odkar obstaja muzej, so ne
znanci opravili mnogo tatinskih 
podvigov in doslej odnesli za pri
bližno 4 milijone lir plena.

Prav te dni so agenti s komisa
riata Starega mesta prijavili sodi
šču tri tatiče, od katerih sta dva 
mladoletna in še enega mladolet
nika, ki je sprejemal ukradeno bla
go. Po temeljiti preiskavi so agenti 
prišli na sled 17-letnemu Luigiju F., 
17-letnemu Luigiju C in 23-letnemu 
mehaniku Francu Potossu iz Ul. 
Capitolina 23. Tl so v več presled
kih v novembru in decembru letos 
prišli do mrežaste ograje muzeja 
na strani Ul. Carpaccio, preplezali 
ograjo in iz muzeja odnesli dva 
možnarja, puškomitraljez in neupo
raben mitraljez v skupni trgovski 
vrednosti 50.000 lir. Nekaj orožja 

I so podarili 17-letnemu Gaetanu B„ 
ki ga Je sprejel, čeprav je vedel, 
da je ukradeno. Zaradi tega so ga 
agenti prijavili sodišču, ker je spre
jemal ukradeno blago. Ostale tri pa 
so prijavili zaradi tatvine z obte- 
ževalnimi okoliščinami. Ukradene 
predmete so agenti vrnili profesor
ju De Henriquezu.

iz Ul. dei Gelsomini 1. Zenska se 
je ustavila pri neki stojnici na 
tržnici na Trgu tra i Rivi v Roja
nu. Nenadoma je močan sunek ve
tra dvignil ponjavo nad stojnico 
in pri tem je padel oporni leseni 
drog ter Baltarijevo zadel v glavo. 
Ponesrečenko so s taksijem odpe
ljali v bolnišnico in jo pridržali 
na nevrokirurškem oddelku s pro
gnozo okrevanja v enem tednu za
radi udarcev po čelu, desni obrvi 
in glavi.

dr. Veronese, inž. Fedrigo, predsed
nik Zveze malih industrijskih ob
ratov, cav. Bressan, predsednik 
Zveze trgovcev ter podpredsednik 
te zveze ln član odbora trgovinske 
zbornice rag. Barnaba, Giuseppe 
Vislntln, podpredsednik Zveze obrt
nikov; sestanku je prisostvoval tu
di generalni tajnik trgovinske zbor
nice dr. Poterzio z nekaterimi funk
cionarji.

Z jugoslovanske strani so Dlll 
prisotni od v. Jožko štrukelj, pred
sednik občinske skupščine Nova 
Gorica, inž. Mejak, podpredsednik 
Zbornice za gospodarstvo republike 
Slovenije, Vižintin, predsednik od
bora za gospodarstvo in turizem

S SEJE POKRAJINSKEGA ODBORA

Železniški promet z Novo Gorico 
je treba iimprej začeti izvajati

Razgovori goriških predstavnikov z on. 
Mannironijem . Uspela božičnica za otroke

Na zadnji seji pokrajinskega u- 
pravnega odbora je odbornik Vezil 
poročal o sestanku, ki so ga imeli 
predstavniki goriških ustanov z dr
žavnim podtajnikom Mannironijem 
z ministrstva za promet in na Ka
terem so obravnavali vprašanje 
tranzitnega prometa za živino in 
drugo blago z drugimi državami 
po železnici med Gorico in Novo 
Gorico. Obstaja ugodna možnost za 
naglo ureditev te zadeve, tudi zara
di ugodnega stališča jugoslovan
skih oblasti. Pokrajinska uprava, 
skupaj z drugimi ustanovami, si je 
pridržala pravico, da bo sledila te
mu problemu in če potrebno tudi 
posredovala pri pristojnih organih.

Nato so obravnavali razne zade
ve upravnega značaja in med dru
gim odobrili strošek 1,1 milijona 
lir za nekatera dela v uradih po
krajinskega zdravnika in živino- 
zdravnika.

Predsednik je tudi poročal o u- 
speli božičnici za otroke pokrajin
skih uslužbencev"preteklo soboto, 
ko so obdarovali 167 otrok ter po
škropi j, .tudi za primeren kulturni 
program. Ob tej priliki je predsed
nik izrekel vsem navzočim svoja 
voščila za praznike.

Na seji so govorili tudi o even
tualnem pristopu k univerzitetnemu 
konzorciju s Trstom, o čemer so 
razpravljali že prej z raznimi go
spodarskimi ln upravnimi organi
zacijami. Te razgovore bodo priza
deti nadaljevali po Novem letu.

UPRAVA ENALOTTO

Nasilnež napadel 
mlado šiviljo

V Ul. Besenghi Je predvčerajš- 
nim okrog 7. ure neznan nasilnež, 
ki je na prvi pogled imel približ
no 30 let, zverinsko napadel in 
pretepel 17-letno šiviljo Rossanno 
Cociancig iz žavelj 63, ki je bila 
tedaj na poti na delo. Mlada ši
vilja je bila namenjena v kroja
ško delavnico podjetja Beltrame, 
ko se JI je nenadoma približal ne
znani napadalec, jo začel pretepati 
in nato urno zbežal. Cociancigova 
je ranjena in potolčena prišla v 
delavnico in šele po polnoči so jo 
s policijskim avtom odpeljali v bol
nišnico, kjer so jo s prognozo o- 
krevanja v enem tednu sprejeli na 
nevrokirurški oddelek zaradi več 
udarcev po čelu in nosu. šivilja je 
ves dogodek obrazložila agentom 
letečega oddelka, ki so takoj uvedli 
preiskavo, da bi izsledili neznane
ga napadalca

Drog padel ženski na glavo
žrtev nenavadne nesreče je po

stala včeraj zjutraj 60-letna gospo
dinja Maria Baltari por. Pillirone

SPDT sporoča udeležencem zimo- 
Vanja na Livku, da Je odhod v ne
deljo 26. tm. ob 7.30 na začetku Ul 
F. Severo. V avtobusu Je na razpo 
lago še nekaj prostih mesi (pribl 
IS). Kdor bi želel »a enodnevni iz
let na Livek, raj se čimprej vpiše v 
Tržaški knjigarni; zaključek vplsova 
nja 24. tm.

SPDT priredi ob priliki smučarskih 
tekem na Livku dne 2. Januarja 1966. 
izlet na Livek Vpisovanje v Trža
ški knjigarni do vključno 29. tm.

Za sedaj nič sredstev 
za pristanišče Portorosega

V Tržiču so z velikim nezadovolj
stvom sprejeli na znanje vest, da
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SPOROČILO KMETIJSKEGA NADZOKNIŠTVA

1,6 milijona prispevka vrtnarjem 
za nakup izbranega semena

Prošnje je treba vložiti do 31. januarja

pristanišču Portorosega niso dode
lili sredstev iz vsote 75 milijard 
lir, namenjenih za najnujnejša dela 
pri krepitvi pristanišč.

CGIL-FILP je sklicala izredno 
skupščino pristaniških delavcev, na 
kateri so sprejeli telegram« mini
strom Spagnolliju (mornarica) in 
Manciniju (javna dela), v katerih 
izražajo svoje negodovanje zaradi 
izključitve tržiškega pristanišča.

Konzul pristaniške družbe Galopin 
je skupno z občinskim svetovalcem 
Beltramijem odšel k županu Roma- 
niju ter se z njim pogovarjal o 
posledicah za pristanišče. Župan 
je obljubil svoje posredovanje.

Govori se, da bodo pristanišče 
vključili v seznam tistih, ki bodo 
v le* i 1966 deležni sredstev iz držav
nega proračuna, v katerem bo za
nje namenjenih 260 milijard Ur.

pri skupščini republike Slovenije; 
spremljali so Jih nekateri funkcio
narji občinske uprave v Novi Go
rici.

Na sestanku so se pogovorili, da 
v sporazumu med obema državama 
od meseca novembra 1964 vključi
jo tudi industrijsko sodelovanje 
med podjetji, ki delujejo na obmej
nih območjih; takšno sodelovanje 
namreč pospešujejo kratke razda
lje med partnerji.

Sprva sta delegaciji pojasnili ne
katera načelna vprašanja, ki za 
devajo interpretacijo trgovinskega 
sporazuma med obema državama 
in določila o njegovem izvajanju, 
potem pa sta si Izmenjali razne 
podatke o industrijski strukturi.

Ob tej priliki so ugotovili, da bi 
bili zelo koristni obiski operaterjev 
in tehnikov v podjetjih, ki bi prišla 
v poštev. Sklenili so nadalje sklica
ti še druge sestanke, na katerih bi 
sodelovali strokovnjaki s posamez
nih sektorjev. Končno sta se dele
gaciji sporazumeli o ustanovitvi 
dveh informacijskih pisarn, ene 
pri trgovinski zbornici v Gorici, 
druge pa pri občinski skupščini No
va Gorica, kjer bi mogli operater
jem postreči z vsemi tistimi nadrob
nostmi, potrebnimi za njihovo pra
vilno usmerjanje in obveščanje.

Rudolfa Černiča 
so pokopali

V torek popoldne ob 15.30 je bil 
v Ločniku pogreb Rudolfa Černiča, 
iz Ul. Mochetta, ki je tako tragič
no podlegel pri prometni nesreči 
preteklo nedeljo. Njegova smrt je 
globoko pretresla vse sosede, znan
ce in prijatelje, ki so ga v velikem 
številu spremili na zadnji poti. Ker 
je bil pokojnik doma z Vrha so 
prišli na pogreb tudi iz te vasi in 
iz Ronk, kjer živi brat, ki poje v 
pevskem zboru «Srečko Kosovel«. 
Zato so se udeležili pogreba tudi 
pevci tega zbora in mu zapeli v 
slovo.

OBVESTILO KMEČKE ZVEZE

Prošnje za gorivo 
za kmečke stroje

Kmečka zveza obvešča vse svoje 
člane, lastnike traktorjev in podob
nih kmetijskih strojev, da mora.io 
prijaviti direkciji UMA v Gorici 
količino goriva, ki ga bodo potre- 
bovali v prihodnjem letu. Prijava 
se napravi ob koncu tega leta in 
najkasneje do 31. marca prihod
njega leta.

Posebne obrazce in prijave izpol
njuje Kmečka zveza v Gorici, Aseo- 
lijeva ulica 1. Pred Novim letom 
bodo v ta namen obiskali predstav
niki Kmečke zveze bolj oddaljene 
kraje kot so Brda in Kras, da bi se 
s kmeti pogovorili o zgoraj omenje
ni zadevi.

Prefekt sprejel 
voščila za praznike

Prefekt dr. Princivalle je včeraj 
sprejel številne predstavnike obla
sti in kategorij, ki so mu izrekli 
voščila za božične in novoletne 
praznike. Sprejel je kvestorja dr. 
Guido s funkcionarji in oficirji PS, 
majorja Berlando, poveljnika kara- 
binjerjev, župana iz Tržiča Roma- 
nija s člani odbora, predstavnike 
krajevnega tiska in druge.

Sinoči se je v prefektumi palači 
sestal pokrajinski upravni odbor 
(GPA) pod predsedstvom prefekta 
dr. Princivalla ter obravnaval toč
ke obsežnega dnevnega reda.

Čez eno leto v Tržiču 
monieipalizacija 
avtobusne službe

Konec prihodnjega leta zapade 
triletna koncesija podjetja Bonezzi 
za vzdrževanje avtobusne službe v 
Tržiču in okolici. Takrat' bodo po 
vsej verjetnosti začeli s proučeva
njem možnosti municipalizacije *e 
službe, kot je zapisano tudi v pro
gramu levega centra. Vse do takrat 
pa se je ob "'inska uprava obvezala 
sanirati deficit ter je odredila po
dražitev vovoznic s 1. januarjem 
1966.

TEMPERATURA VČERAJ
Najvišja v Gorici 8,6 stopinje ob 

8. uri in na.jnižja 5 nad ničlo ob 
16.30; povprečna vlaga 93 od sto; 
dežja je padlo 2 mm.
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IZPRED OKRAJNEGA SODIŠČA

Bojevita žena iz Ulice Pasubio 
ni štedila s psovkami in grožnjami
Obramba jo je označila kot ^škandal vasi» - Zadevo so odložili na drugo razpravo

Kmetijsko ministrstvo Je dalo na 
razpolago gorlškemu pokrajinskemu 
nadzornlštvu za kmetijstvo 1,6 mi
lijona lir kot prispevek izbranih 
semen za povrtnino.

Tak prispevek bodo lahko dobi
li obdelovalci in spolovinarji, ki se 
bavijo s pridelovanjem vrtnih pri
delkov za prodajo na trgu. Zato 
so izključeni prosilci, ki imajo sa
mo vrtove za družinske potrebe.

Prizadeti naj vložijo prošnjo pri 
pokrajinskem kmetijskem nadzor- 
ništvu do 31. januarja 1966; proš
nja mora biti spisana na posebnem 
obrazcu in do 26. februarja 1966 
bodo morali poslati tudi račun za 
kupljeno seme.

Prispevke bodo dajali za nakup 
semena za paradižnike, solato, cve
tačo, fižol, grah in za špinačo. Za 
vsako vrsto se lahko nabavi po dve 
različni kakovosti semena. Višina 
prispevka je odvisna od števila 
prošenj, ki bodo vložene, vendar 
ne sme biti večji od po 5.000 lir 
za vsak nakup odnosno do največ 
50 od sto potrošene vsote. Za spo
lovinarje velja ta odtnera do polo
vice, se pravi da znaša najvišji pri
spevek 2.500 lir. Pri dodeljevanju 
prispevka ne bodo upoštevali naku
pov posameznikov izpod 5.000 lir.

Potrebni obrazci se dobijo pri 
kmetijskem nadzorništvu v Gorici, 
pri trgovcih s semenjem ln pri 
podružnici v Ronkah.

je določil, da bo poleg Candussija 
tudi Bon član deželnega odbora 
stranke. Nato so proučili izid zad
njega pokrajinskega kongresa z 
ozirom na socialistično združitev 
in nadaljnje utrjevanje politike le
vega centra.

Agostino Candussi 
pokrajinski tajnik PSDI

Na sedežu PSDI v Gorici se je 
sestal pokrajinski izvršni odbor, iz
voljen na XV. pokrajinskem kon
gresu 12. decembra v Tržiču. Izvo
lili so novi izvršni odbor, ki mu 
načeluje politični tajnik Agostino 
Candussi, njegov namestnik je El- 
dere Bon, upravni' tajnik Sergio 
Rovis, organizacijski tajnik De Ben 
Mario, referent za krajevne ustano. 
ve Giorgio Dellago, Izvršni odbor

OPOZORILO
Loterijske igralnice bodo odprte 

še danes do 18.30; žrebanje bo v 
petek 24. decembra.

Trije ranjeni
pri dveh trčenjih vozil

Prejšnji večer ob 21.30 se je pri
petila v Ul. LunghTsonzo Argenti
na, v bližini hiše št. 91 prometna 
nesreča, pri kateri sta bila ranje
na vespist in mopedist. Oba so z 
avtom Zelenega križa odpeljali v 
goriško civilno bolnišnico, kjer so 
ju pridržali na zdravljenju s pro
gnozo okrevanja v 15 dneh.

Ob tisti uri se Je peljal s svojo 
vespo 43-letni Gaetano Nicolausig 
doma iz Gradiške z dela v Safog 
v smeri proti mostu čez Sočo. Iz 
nasprotne strani se je pripeljal na 
mopedu Giorgio Bulfon iz Ul. Pia
ve 10. Oba vozača sta prepozno 
opazila drug drugega in trčila ter 
padla. V bolnišnici so jima ugoto
vili številne poškodbe po obrazu 
in telesu ter ju pridržali, kot re
čeno, za 15 dni na zdravljenju.

Zapisnik o nesreči je napravila 
cestna policija iz Gorice, ki je ugo
tovila precejšnjo škodo na obeh 
vozilih.

Dve uri prej pa Je na križišču 
ulic Vittorio Veneto, Della Bona in 
Baiamonti avtomobilist Carlo Obiz. 
zi iz Ul. Della Pergola 9, ki je pri
hajal z avtom volkswagen iz Ul. 
Della Bona na križišče prav v tre
nutku, ko je privozil po Ul. Vitto
rio Veneto na vespi 43-letni Karlo 
Kovic iz Ul. Leoni 54. Avtomobilist 
Je vespista podrl. Z avtom Zelene
ga križa so Kovica odpeljali v ci
vilno bolnišnico.

Včeraj je bila pred goriškim o- 
krajnim sodiščem vrsta razprav, 
pri katerih je bila glavna osebnost 
41-letna Rosa Capasso por. Monti- 
co iz Ul. Pasubio št. 14 Vse razpra
ve, štiri po številu, so bile med 
seboj povezane in v vseh je nasto
pala ta žena, bodisi kot toženka 
ali tožiteljica in cela vrsta sosed 
je pričala proti njej ter Jo prika
zala kot «škandal vasi«, kot se Je 
v svojem zagovoru izrazil tudi bra
nilec obtoženega 28-letnega Luigia 
Selve, ki je pred časom stanoval 
v isti hiši.

Selvo Je tožila Capasso, ki je po 
rodu iz pokrajine Caserte in se o 
njej ne more reči, da bi bila v do
brih odnosih s sosedi. V obtožnici 
je rečeno, da ji Je Selva avgusta 
meseca lani »grozil s smrtjo«. Sod
nik dr. Balani je najprej zaslišal 
obtoženca, ki je odločno zanikal, 
da bi ji grozil, pač pa ji Je samo 
prepovedal, da bi njegovo mlado 
ženo zmerjala s prostaškimi izrazi, 
kakor so tudi priče potrdile. Te so 
dodale, da ni on grozil njej, ampak 
Capasso njemu. Ker je obtoženka 
nekoliko popravila svojo obtožbo 
češ, da ni prav gotova če ji je on 
grozil so obtoženca oprostili ker ni 
zakrivil obtoženega dejanja. Branil 
ga Je odv. Mayo.

Pri drugi razpravi pa je sedela 
na zatožni klopi Rosa Capasso. 
Proti njej Je vložil tožbo Antonio 
Lauritti, ki stanuje pravtako v hi
ši št. 4 v Ul. Pasubio. V obtožnici

je navedeno, da mu Je obtoženka 
spomladi letos večkrat pomazala z 
nesnago vhodna vrata v stanova
nje in hodnik pred njimi, dalje da 
ga je žalila in psovala ter grozila, 
da bo napravila škandal pred po
što, kjer Je Lauritti zaposlen ter 
da mu je grozila.

Sodnik Je zaslišal vrsto prič, ki 
so prikazale obtoženko kot slabo 
sosedo, ki Je z vsemi v sporu ln 
prostaško zmerja zlasti žene in de
kleta posebno kadar je vinjena. O 
njej je bilo govora tudi lani, ko je 
šlo v Isti hiši za sramotilna pisma, 
ki naj bi jih tako Capurso kot dru
gi hišni stanovalci dobili v svojih 
poštnih nabiralnikih v veži hiše.

Razpravo so morali enkrat celo 
prekiniti za eno uro, ter se je 7a- 
vlekla precej čez 13. uro. Vendar 
se vkljub temu ni zaključila, ker se 
je njen branilec odv. Pascoli po
čutil slabo in dosegel, da Je sodnik 
zadevo odložil na novo razpravo. V 
drugih dveh razpravah, kjer so bile 
zapletene še druge sosede, pa so se 
dogovorili ln tožbo ustavili.

Razpravi je prisostvovalo precej 
občinstva, med katerimi so prevla
dovale žene, stanovalke Iste hiše v 
Ul. Pasubio ln v soseščini, živahno 
so komentirale potek dogodkov in 
pri tem je padla marsikatera opaz
ka na račun obtoženke, ki očlvidno 
ni držala Jezika za zobmi in kadar 
je prišlo na hodniku omenjene hi
še do prerekanj, kar se je lani ln 
letos večkrat dogajalo. Je bila ved

no tudi ona zraven. Povedale s 
tudi, da se Je Selva preselil drugar 
prav zaradi ljubega miru.
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V NEDELJO V TURJAKU

Proslava 21-letnice ustanovitve 
brigade «FrateIIi Fontanot»

Pozdravni nagovor partizanskih poveljnikov in župana
V Turjaku so v nedeljo prosla

vil 21. obletnico ustanovitve parti
zanske brigade «Fratelli Fonta- 
not«. Ob tej priliki so se v dvorani 
ENAL zbrali družinski člani 150 
padlih borcev brigade, številno ob- 
činst i ter predstavniki oblasti. Po
leg predstavnika prefekture so bi
li poslanci Llzzero in Franco, žu
pani tržiškega območja, zastopstvo 
Zven borcev iz Nove Gorice, parti- 
zansl : poveljniki Fantini, Fadovan, 
Poletto, Piccardi, Tomasi, Orfei.

Pozdravne nagovore so imeli po
krajinski tajnik ANPI Morsolin, 
poslanec Franco, župan Turjaka Co- 
solo. Poletto in Lizzero.

Poletto je dejal, da predstavlja 
ustanovitev slavne brigade Fonta- 
not odgovor Italijanov na nemške 
zahteve po ustanovitvi «nemškega 
primorja« na območju naše dežele. 
Lizzero pa je poudaril, da so par
tizanske brigade sestavljali pretež
no delavci iz Tržiča in drugih in-

dustri^kih krajev naše dežele. V 
partizanskih formacijah naše deže
le je bilo 17.0000 borcev, ki so se
stavljali 8 divizij, 32 brigad; padlo 
je skupno 3.500 partizanov.

«Vse to predstavlja takšen zaklad 
— Je dejal Lizzero — da mora po
stati sedanja Italija 1 drugačna, kot 
je, demokratične j ša in svobodnejša 
ter aktivnejša v borbi za mir.«

Bivši poveljnik divizije Garibaldi 
Natisone Fantini je nato prebral 
priznanico svojcem padlih, ki se 
začenja z naslednjimi besedami:

«Kdor reče Fontanot, reče po
gum...« V tej priznanicl Je poudar
jeno, da Je bila brigada ustanovlje
na v najhujši zimi v Sloveniji, da 
ima za seboj nešteto hudih borb. 
Slovenske in italijanske partizan
ske formacije — nadaljuje priznani- 
ca — so ustvarile trdno osnovno za 
medsebojno spoštovanje narodov 
Italije in Jugoslavije.

Iz goriške bolnišnice
Včeraj popoldne' nekaj po 13. uri 

se je ponesrečil na delu v Stever- 
janu 28-letm Jožef Colja iz Gra- 
diškute št. 1, ko je razkladal ope
ko s tovornjaka. Odpeljali so ga v 
civilno bolnišnico, kjer so mu nu
dili pomoč za rano na ustnici. O- 
zdravel bo v 7 dneh. Colja je zidar 
pri podjetju Zoff iz Kaprive, ki 
ima svoje delovišče v števerjanu.

Zjutraj ob 8.15 pa so z avtom 
Zelenega križa pripeljali v bolniš
nico 68-letno Marijo Saksida iz 
Drevoreda Virgilio 4, ki jo je do
mači pes ugriznil v desno podla
ket, ko ga je hotela privezati. Nu
dili so ji prvo pomoč. Okrevala 
bo v 7 dneh.

«Briški grič» - Števerjan
priredi v nedeljo, 26. decembra 
ob 14.30 v gostilni Dvor

tekmovanje

v briskoli
Prva nagrada 130 kg težak 

prašič
Druga nagrada 10 kg težka 

gnjat
Sledi še več drugih nagrad

BIFE’, PRISTNA VINA, ’ 
DOMAČ KRUH in 
ČEVAPČIČI.

PROSTOR BO OGREVAN

Vabljeni !

Gorica
CORSO. 17.00: «Jef Gnrdon spae- 

ca tutto«. E. Constantlne ln P. 
Viterbo; francoski črno-bell film.

VERDI 16.30: »Patto a tre«, Frank 
Sinatra, Deborah Kerr: ameriški 
kinemaskopski film v barvah.

MODERNISSIMO. 16., 22.30: «Ma~
de in Italy», Alberto Sordi, Ca- 
therine Spaak, Valter Chiari, ita
lijanski barvni film.

VITTORIA. 17.15: »Pipo, Pluto in 
Paperino, allegri masnadieri«, 
Walt Disneyjeva barvna risanka.

CENTRALE. 17.00: »Agente SO 3 — 
Operazione Atlantide«, J. Ericson 
in C. Rock. Barvni kinemaskop
ski film.

DEŽURNA LEKARNA
Danes ves dan in ponoči je 

prta v Gorici lekarna D’UDINE 
Ul. Rabatta št. 18, tel. 21-24.



PRIMORSKI DNEVNIK — 6 — 23. decembra 1965

ATLCTIKA

Kirszensteinova
svet. rekorderka 
na 100 in 200 m

atletinja leta
MOSKVA, 22. — Na podlagi re

ferenduma, ki ga je organiziral 
TASS ob udeležbi športnih novi
narjev 14 tujih agencij, so pro
glasili svetovno rekorderko v teku 
na 100 in 200 m Poljakinjo Ireno 
Kirszenstein za najboljšo atletinjo 
leta.

* • •

BUDIMPEŠTA, 22. — Madžarska 
tiskovna agencija MTI je izvedla 
anketo med tujimi agencijami za 
ugotovitev atleta leta. Ta naslov je 
pripadel Avstralcu Ronu Clarku.

Na pnnedrljskem rednem občnem zboru športnega združenja Bora 
so izvolili novi odbor, ki ga sestavljajo (od leve proti desni): sede — 
Kalan Odo (podpredsednik), Košuta Dušan (predsednik), Kriščak 
Nadja (zaplsničarka), Cesar Vojko (odbornik); stoje — Tavčar Milan 
(tajnik), Križman Bruno (blagajnik), Dougan Anton (gospodar), San

cin Stojan (odbornik)

KOŠARKA MOŠKA A LIGA

Nova zmaga 
Simmenthala

Košarkarski šport je izkoriščajoč reklamno tehniko, ki so jo že 
dolgo preizkusili na nogometnem področju, letos pridobil ogromno števi
lo novih ljubiteljev. Vendar vse kaže, da se je košarka poleg pozi
tivnih navzela tudi negativnih pojavov. Tako se je že pojavil primer 
zamenjave trenerja, kateremu so 
naprtili krivdo za spodrsljaje in
neuspehe. Zgled je dal Ignis, ki je 
razrešila vodjo Nestija in poverila 
vodstvo ekipe dvema igralcema. Ne
sti, dolgoletni igralec kluba, je le
tos prvič zamenjal svojo vlogo igral
ca s trenersko. Stopil je na mesto 
znanega košarkarskega strokovnja
ka Tarcuzzija, ker je povzročil, po 
mnenju voditeljev kluba, poraz
finalnem srečanju preteklega pr-

....... .................................... ....................................... .........."■■'■umu...... ............................. miiimiiiii....... .......... ....... ..n,................................................. ............................................................................

6. REDNI OBČNI ZBOR ŠPORTNEGA ZDRUŽENJA BORA

Predsednik: Z zadovoljstvom ugotavljamo 
ustreznejše vrednotenje telesne vzgoje

Zasluga Bora, da je v STEDO zedinil mladino različnih nazorov
V ponedeljek Je bil na stadionu «Prvi maj» 6. redni obč

ni zbor športnega združenja Bor, kateremu so kot gostje pri- 
gostvovali tudi predstavniki raznih zvez in društev ter trije 
izvoljeni slovenski svetovalci. Danes objavljamo govor pred
sednika Bora Dušana Košuta, kateremu je bilo mesto z no
vimi volitvami potrjeno.

Naš letošnji občni zbor sovpada 
v razne proslave, ki so jih v teku 
leta imela zamejska slovenska dru
štva v počastitev spomina vseh ti
stih, ki so s trpljenjem in smrtjo 
plačali davke težko priborjeni svo
bodi Mislim, da skoraj ni sloven
ske primorske družine, ki ne bi bi
la direktno ali indirektno prizade
ta. Pred kratkim je preminil še 
naš dragi prijatelj Zorko Jelinčič. 
Zato, še preden začnemo z našim 
rednim delom, predlagam, da z eno
minutnim molkom počastimo nje
gov spomin.

K vencu našega obstoja dodaja
mo še leto solidne aktivnosti in 
uspešnih nastopov. Razrast našega 
združenja Je zajela skoro vso našo 
mladino v mestu in na podeželju. 
Ustanovila so se nova društva, ka
terima skuša Bor, v okviru svojih 
možnosti, vsestransko pomagati. 
Cilj našega združenja pa je, da bi 
se vsa naša mladina, ali vsaj tista, 
ki je telesno sposobna, aktivno an
gažirala za nego telesne kulture v 
okviru društev, ki so ji najbližja. 
Vendar to ni edini cilj, ki ga za
sledujemo. Olika in odnos do so- 
tovariša in sočloveka mora biti bo
rovcu in ostalim športnikom sestav
ni del njegove osebnosti. Nič ne po
maga, če Je dober atlet, pa je ne
olikan. Takega bo Bor skušal spra
viti na pravo pot, ali če to ne bi 
zadostovalo, ga bo izločil iz svojih 
vrst. Takih primerov je sicer pri 
nas zelo malo, vendar sl moramo 
zadati nalogo, da bomo v bodoč
nosti veliko polagali tudi na sploš
no vzgojo, še nekaj o šoli. Večji 
del naših atletov študira in v glav
nem z dobrim uspehom. To Je pred
pogoj za aktivno delovanje v Boru. 
Zato lahko staršem povemo, da ni
smo brezbrižni pri razvoju naše 
mladine, bodisi v šoli ali na delu. 
Skrbno zasledujemo in pazimo, da 
z izgovorom športnega udejstvova
nja ne bi zanemarjali eno ali dru
go. Za take primere smo se raje s 
težkim srcem odrekli nastopu atle
ta in svetovali naj bi začasno opu
stil tudi treninge. Vendar Je naša 
naloga, da prikažemo vsem, da je 
telesna kultura odločilen činitelj 
pri utrjevanju zdravja naše mladi
ne in nepogrešljiva pomoč pri nje
nem pravilnem telesnem in dušev-' 
nem razvoju.

Z zadovoljstvom ugotavljamo še 
dejstvo, da je s strani naših vid
nejših predstavnikov in ljudi v 
naših vidnejših predstavnikov in 
ljudi v splošnem nedvomno nastalo 
spremenjeno, ustreznejše vrednote
nje telesne vzgoje kot pomembne
ga činitelja v življenju sodobnega

človeka. To posebno v zadnjem ča
su. Smo pa daleč od tega, da bi bili 
lahko popolnoma zadovoljni z od
pravljanjem stare miselnosti. V na
prej moramo biti pripravljeni se 
spoprijemati s takimi napačnimi 
in nazadnjaškimi pogledi.

če ravno nimamo merodajne 
kompetence, vendar je naša dolž
nost, da se dotaknemo vprašanja 
telesne vzgoje v naših šolah, to je 
tam, kjer se črpa osnova za na
daljnji razvoj, šolska telesna vzgo 
ja lahko predvsem izboljša zdrav
stveno stanje in razvitost mladine 
nasploh, odpravlja telesne okvare 
itd. Kljub vsemu temu, del učitelj 
stva In profesorjev zanemarja ob
vezni učni program telesne vzgo
je ali sploh ga ne izvaja. Ali ni 
to skrajno neodgovorno in škodlji
vo? Tretjina naše mladine ima 
manjše ali večje telesne okvare, 
ki se z leti stopnjujejo, ki pa bi jih 
z vztrajnimi in doslednimi vajami 
lahko vsaj delno odpravili, Mi ve
mo tudi, da primanjkuje primer
nih prostorov, vendar bi se dalo 
z dobro voljo marsikaj nadoknadi
ti. Zato naše profesorje in učite
lje prosimo, naj ne zanemarjajo 
področja, od katerega je marsikdaj 
odvisno zdravje naših otrok.

Sedaj pa kratek pregled našega 
dela in naših potreb. Iz poročil, ki 
bodo sledila, vam bo športna de
javnost bolj podrobno orisana. Z 
zadovoljstvom ugotavljamo, da so 
naši fantje in dekleta dostojno in 
častno zastopali barve našega Bo
ra, tako v Trstu kot drugje. Imeli 
so obilne uspehe in povsod so bili 
deležni spoštovanja s strani naših 
tekmecev in publike. Med vidnej
šimi uspehi je tudi doseženo ita
lijansko prvenstvo v namiznem te
nisu III. kategorije po zaslugi naše
ga člana Edija Košuta, ki mu v 
imenu odbora izrekam javno za
hvalo.

Marsikaj bi še dosegli, če nas ne 
bi trli finančni problemi in pro
blemi vadbenih prostorov. Mislim, 
da ne bo odveč, če še enkrat pono
vimo, da moramo na en ali drug 
način rešiti vsaj delno ta vpra
šanja. Zato kličemo na pomoč vso 
našo javnost, da bi nam, v okviru 
možnosti, pomagala. Iz vseh kra
jev dobivamo razna priznanja za 
naš trud, za uspehe naše mladine, 
za splošni razvoj našega delovanja. 
Vendar moramo javno in iskreno 
povedati, da moralna priznanja, če
ravno dragocena, nam ne zado
stujejo več. Zato bo naloga novega 
odbora, da poišče konkretne vire 
novih finančnih prispevkov in ma
terialne pomoči. Med drugim ima

mo v načrtu za prihodnje leto de
liti članstvo v častno, podporno in 
redno. Tudi problem gradnje nove 
prepotrebne telovadnice čaka na 
nujno rešitev. V tej smeri so bili 
napravljeni prvi potrebni koraki 
in upamo, da se bomo konkretno 
lotili dela v teku prihodnjega leta. 
Tudi CONI nam je obljubil izdatno 
pomoč.

Zaradi časovnih razmer nismo 
še utegnili ustanoviti nove zveze 
zamejskih slovenskih športnih dru
štev. Pripravljalni odbor pa ima 
že predhodno privoljenje vstopa 
skoraj vseh slovenskih športnih dru
štev v zamejstvu. Ustanovitev te 
zveze bo nadaljnji korak k utrditvi 
vseh društev in velik pripomoček 
k nadaljnjemu sistematičnemu raz
voju in medsebojnemu sodelovanju.

Množični, kakovostni in uspešni 
nastop naše mladine pri minulem 
športnem tednu, Je jasno pokazal, 
da moramo organizacijske oblike 
našega dela prilagoditi novemu po
spešenemu razvoju. Približno tisoč 
fantov in deklet je tekmovalo na 
našem športnem tednu. Marsikate
ro športno društvo v Trstu in Ita

liji ni v stanju kaj podobnega na
praviti, pa čeprav razpolaga z dru
gačnimi sredstvi kot mi. Vsa naša 
javnost pa nam je dala očitno pri
znanje in prvič bolj aktivno pri
sostvovala tekmam. Tudi skoraj vsi 
naši predstavniki so nas počastili 
s prisotnostjo in s tem dokazali, da 
so minili časi nekakšne izolacije 
naše mladine in njenega dela.

Ob zaključku tega poročila želim 
še prav posebno poudariti uspelo 
in veličastno manifestacijo Spomin
skega teka dvajsetletnice osvobo
ditve. Naša zamejska mladina je to
krat pokazala strnjeno složnost pri 
počastitvi naših herojev. Pokazala 
je tudi, da ne bo nikoli pozabila 
na trpljenje svojih prednikov in 
da se bo dosledno borila za mir in 
v miru za pravice svojega naroda, 
kot enakovrednega in enakopravne
ga. Našemu Boru gre čast, da je 
uspel zediniti ljudi različnih poli
tičnih nazorov in upamo, da bomo 
tudi v našem bodočem delovanju 
deležni prav take nepristranske in 
vsestranske pomoči vseh naših 
manjšinskih ustanov, organizacij in 
javnosti.

venstva in tako onemogočil, da bi 
Ignis ponovno osvojil državni na
slov.

Zdaj so odslovili tudi Nestija, 
brez zahvale, češ da je edini krivec 
dveh zadnjih negativnih nastopov. 
Kot se dogaja na nogometnih igri
ščih, ko privede skoro vsaka zame
njava trenerja vsaj v prvi tekmi 
do zmage, je tudi Ignis zabeležil 
v tem kolu visoko in bleščečo zma
go. Kljub temu rezultatu pa ne za 
upamo v sposobnosti novih tehnič
nih voditeljev. Pesaro je prešibko 
moštvo, da nam bi lahko služilo 
kot test za nova trenerja.

Deveto kolo košarkarskega prven
stva nam je nudilo veselo presene
čenje: nekdanja Vlrtus, sedaj Can- 
dy, si je šla po točke na utrjeno 
igrišče All’Onesta. Zmagala je v 
velikem slogu in se tako ponovno 
in polnopravno vključila v malo šte
vilo kandidatov za končno zmago.

Tudi padovski Petrarca je zabele
žil visokodoneči uspeh na tujem.

Nikoličevl atleti so s to zmago ob
držali stik z močnejšimi peterkami 
in so doslej edino novo ime, ki se 
kosa z dobro znano trojico velikih.

Oransoda. ekipa šampionov ki 
nas je že tolikokrat razočarala, je 
v tem kolu nadaljevala svojo rako
vo pot. Vse kaže, da je bila zmaga 
nad Ignisom le osamljena lastovka 
in je bila pretežno sad moralne 
pobitosti vareške peterke po doma
čem porazu s Simmenthalom.

Djurlčev Reyer je brez posebnega 
truda pridobil še dve točki z uspe
hom nad neapeljsko Partenope, ki 
bo morala izkoristiti vsa srečanja 
s šibkejšimi ekipami na domačem 
polju, če hoče imeti vsaj trohico 
upanja do obstanka v tej ligi.

Sodeč po rezultatih zadnjih kol 
so se šibkejše peterke otresle strahu 
pred močnejšimi ekipami. Dokaz 
je tesna zmaga Simmenthala v Ri
mu, kjer je bila Stella Azzurra sko
zi in skozi enakovreden tekmec.

Italijanski prvaki se lahko izgo
vorijo, da je bilo to po krivdi ne
sreče, ki je že ob samem začetku 
prisilila pivota Thorena z igrišča. 
Vendar bi morala ekipa kot je 
Simmenthal tudi v takih okolišči
nah odpraviti z večjo lahkoto in z 
večjim naskokom tako šibkega na
sprotnika.

NAMIZNI TCNIS

Nabrežinci 
premagali 
Barkovlje 5:4
V nedeljo sta se v Barkovljah 

spopadli namiznoteniški ekipi P.d. 
Barkovlje in P.d. I. Gruden iz Na
brežine. Srečanje je bilo nezanimi
vo in obe ekipi sta razočarali, še 
najboljše se je izkazal domačin 
ščuka, kateremu je z malo sreče 
uspelo osvojiti vse tri tekme. Dru
ga dva Barkovljana, Gregorič in 
Furlan pa sta popolnoma podlegla 
gostom; Gregorič je premagal le 
neizkušenega novinca Cattonarja, 
Furlan pa je vse tri tekme izgubil.

Med gosti je najbolj presenetil 
mladi Cattonar. Sicer iz njegovih 
rezultatov tega ni moč sklepati, 
vendar pa je bila njegova igra teh
nično precej dovršena in kaže, da 
se bo razvil v dobrega igralca. 
Končno je potrebno še pripomniti, 
da je Radovič izgubil tekmo s šču
ko zato, ker je v začetku nasprot
nika podcenjeval, v tretjem setu 
pa si je zaradi živčnosti zapravil 
nekaj dragocenih točk. Vsem tek
movalcem, tako domačim kot go
stom, pa se pozna pomanjkanje 
treninga.

Tehnični izidi 
Cattonar — Gregorič 0:2 

(19:21, 16:21)
Radovič — Furlan 2:0 

(21:13, 21:8)
Cavo — ščuka 0:2 

(11:21, 11:21)
Radovič — Gregorič 2:0 

(21:12, 21:14)
Cattonar — ščuka 0:2 

(5:21, 12:21)
Cavo — Furlan 2:0 

(21:9, 21:15)
Radovič — ščuka 1:2 

(16:21, 21:13, 19:21)
Cavo — Gregorič 2:0 

(21:18, 21:16)
Cattonar — Furlan 2:0 

(21:14, 21:8)
Končni rezultat 
P. d. Igo Gruden 5
P. d. Barkovlje 4

NOSOMET ITALIJANSKA B LICA

Enajsterice z juga resno 
ogrožajo tekmece s severa
Sivori, Suarez, Rivera so imena, ki se redno vsak ponedeljek 

ponavljajo v barih, na cestah, v šoli, povsod. Milan je izgubil! Napoli 
zmagal. Skratka, vsak otrok vam lahko zdrdra na pamet lestvico A 
lige in vam točno pove postave vseh važnejših enajstoric.

Nihče ali le nekateri zainteresi-

ITALIJANSKI POKAL

I. PATRtZIO
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VARESE, 22. — V tekmi osmine 
finala za letošnji italijanski nogo
metni pokal je Lanerossi premagal 
Varese po podaljških 1:0 (0:0, 0:0). 
Gol je v 14’ prvega podaljška do
segel Vinicio.

PREJŠNJO NEDELJO V NABREŽINI

Pol ducata golov 
napadalcev Vesne

v
Žrtev Križanov je bila proseška Libertas

Prejšnjo nedeljo je kriška Vesna stopila na igrišče proti proseški 
Libertas s popolno postavo. Rezultat ni izostal in Križani so z zavi
danja vredno igro gladko odpravili tekmece, že takoj po začetnem 
žvižgu je napad Vesne prodrl v ka
zenski prostor nasprotnikov, kate-
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rih obramba se ni pustila prese
netiti. Kasneje je igra potekala po 
središču in Libertas je skušala več
krat, vedno brez uspeha, nevarno 
ogrožati budne kriške branilce. Če
prav so Križani prevladovali, nika
kor niso mogli priti do gola. Koz
lovič je celo z ugodnega položaja 
dvakrat zgrešil cilj, v 22’ pa se je 
Renerju vendarle posrečilo spraviti 
prvo žogo v mrežo tekmecev. Osem 
minut kasneje drugi zgoditek: Ger
mani je z efektnim strelom izvedel 
kot, žoga se je odbila od prečke 
do Dina Husuja, ki jo je brez okle
vanja usmeril v mrežo. Niso minile 
tri minute, ko je Germani ponovno 
iz kota predložil žogo Sulčiču, ki 
je brez težave povečal rezultat. Če
prav zadovoljni s potekom tekme, 
Križani niso popustili in v 40' je

Kozlovič spravil četrto žogo na 
varno.

Tudi drugi del igre je potekal v 
znamenju premoči Križanov, ki so 
v 2’ z Renerjem dosegli peti gol 
dneva. Igralci Vesne so začeli bolj 
umerjeno igrati in dovolili nasprot
nikom, da so se bolj razživeli. Ti 
so izrabili nesporazum obrambe, da 
so prišli do častnega gola. Hladna 
prha je spodbudila Križane, ki so 
ponovno oblegali vrata tekmecev in 
dve minuti kasneje je Rener podal 
žogo Husuju, ki jo je prepustil Ko
šuti Renatu. Ta ni okleval in šesta 
žoga je končala v mreži sicer bud
nega vratarja Libertasa. Proseško 
moštvo pa se ni predalo in prav 
na koncu tekme je imel vratar Kri
žanov Cah polne roke dela in je 
s tremi akrobatskimi posegi rešil 
mrežo.

25. IN 26. T.M. V VIDMU

Olimpija in Slavija 
na košarkarskem turnirju

Od domačih peterk bosta nasto
pili Snaidero in Virtus Moretti

V prihodnjih dneh in sicer 25. in 26. t. m. bo v videmski šport
ni palači mednarodni košarkarski tumir za pokal «Birra Moretti)). 
Turnirja se bosta udeležili tudi ljubljanska Olimpija in praška Sla
vija, ki se ponaša z naslovom prvaka CSSR. Poleg teh dveh bosta
nastopili obe domači peterki, in si- ------------------
cer AP Snaidero, ki nastopa v Ita
lijanski B ligi in pa SC Virtus Mo
retti, ki igra v moški C ligi.

Jasno je, da se bosta obe tuji 
peterki potegovali za prvo mesto. 
Obe ekipi bosta predstavili kar se
dem igralcev, ki so že oblekli dres 
državnih reprezentantov. Naj ome
nimo, da bomo videli v vrstah O- 
limpije Iva Daneua, ki je 81-krat 
predstavljal Jugoslavijo, v vrstah 
praške Slavije pa bo znani Jiri 
Sastny, ki je bil 67-krat v državni 
reprezentanci Češkoslovaške.

Otvoritev turnirja bo 25. t. m ob 
16.50, deset minut kasneje pa se 
bosta v prvem dvoboju spoprijela 
Slavija in Snaidero. Ob 18.30 bo 
druga tekma med ljubljansko O- 
limpijo in peterko Virtusa Moretti. 
Dan kasneje bo ob 17. uri finale 
za tretje mesto med poraženci pr
vega dne, ob 18.30 pa bo finale 
za prvo mesto prav gotovo med O- 
limpijo in Slavijo.

Da bi privabili čim več ljubite
ljev te panoge, so organizatorji 
sklenili uvesti zelo nizko vstopnino.

rani sledijo B ligi, ki je nedvomno 
tehnično slabša od prve lige, a 
prav tako zanimiva in polna pre
senečenj. Tudi B liga ima svoje 
zvezde, ki gotovo ne dosežejo sla
ve kakega Sivorija, vseeno pa mno
go pomenijo za italijanski nogo
met. Bui (Catanzaro), Di Giaco- 
mo (Mantova), Žigoni (Genoa) so 
namreč tako nadarjeni igralci, da 
bi lahko brez težav nastopali v 
vsaki ekipi iz višje lige. In zato 
je' vredno, da se spomnimo tudi 
njih.

B liga se je začela z izrednim 
sprintom mantovanskega moštva. 
Di Giacomo in drugi so od nede
lje do nedelje pobirali točke do
ma in na tujih tleh. Temu izred
nemu vzponu ostale ekipe niso 
bile kos, čeprav je bila konku
renca izredno bojevita, in leader 
lestvice je za vrsto nedelj ostal 
Mantova.

V tem uvodnem delu je pred
vsem razočarala Genoa, kljub te
mu da ekipo vodi izredno nadar
jeni in izkušeni Gipo Viani, ki je 
letos zapustil vodstvo Milana. Mo
štvo je naletele na veliko težav 
in ne samo iz tehničnega vidika. 
Nekateri igralci so se namreč sprli 
s tehničnim vodstvom Genoe in 
med njimi je tudi odlični Zaglio, 
ki še sedaj ne nastopa. Njegova 
odsotnost je bistvene važnosti, kaj
ti Zaglio je glavni steber obram
be v ligurskem moštvu. Precej 
zmede je tudi v napadu, kjer se 
odlikuje le tehnični Žigoni.

Tudi v drugi izpadli enajstorici 
iz A lige Messini položaj ni prav 
nič razveseljiv. Sicilijansko moštvo 
je doživljalo vrsto neuspehov pred
vsem na tujih tleh, medtem ko ni 
doma izgubilo nobene tekme.

Deseto kolo: lestvica je še do
bila svojo obliko.

Nepričakovano so se v tem u- 
vodnem delu turnirja uveljavile e- 
najsterice iz južne Italije Catanza
ro, Potenza, Reggina, Palermo.

Pravo presenečenje gotovo pred
stavlja Catanzaro. Največ zaslug, 
da se je moštvo iz Kalabrije vzpe
lo tako visoko na lestvici, nosi 
srednji napadalec Bui, ki je tudi 
najboljši strelec B lige. Igralec je 
namreč na mnogih tekmah prido
bil svojemu moštvu obe točki s 
svojimi odločilnimi goli. Tudi v 
direktnem srečanju z Mantovo 
je srednji napadalec Bui dosegel 
edini gol tekme in je s tem nudil 
lastnemu moštvu najdragocenejšo 
zmago.

Delno nas je tudi presenetila 
uvrstitev Potenze, čeprav je eki
pa že na lanskem turnirju, pred
vsem po zaslugi mladega Bercelli- 
na II., solidno zaigrala. Letos pa 
je Bercelllno II. odpotoval k Juven- 
tušu in navijači iz Potenze so že 
obupali nad možnostmi lastne ekipe. 
Drugačnega mnenja pa je bil tre
ner Lucchi, ki je znal z resno pri
pravo in veliko dobre volje privesti 
ekipo do sijajnih zmag.

Tudi Reggina in Palermo znata 
zaigrati prav dobro, kar nam doka
zuje njun soliden položaj na lestvi
ci. Dobro se Je obnesla tudi Reggi- 
na, saj je še prejšnjo sezono Mae- 
strellijeva ekipa nastopala v C ligi.

Za končno zmago prideta v po
štev še dve ekipi: Venezla in Lec- 
co. Beneško moštvo brez pretres- 
ljajev napreduje po svoji poti. Do
ma ne izgublja tekem, na tujih tleh 
pa marsikateri enajstorici odščipne 
eno ali celo obe.

Isto velja tudi za Lecco, ki je 
lani le za las Izgubil priložnost za 
napredovanje v višjo ligo. Levo kri
lo Clerlci je še vedno steber mo
štva Njegovi hitri prodori sprav
ljajo v težave še tako dobre obram
be.

Popolnoma pa je razočarala Mon- 
tanarijeva ekipa iz Padove. Bivši 
trener Triestlne še vedno zaman 
išče poti, ki bi pomagala moštvu 
iz sedanjega težkega položaja.

Novara, Livorno, Reggiana, Ve
rona, Monza in Alessandria pa so 
enajstorice, ki igrajo na tem tur
nirju brez velikih nad. Kljub temu 
pa so vse te ekipe zelo borbene na 
lastnih igriščih in zato nevarne. O 
tem se je lahko prepričal kvotira- 
ni Potenza, ki je gostoval v Novarl

in izgubil z visokim rezultatom 3:0. 
Slabše pa so se v tem uvodnem de
lu odrezale poleg Padove še Pro 
Patrla, Plsa, Modena in Trani.

Izmed teh enajsteric nas prese
neča zelo slaba uvrstitev Modene, 
ki je lansko sezono prav dobro 
igrala. Letos pa Remondinijevi eki
pi ne gre od rok, kljub temu, da 
ima trener na razpolago odlične 
igralce kot sta Argentinec Merighi 
(leva zveza) in Conti (levo krilo).

b. 1.

h ameriška astronavtika 
res prehitela sovjetsko?

(Nadaljevanje s 3. strani)

vjetskih raket, s katerimi so 
izstrelili svoje kabine vrste 
«Vzhod». Toda povsem logično je 
pričakovati, da tudi SZ izdeluje 
še močnejše rakete. Prav tako 
logično bi bilo pričakovati, da 
bi njihova super-raketa ne bila 
šibkejša od ameriškega ((Sa
turna.« Tega mnenja so tudi 
nekateri ameriški strokovnjaki.

Se ena ugotovitev: Sovjetski 
strokovnjaki so že večkrat po
skusili »mehki pristanek« na Lu
ni. Tudi zadnji poskus je »delno 
odpovedal«. Toda kako, zakaj? 
Točnega odgovora na to vpra
šanje ni. Vtem ko so sovjetski 
strokovnjaki pri prejšnjih ne
uspehih povedali, da je odpo
vedalo to ali ono, so pri zadnjem, 
»delnem uspehu« rekli da je 
vse šlo po načrtu. In vendar se 
»Lunik« z Lune ni oglasil. 
Domnev za ta polovični uspeh je 
več. Neki strokovnjaki menijo, 
da se je sovjetska sonda po
greznila v debele plasti prahu 
na Luni, drugi menijo, da so 
zaviralne rakete dvignile toli
ko prahu, da so pokvarile na
prave, tretji spet menijo, da na 
Luni ni prahu, pač pa prhka 
skorja, pod katero so debele po
rozne plasti in da se je sovjet
ska sonda pogreznila vanje. Naj 
bo k,akor koli, dejstvo je. da bo 
pristanek na Luni veliko težji, 
kot so menili. Hkrati pa tudi 
drži, da so glede tega sovjetski 
strokovnjaki pred ameriškimi, 
kot je izjavil podpredsednik a- 
meriške NASA.

Se bi lahko navajali podat
ke, ki bi nam mogli služiti za 
primerjavo sovjetskih in ame
riških uspehov na tem področ
ju. Toda pustimo to bodočno
sti. Američani so že najavili svo
je poskuse za izpolnitev načr
ta ((Gemini», ki se bo zaklju
čil proti koncu prihodnjega le
ta, Sovjeti pa so že najavili 
svcje poskuse na Atlantiku, 
kjer bodo do junija preizkuša
li nove rakete. To se pravi da 
se tekma nadaljuje.

Ob koncu bi poudarili nekaj 
drugega: ta tekma ogromno sta
ne. Logično se zato vsiljuje 
vprašanje, čemu bo vse to slu
žilo? Ce bo astronavtika služila 
resnično znanosti, če se bo raz
vila v miroljubne namene, bo 
morda kdaj koristna. Kaj pa, če 
se to prevrže v vojaške name
ne? Neki Američan je ob zad
njem ameriškem uspehu takole 
zaključil svoj komentar: »Ce
človek ne bo v bodočnosti bolj 
moder, kot je bil v preteklosti, 
se bodo nekega dne vesoljske 
ladje srečevale v vesolju toda 
— v bitki.« V tem primeru bi 
bilo bolje, če bi Američani in 
Sovjeti ostali na Zemiji.

Piero Caleffi: LAHKO 
K Riti LAKOTA.

25. ............. »»»»♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦

Nam so ukazali, naj gremo v malo zgradbo, kjer je bilo 
poveljstvo, da bi pregledali naše osebne podatke ter da bi jim 
izročili v varstvo vse, kar je bilo kaj vredno. Kocinasta in 
osorna stara nemška devica je primerjala sezname in doku
mente z dokumenti vsakega posameznika Skoraj nihče ni iz
ročil ur, prstanov in denarja in od nikoder ni bilo za to nobe
ne opombe. Nato so nas poslali k brivcu, da bi nam popolno
ma obril vso glavo in obraz. Na kolena so se mi usuli zelo dol- 
g. ostriženi lasje in začudil sem se, ko sem videl, da so skoraj 
popolnoma sivi.

Topla prha! Tudi to imajo v Bocnu! Kakšen užitek! Na 
tr zdravniški pregled. Eden izmed zdravnikov je južnotirolski 
interniranec, nadut in ohol. Drugi je zelo mršav starček 
resnega obraza, proiesor Diena iz Turina. Z obraza mu od
sevata žalost in zamišljenost. Je zelo vljuden. Pravi mi: ((Sku
šaj si zdraviti vnetje prsne mrene.» Malce se zamisli, nato 
tiho nadaljuje: «Dokler si še bu,» m ves obraz se mu skremži 
v bolestnih gubah.

Plavolasa bolničarka z modrimi očmi in nežnim obrazom 
vpraša, ali je med nami kdo iz Milana. Približam se ji. Ada

UREDNIŠTVU: TRST - UL MONTECCH1 8. II TELEFON 93-808 in 
četrtletna 2.250 lir

Buffolini, draga Ada, angel nas vseh. Tudi ona je zdravnica 
in opravlja nižje naloge, da lahko stori kaj dobrega. Hre
peneče jo vprašam, ali kaj ve o Mary, ter ji jo opišem. 
Zdi se ji, da je prišla v Bočen konec septembra, pa je ni več 
v bloku.

«Kje pa je, tedaj?«
Mi ne odgovori. Stisne mi komolec z nežno m spodbudno 

kretnjo. Sklonim glavo in solzi me pečeta v lice.
Gremo v skladišče in tu nam dajo modro delovno obleko 

s številko na belen traku — — našo novo številko — in z 
rdečim trikotnikom, znakom apolitičnih«. Nekaj deklet se nam 
ponudi, da nam zašijejo trakove in trikotnike na obleko na 
levo stran prsi. Dekle, ki pride k meni z dvignjeno iglo in 
prijaznim nasmehom, je sijajna punca kakih 20 let, kosta
njevih las, globokih, kostanjevih oči in je visoka kot jaz; 
je Anna Sciomachen iz Milana. Aretirali so jo 15. julija. Je 
sestra Dine, žene Sergia Tomaghija. Tudi njo povprašam po 
Mary. Nič ne ve o njej.

Podnevi nas pustijo pri miru. Sonce sije in sijajno je 
uživati njegove žarke med sprehodom po zelo obširnem 
dvorišču na prostem ob poživljajočem zraku, ki veje z bliž
njih gora.

Menaža — obilna in dobro zabeljena ječmenova juha — 
je izvrstna. Tudi kruh tekne, saj je skoraj bel in je ((ci
vilnega« okusa. V taborišču je z dovoljenjem nemškega po
veljstva kantina, ki jo upravlja odvetnik Elmo iz Milana in 
ki prodaja internirancem cigarete, slaščice, jabolka in druga 
živila. Vsaka dva tedna smemo tudi pisati domov na listkih, 
ki nam jih daje poveljstvo. Lahko dobivamo tudi zavoje 
z oblačili in hrano ter denar, čeprav ne smemo preje
mati pošte.

Zdi se nam, da sanjamo.

V taborišču tudi delajo. V njem so razne delavnice: mi
zarska, tesarska, itd. ter celo tiskarna. Sestavljajo tudi sku
pine za dela na prostem. Na nasprotni strani mesta gradijo 
v predoru delavmco za izdelavo novega nemškega orožja. 
Mnogi prosijo, naj jih sprejmejo v te skupine, ker dobe 
bolj obilne obroke in ker vsakdo naskrivaj upa, da se mu bo 
ponudila priložnost za pobeg.

Dodelijo me skupini, ki dela v predoru, toda vztrajam 
samo nekaj ur. Ker sem neroden in šibak že po naravi še 
bolj šibak pa po zasliševanju in dveh mesecih, ki sem jih 
preživel vedno v samici, ne morem delati s krampom in 
nositi tračnic na hrbtu. Giulio, ki je tudi v skupini, stori 
vse, da bi si naložil tudi moj del; Max, Južni "Tirolec, ki 
nas nadzira, to opazi ter mi brez vsake jeze pravi, naj sedem 
na prostem in naj čakam konec dneva.

Nekaj dni počivam. Dela mi družbo polkovnik Occhiuto. 
ki Je oproščen dela zaradi flegmone (gnojnega vnetja) na 
desni roki. Je prisrčen in malce žalosten mož, ki ga strašno 
tare ločitev od žene in hčerke. Kakor za vse vojake z višjim 
činom, je tudi zanj novi ponižujoči položaj še posebno gre
nek in trd. Odporniškega gibanja se je udeležil bolj zaradi 
zvestobe prisegi kakor pa zaradi političnih vzorov. In ven
dar, koliko plemenitosti je v njegovem obnašanju, kakšno 
dostojanstvo nasproti ječarjem.

Med ((Starimi« gosti taborišča srečam Reia, komunista 
iz Sampierdarene, in patra Gaggera. Poznam tudi odvetnika 
Duccija, socialista iz La Spezie, ki je tu mizar in ki me 
vpelje v tajne taborišča. Ducci poskrbi, da me dodelijo sku
pini, ki skrbi za čiščenje, nato pa še za to, da napredujem 
v službi in postanem kape pometačev.

Pove mi, da je Cirillo nekaj dni pred mojim prihodom 
zbežal, prispel v Milan ter se zopet lotil «dela»; da so bili 
Vasco Missora, njegova sestra Ines, Vincenzo Corradi, njen

lepi sin, Renato Bolognini, Ermanno Bartellini skupaj z 
njim aretirani v Milanu ter da so vsi, razen Ines, ki je 
sedaj v Meranu. že odpotovali v Nemčijo Se en tesnoben 
občutek, saj so vsi moji prijatelji. Vasco in Renato pa ne 
le tovariša, marveč tudi prijatelja iz detinstva.

«Kdaj so vas aretirali?«
«22. avgusta, doma pri Vascu. Bass0 pa je zbeža; po ču

dežnem naključju. Ko je že bila policija v njegovem stano 
vanju, so ga obvestili, ko je šel po stopnicah. V zaporu San 
\ utore je Vasco skočil iz drugega nadstropja ko so ga 
peljali na zasliševanje. Bal se je, da ga bodo prisilili da bo 
«pel». Toda če želi kdo umreti ,se mu to ne posreči«.

Globoko se oddahnem. Prijeli so jih pet dni pred nami.
Ducci se z velikim naporom dvigne in se postavi ra 

svoje mršave m dolge okončine, stisne ozke ustnice in suho 
brado ter odraca s svojim ohlapnim korakom z zavojčkom 
orodja in žeblji pod pazduho Ga pokličem

«Kakšna so taborišča v Nemčiji?«
«Hm„. Doslej se ni še nihče vrnil, da bi nam to povedal.*

MSaj nekaj’ vsaj kak Slas- Mar me imaš za mladoletnika, ki ga ne sme nihče prestrašiti?«
«Res prav nič gotovega. So taborišča prve stopnje, za

frri°flSte !ab°rišča dru§e stopnje, ki so nekoliko bolj
trda taborišča tretje stopnje, iz katerih, pravijo, da se je 
težko vrniti. Mauthausen, Belsen, Dachau. Bolje je ne po- 
misliti na to.» d

Lauri Conti uspe zvedeti, da so Mary deport.rali v Ra- 
vensbrueck, blizu Baltiškega morja. Vprašam jo, ali se lahko 
piše. Noče mi zbuditi utvare in se ponudi, da bo zunaj vrgla 
v nabiralnik pisma, ker pripada skupini, ki dela na prostem.
i. wVSak dan izročim Lauretti dolga pisma, polna globoke 
ljubezni, ki jih ne bo Mary nikoli brala.
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